
www.ittifakgazetesi.comFİYATI: 4 TL

Bilişim uzmanları, dün-
yada pek çok ülke ve
işletmeyi etkileyen kü-
resel yazılım sorununun
Türkiye'nin ilerleme kay-
dettiği bilişim alanındaki
milli ve yerli projelerin
önemini ortaya koydu-
ğunu bildirdi. Micro-
soft'a siber güvenlik hiz-

meti veren CrowdStri-
ke'tan kaynaklanan kü-
resel yazılım sorunun
dünyaya uyarı niteliği
taşıdığını ifade eden uz-
manlar, TÜBİTAK'ın milli
işletim sistemi PAR-
DUS'un tüm stratejik
alanlarda kullanılmasını
önerdi. » Sayfa 3’te

KKTC Cumhurbaşkanı
Ersin Tatar, Kıbrıs Barış
Harekatı'nın 50. yılında
düzenlenen 20 Tem-
muz Barış ve Özgürlük
Bayramı geçit törenin-
de yaptığı konuşmada,
"Kıbrıs Türk halkı, Türk
dünyasının ayrılmaz
bir parçasıdır." dedi.
Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan'ı, protokol üyele-
rini, Türkiye'den ve

Azerbaycan'dan gelen
milletvekillerini selam-
layarak konuşmasına
başlayan Tatar, "Kıbrıs
Türk halkının özgürlü-
ğüne kavuştuğu 20
Temmuz 1974 (Kıbrıs)
Barış Harekatı'nın 50.
yıl dönümünü büyük
bir coşkuyla kutlamanın
sevinci ve mutluluğunu
yaşıyoruz." ifadesini kul-
landı. » Sayfa 7’de

Ulaştırma, Denizcilik
ve Haberleşme Araş-
tırmaları Merkezi Baş-
kanlığınca (UDHAM)
düzenlenen "Ulaşan
ve Erişen Türkiye
2053 AR-GE Proje Fi-
kir Yarışması"nda de-
receye giren üniver-
site öğrencileri pro-
jelerinin ayrıntılarını
anlattı. Ulaştırma, De-
nizcilik ve Haberleş-

me Araştırmaları Mer-
kezi Başkanlığınca
(UDHAM) düzenlenen
"Ulaşan ve Erişen Tür-
kiye 2053 AR-GE Proje
Fikir Yarışması"na, 29
farklı üniversiteden 52
projeyle başvuran 116
öğrenci demir yolu,
kara yolu, denizcilik
ve havacılık alanlarına
dair çözüm önerilerini
paylaştı. » Sayfa 5’te

BMM İnsan Haklarını İn-
celeme Çocuk Hakları Alt
Komisyonu Başkanı Radiye

Sezer Katırcıoğlu  okulların inşa edil-
mesiyle bir an evvel taşımalı eğitimden
normal eğitime dönülmesi gerektiğini
belirterek şöyle devam etti: "Sivil top-
lum örgütü görünümü altında olan
bazı illegal yapıların bu kaos orta-
mındaki yaralı çocuklarımıza, genç-
lerimize yönelik bazı girişimlerinin
olduğunu fark ettik. Bunu da zaten
hem sahada gördük hem de bize va-
liliklerin verdiği bilgilerde de vardı.
İki türlü olmuş, gerçekten bilinen, ak-
redite olmuş, tanımış, sivil toplum
örgütlerinin içine gönüllü olarak sızan
PKK terör örgütü ve LGBT gibi kötücül
unsurları savunan ve gönüllü adı al-
tında giren kişilerle birlikte oradaki
çocuklara ve gençlere yönelik o ortamı
suistimal etmeye, istismar etmeye yö-
nelik girişimlerin olduğunu gördük.
Aynı zamanda çocuk LGBT'sini savu-
nan, bunun için mücadele verdiğini

açık beyan eden sivil toplum örgütle-
rinin de orada çalışmak istediğini, ço-
cuklarımıza yönelik programlar yap-
mak istediğini bize söylemişlerdi." 

Radiye Sezer Katırcıoğlu komisyon
tarafından hazırlanan "6 Şubat 2023
Tarihli Depremlerden Etkilenen Ço-
cukların Durumu ve Çocuklara Yönelik

Yürütülen Çalışmaların Değerlendi-
rilmesi" raporuna ilişkin açıklamalarda
bulundu. İlgili kamu kurum ve kuru-
luşlarını, bakanlıkları, sivil toplum ku-
ruluşlarını (STK), akademisyenleri,
depremzedeleri dinlediklerini belirten
Katırcıoğlu, "Sadece dinlemek yet-
mezdi, sahaya inmemiz lazım. Sahada

yapılan uygulamaları, anlatılanların
ne kadar yapıldığını, nasıl yapıldığını,
eksiklikler var mı, iyi uygulamaları
da görelim istedik ama daha önemlisi
çocuklarımızla, ailelerimizle bizzat
göz göze, yüz yüze olalım, onları din-
leyelim istedik." dedi.

Katırcıoğlu, bazı çok küçük sivil
toplum örgütlerinin de kendilerini
büyük işler yapmış gibi gösterip reklam
yaptıklarını söyledi. Katırcıoğlu,  "Bir
an önce insanların rutinlerine dönmesi
lazım. O da nedir? Kalıcı konutlara,
TOKİ evlerine girmeleri lazım. Bu
konuyla ilgili Çevre, Şehircilik ve
İklim Değişikliği Bakanlığımız Cum-
hurbaşkanı'mız tarihlerini verdi. Hız-
lıca bunları yerine getiriyor. Evlerine
döndüklerinde içindeki okullarıyla,
sosyal donatılarıyla birlikte normal
rutinlerine dönecekler ama tekrar al-
tını çiziyorum, hem eğitimlerin aksa-
maması yönündeki bu sürecin devam
etmesi hem de psikososyal desteklere
büyük ihtiyaç var." lTBMM-AA

T

Gençlik ve Spor Bakanı Osman Aş-
kın Bak, Paris 2024 Olimpiyat Oyun-
ları'nın açılış töreninde Türk bay-
rağını, milli boksör Busenaz Sür-
meneli ile milli okçu Mete Gazoz'un
taşıyacağını duyurdu. » Sayfa 11’de

Yükseköğretim Kurumları
Sınavı (YKS) sonuçlarının
açıklanmasının ardından
üniversite öğrenci aday-
larını tercih heyecanı sar-
dı. Dr. Öğretim Üyesi Duy-

gu Kotan Türkden, tercih
yapacak gençlere önemli
tavsiyelerde bulunarak
bir üniversitede nelere
dikkat etmeleri gerektiğini
anlattı. » Sayfa 3’te

‘Havuz suları el ayak ağız
hastalığını bulaştırabilir’

Ittıfak

Çocuk Sağlığı ve Hastalıkları Uzmanı
Dr. Şule Turan Akyol, el ayak ağız hasta-
lığının ellerde, ayaklarda ve ağız içinde
büllöz lezyonlarla kendini gösteren viral
hastalık olduğunu belirtti. » Sayfa 2’de
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Üniversitelerde kontenjanlara ve kapatılan
ikinci öğretim programlarına dikkat!Olimpiyatta Türk bayrağını Busenaz 

Sürmeneli ve Mete Gazoz taşıyacak

    

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan,
Kıbrıs Barış Harekatı'nın 50. yıl dö-
nümünde, 20 Temmuz Barış ve Öz-
gürlük Bayramı törenleri için KKTC'nin
başkenti Lefkoşa'ya geldi. KKTC Cum-
hurbaşkanı Ersin Tatar'la Atatürk Anı-
tı'nı ziyaret eden Erdoğan, saygı du-
ruşunda bulunulması ve İstiklal Mar-
şı’nın okunmasının ardından anıta çe-
lenk bıraktı. Anıt Özel Defteri'ni im-
zalayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, def-
tere şunlara kaydetti: "Kahraman Si-
lahlı Kuvvetlerimizin Kıbrıs Türk halkı
ile omuz omuza mücadele ederek
gerçekleştirdiği 20 Temmuz Barış Ha-
rekatı'nın 50'nci yıl dönümüne ka-

vuşmanın haklı gururunu yaşıyoruz.
Türk milleti, istiklal ve istikbaline olan
sarsılmaz bağlılığını bu harekatla tüm
dünyaya bir kez daha göstermiştir.”
dedi. Erdoğan, "Aynı suda iki kez yı-
kanılmaz. Adadaki gerçekleri görmez-
den gelerek hiçbir yere varılmaz. Kıb-
rıs'ta federal bir çözümün mümkün
olmadığına inanıyoruz. 'Müzakerelere,
yıllar önce İsviçre'de bıraktığımız yer-
den devam edelim' demenin kimseye
faydası yoktur. Bakın biz müzakereye,
görüşmeye, Kıbrıs'ta kalıcı barışı ve
çözümü sağlamaya hazırız. Çözüm
yolunda uzatılan hiçbir eli havada da
bırakmayız." diye konuştu. » Sayfa 7’de

Deprem bölgesindeki çocuklar
üzerinde PKK ve LGBT oyunu!

Genç beyinler Türkiye’nin 2053 ulaştırma
vizyonuna projeleriyle katkı sağladılar

Microsoft 365'in
küresel yazılım
sorunu için çö-
züm çalışmaları-
na ilişkin güncel
durumu paylaştığı açıklamasın-
da, "Uzun bir izleme süresinin
ardından, sorunun hafifletildiğini
ve daha önce etkilenen Microsoft
365 uygulamalarının ve hiz-
metlerinin kurtarıldığını belir-

ledik." ifadesi kulla-
nıldı. CrowdStrike
Üst Yöneticisi George
Kurtz, X sosyal med-
ya hesabından yap-

tığı paylaşımda, CrowdStrike
ekibinin tüm sistemlerin geri
yüklendiğinden emin olmak
için etkilenen müşterilerle iş-
birliği içinde çalışmaya devam
ettiğini ifade etti. » Sayfa 9’da

Gezegenimiz henüz birkaç yıl
önce yaşadığı Covid salgınının
izlerini halihazırda atlatamamış-
ken 19 Temmuz 2024 günü kü-
resel biçimde yaşanan CrowdS-
trike kesintileri bizlere salgındaki
kapanma günlerini hatırlattı.

MEHMET ALİ NALBANT » 3’te 

Linux işletim sistemini bilgisayarınıza
yüklerken ilk olarak size hangi dilde
kullanacağınızı ve ülkenizi soruyor. Linux
dağıtımlarının hepsinde mükemmel bir
Türkçe göreceksiniz.  Bugüne kadar pek
çok değişik linux distrosu kullandım.

EKREM ERGÜDER » 8’de 

Dijital Pandeminin
Ayak Sesleri...

Bilgisayarlar için Linux
İşletim Sistemi (2)

Microsoft 365: Tüm uygulama ve hizmetler kurtarıldı

Kıbrıs Barış Harekatı'nın 50.
yıl dönümünde gerçekleşti-
rilen 20 Temmuz Barış ve
Özgürlük Bayramı törenle-
rine Türkiye'den geniş bir
heyet katıldı. Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, tören alanında
yerini alırken, protokolü ve
vatandaşları selamladı. Saygı
duruşunda bulunulması ve
İstiklal Marşı'nın okunma-
sının ardından Türk ve KKTC

bayrakları göndere çekildi.
Türk askerinin Kıbrıs'a ilk
çıkarma yaptığı yer olan Ya-
vuz Çıkarma Plajı'ndan geti-
rilen bayraklar, Cumhurbaş-
kanı Tatar'a teslim edildi. Kıb-
rıs Barış Harekatı'na katılan
paraşütçü komandoları tem-
silen paraşütle atlarken, Bay-
raktar İHA ve helikopterler
tören alanı üzerinde uçuş
gerçekleştirdi. » Sayfa 7’de

KKTC’deki 20 Temmuz Barış ve Özgürlük
Bayramı Türkiye’den geniş katılımla kutlandı

Ersin Tatar: Kıbrıs Türk halkı, Türk
dünyasının ayrılmaz bir parçasıdır

Dünyayı etkileyen yazılım sorunu
Türkiye için fırsat olabilir

TBMM İnsan Haklarını İnceleme Çocuk Hakları Alt Komisyonu Başkanı Radiye Sezer Katırcıoğlu, PKK terör örgütü ve LGBT'yi
savunan kişilerin buralarda "gönüllü" adı altında faaliyet göstermeye çalıştıklarını ve gençlerle istismar ettiğini söyledi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan: Kıbrıs’ta
kalıcı barışı sağlamaya hazırız
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AUzmanı uyardı: Sıcak havalar
hastanelerde artışa neden oldu
Meteoroloji 15. Bölge Mü-
dürlüğü'nün hava sıcaklı-
ğında 3 ila 5 derece artış
olacağını duyurduğu kent-
lerden biri olan Şırnak'ta
Kalp ve Damar Cerrahisi
Uzmanı Op. Dr. Volkan Bu-
rak Taban, özellikle kronik
rahatsızlığı olan vatandaş-
ların bol su tüketerek,
11.00-16.00 saatleri ara-
sında dışarı çıkmamalarını
önerdi. Hastalarında özel-
likle sıcaklıkla beraber kro-
nik hastalığı olanlarda zor-
lanma gördüklerini belirten
Dr. Taban, özellikle kalp,
tansiyon hastaları, daha
önce geçirilmiş baypas ame-
liyatı olan kalp hastaları,
kronik hastalığı bulunan
hastaların dışarıda çok fazla
zaman geçirmemesi gerek-
tiğinin altını çizdi. Hava sı-
caklığı nedeniyle vücutta
sıvı kaybına bağlı ola-
rak damarın içeri-
sindeki sıvı hacmi
azaldığı için da-
marın içerisinin
pekmez kıva-
mına geldiği-
ni, bu nedenle
vatandaşların
mutlaka bol
sıvı tüketerek
dikkat etmeleri
gerektiğini vur-
gulayan Dr. Ta-
ban, “Havanın sı-
caklığına bağlı ola-
rak tansiyonlarda oy-
namalar, düşmeler, yük-
selmeler olabilir. Damar sağ-
lığı açısından da çok sıcak
durumlarda vücudumuzda
yoğun oranlı terleme oluyor.
Terleme ile beraber hem
hissettiğimiz, hem hisset-
mediğimiz terlemelerin mik-

tarı artıyor ve vücutta sıvı
kaybı oluşuyor. Vücutta sıvı
kaybına bağlı olarak dama-
rın içerisindeki sıvı hacmi
azaldığı için damarın içerisi
adeta bir pekmez kıvamında
yapışkanlı viskositesi artıyor
ve pıhtılaşma özellikle bu
aylarda çok fazla gözüküyor.
Bu yüzden hastalarımıza
özellikle bolca sıvı tüket-
melerini tavsiye ediyoruz"
dedi. "Hareketsiz kalmama-
larını, bacak damarlarını
özellikle arada bir hareket
ettirmelerini, uzun süre sabit
bir şekilde çalışan hastala-
rımızın, vatandaşlarımızın
özellikle ayaklarını ara ara
dinlendirmeleri ve yürüyüş
yapmaları gebe hastalarımız
için çok önemli" diyen Dr.
Taban, "Gebe hastalarımızın
mutlaka sıvı tüketimine dik-

kat etmeleri, bu sı-
caklarda sıvı tü-

ketimini bir
miktar art-
tırmaları
ve özel-
likle ha-
reketsiz
kalma-
maları
ç o k
önemli.
Çünkü
bizim de

şu an
servisleri-

mizde takip
ettiğimiz birden

fazla damar tıka-
nıklığı hastası ve aynı za-
manda damar pıhtılaşması
olmaya başladı. Bu ortak
özellikleri sıvı tüketimlerinin
az olması. Buna dikkat edil-
mesi lazım” ifadelerini kul-
landı. lŞIRNAK-İHA

‘Havuz suları el ayak ağız
hastalığını bulaştırabilir’
El ayak ağız hastalığının, enfekte
kişilerin nazofarengeal sekres-
yonlarından, döküntülerin içindeki
sıvılardan ve dışkılarından bula-
şabileceğini söyleyen VM Medical
Park Samsun Hastanesi Çocuk
Sağlığı ve Hastalıkları Uzmanı
Dr. Şule Turan Akyol, “Enfekte
kişilerin dışkısında virüs, 2-4 hafta
süreyle bulunabilir ve bu süre 12
haftaya kadar uzayabilir. Ayrıca,
havuz sularının yutulması, ortak
kullanılan eşya ve oyuncaklar,
havlu ve şezlonglar da bulaşmada
önemli rol oynar” diye konuştu.
Hastalığın başlangıcında ateş, iş-
tahsızlık ve halsizlik gibi genel
belirtiler görülebileceğine değinen
Uzm. Dr. Akyol, "Daha sonra ciltte
veziküler ve püstüler lezyonlar
oluşur. Ağız içinde de benzer lez-
yonlar görülür ve bu lezyonlar
suçiçeği ve aftlarla karıştırılabilir.
Lezyonlar genellikle el içi, ayak
tabanı ve ağız içinde görülse de,
daha az sıklıkla diz, dirsek ve
popo kenarlarında da olabilir”
şeklinde konuştu. El ayak ağız
hastalığının spesifik bir tedavisi
olmadığını belirten Uzm. Dr. Ak-
yol, “Çocuğu rahatlatmak ama-
cıyla semptomatik tedavi uygu-
lanabilir. İkincil bir enfeksiyon
olmadığı sürece antibiyotik kul-
lanılmasına gerek yoktur. Genel-
likle cilt lezyonları iz bırakmadan
iyileşir" şeklinde konuştu. Rutin

kan tetkiklerinde virüs tespit edi-
lemeyeceğini söyleyen Uzm. Dr.
Akyol, “Virüsün tespiti için özel
laboratuvar testleri gereklidir an-
cak her vakada bu testlerin ya-
pılmasına gerek yoktur. El ayak
ağız hastalığı bağışıklık oluştur-
maz, bu nedenle tekrar geçirile-
bilir. Rutinde uygulanan bir aşısı
bulunmamaktadır” dedi. Has-
talığın en yaygın nedenlerinin
Coxsackievirüs A16 ve entero-
virüs 71 virüsleri olduğunun al-
tını çizen Uzm. Dr. Akyol, “Özel-
likle 2-6 yaş arası çocuklarda
sık görülür, ancak nadiren eriş-
kinlerde de rastlanabilir. Yüksek
bulaşıcılığı nedeniyle çocuk grup-
larında salgınlara neden olabilir.
Tropikal iklim, düşük hijyen ve
kalabalık bölgelerde salgın riski
artar" ifadelerini kullandı. El
ayak ağız hastalığından korun-
mak için hasta bireylerden uzak
durulması ve enfekte kişilerin
özellikle 1 hafta boyunca kreş,
okul ve benzeri kalabalık or-
tamlardan uzak tutulmasının
gerektiğini belirten Uzm. Dr.
Akyol şunları söyledi: "Bebek-
lerin bez değişimi sonrası ellerin
yıkanması, tabak, çatal, kaşık,
havlu gibi kişisel eşyaların ortak
kullanılmaması ve hasta birey-
lerle öpüşme, sarılma gibi yakın
temastan kaçınılması gerek-
mektedir." lSAMSUN-İHA

Asker eğlencesinde tüfekle
yaralanan genç doku nakliyle
yeniden yürümeye başladı
Kahramanmaraş'ta asker eğlence-
sinde tüfekle yaralandığı ayağında
doku kaybı oluşan ve tendonu kopan
genç, 3 doku nakli ile 1,5 yıl sonra
yeniden yürüdü. Dulkadiroğlu ilçe-
sinde Mart 2023'te asker eğlencesine
katılan 21 yaşındaki Abdülkadir Fe-
dakar, pompalı tüfeğin ateş alması
sonucu ayağından yaralandı. Sağ
ayak parmağı ve bacağının arkasında
doku kaybı oluşan Fedakar'ın ten-
donu da koptu. Kahramanmaraş
Sütçü İmam Üniversitesi (KSÜ) Sağ-
lık Uygulama ve Araştırma Hasta-
nesine kaldırılan Fedakar'a burada
Plastik, Rekonstrüktif ve Estetik Cer-
rahi Bölümü Dr. Öğr. Üyesi Harun
Karaduman ve ekibince uyluktan
alınan doku nakledildi. Üç doku
naklinin ardından kopan tendonları

dikilen Fedakar, daha sonra fizik
tedaviye alındı. Yaklaşık 1,5 yıl de-
vam eden tedavisi süresince yürü-
yemeyen Fedakar, iyileşerek yeniden
yürüyebilmenin mutluluğunu yaşı-
yor. Plastik, Rekonstrüktif ve Estetik
Cerrahi Bölümü Dr. Öğretim Üyesi
Karaduman, AA muhabirine, Feda-
kar'ın kendilerine geldiğinde ayak
bileğinin bulunduğu bölge ile ayak
sırtında büyük doku kaybı yaşadığını,
tendonlarının koptuğunu anlattı.
Karaduman, Fedakar'ın bacağında
doku kaybının dışında ateşli silah
yaralanmasının hasarına bağlı büyük
bir ölü boşluk da olduğuna işaret
ederek, serbest doku nakli ameliyatı
ile hastanın ayağa kalkmasını sağ-
ladıklarını dile getirdi.

lKAHRAMANMARAŞ-AA

ıcaklığın yüksek
derecelerde sey-
rettiği bu gün-

lerde, özellikle akşam saat-
lerinde nem oranının artma-
sıyla bunaltıcı hale gelen
hava, uyku düzenini ve ka-
litesini bozabiliyor. Uyku ile
sıcak hava ilişkisini AA mu-
habirine değerlendiren Prof.
Dr. Akkoyunlu, normalde in-
sanlarda 36,5-37 santigrat
derece olan vücut ısısının
uyku sırasında metaboliz-
manın yavaşlaması nedeniyle
yarım santigrat derece kadar
düştüğünü anlattı. Prof. Dr.
Muhammed Emin Akkoyun-
lu, "uyuyanın üzerine kar
yağar" atasözünü anımsatıp,
uyurken soğuğa karşı biraz
daha hassasiyet ortaya çık-
tığını belirterek, uyku moti-
vasyonunu ve derinliğini, sı-
caklığın değil tam tersi vücut
ısısının kısmen düşmesiyle
birlikte oda ısısının da aynı
şekilde düşük olmasının ar-
tırdığını ifade etti. İdeal uyku
için serin bir oda ve ağır bir
örtü önerdiklerini aktaran
Akkoyunlu, şunları kaydetti:
"Yaz aylarında hava sıcaklı-
ğının çok artması, 38-39 de-
receleri bulması uyku rit-
minde de bozulma meydana
getiriyor. Uykuya dalmada,
uykuyu sürdürmede, uyku-
nun derinliğinde problemler
yaşanıyor. Terlemeyle bera-
ber oluşan rahatsızlık hissi
yine uykunun hem başlatıl-
masında hem de devam et-
tirilmesinde ciddi sıkıntılara
yol açıyor. Sıcaklıkla beraber
özellikle damarlarda geniş-

lemeye bağlı olarak ciddi
baş ağrısı meydana geliyor.
Bu baş ağrısının oluşturduğu
rahatsızlık hissi de hem ki-
şinin dinlenmesini engelle-
yen bir uyku düzenine hem
de uykunun kalitesinin, de-
rinliğinin azalmasına neden
oluyor. Bunları bir araya ge-
tirdiğimizde, sıcaklıkla be-
raber uykunun düzeninde
ciddi bir bozulma ortaya çık-
tığını görüyoruz."
Asabiyet, halsizlik,
yorgunluk ve
tahammülsüzlük
yaşanıyor

Prof. Dr. Akkoyunlu, bu
süreçte uykusuz kalındığın-
da, hava sıcaklığının da et-
kisiyle asabiyet, gün içeri-
sinde performans düşüklüğü,

halsizlik,
yorgun-
luk ve sı-
c a ğ a
karşı ta-
hammül-
s ü z l ü k
gibi durum-
ların da ya-
şandığını dile ge-
tirdi. Buradaki en
önemli sıkıntılardan birinin
de nem etkeni olduğuna dik-
kati çeken Akkoyunlu, şu
bilgileri verdi: "Bağıl nemin
fazla olması sıcaklığın çok
daha fazla hissedilmesine
neden oluyor. Eğer kuru bir
havadaysanız, gölgede oldu-
ğunuz zaman sıcaklığı çok
daha az hissediyorsunuz. Fa-
kat bağıl nemin artması, ısın-
mış bir su buharı, gölgede

de aynı sıcaklığı
hissetmenize ne-
den oluyor. Bu
nedenle nem
arttığı zaman si-
zin gölgede de

hissettiğiniz sıcak-
lık çok daha fazla

oluyor. Buna bağlı
olarak uyku esnasındaki

rahatsızlık daha da artıyor."
Akkoyunlu, Nem oranı ile

oksijen oranının ters orantılı
olduğunu vurgulayarak,
"Nem arttıkça oksijen ora-
nında azalma meydana ge-
liyor, yeterince nefes alına-
madığı hissiyatı oluşabiliyor.
Nem ve sıcaklık beraber ça-
lışıyor. Hava sıcaklığı nemi
de artırıyor ve bununla bir-
likte ciddi şekilde uyku ka-
litesini bozuyorlar. Yani uy-

kunun düşmanı diyebiliriz."
değerlendirmesini yaptı. "Kli-
ma fanı tavana doğru veril-
meli, ayarı çok hızlı düşürü-
lüp yükseltilmemeli"

Akkoyunlu, sıcaklık ve
nem yüksek olduğunda ya-
pılması gerekenlere yönelik
şu önerilerde bulundu: "Bu
dönemlerde çok fazla egzer-
siz yapılmamasını öneriyo-
ruz. Bol miktarda sıvı tüke-
tilmesini, mümkünse serin-
letici tedbirler alınmasını
tavsiye ediyoruz. Klimayı aç-
mayı ama direkt karşısında
durmamayı öneriyoruz. Çün-
kü klima çarpmaları da hem
enfeksiyonel rahatsızlıklara
hem de kas ağrılarına neden
olabiliyor. Bu nedenle müm-
künse ortamın soğutulması,
olabildiğince nemin azaltıl-
ması ciddi bir rahatlatıcı fak-
tör olabilir. İnsan yaşamı için
ideal oda ısısı 23 derecedir.
Bunu sağlamak kaliteli bir
uyku için oldukça değerlidir.
Pencerenin karşısında da
durmamak gerekir. Çünkü
rüzgar, vücudunuzda geldiği
bölgenin sıcaklığını düşürü-
yor ama genel bir rahatlama
sağlamıyor. Hem klimanın
hem rüzgarın bölgesel ver-
diği etkiye bağlı olarak, o
bölgede kas ağrıları, hassa-
siyette bozulmalar, örneğin
yüze değiyorsa yüz felcini
çok daha sık görüyoruz bu
süreçlerde. O nedenle kli-
ma fanının tavana doğru
verilmesini, ayarının çok
hızlı düşürülmemesini veya
yükseltilmemesini öneriyo-
ruz." lİSTANBUL-AA

S

Böcek, sinek ısırığı
deyip geçmeyin
Medipol Mega Üniversite Hastanesi
Çocuk İmmünoloji ve Alerji Hasta-
lıkları Uzmanı Prof. Dr. Hikmet Tekin
Nacaroğlu, yaz aylarında artan sivri-
sinek ve böcek alerjilerine karşı uyarıda
bulundu. Prof. Dr. Nacaroğlu, “Bö-
cekler, dünyanın en çeşitli hayvan
gruplarından biridir ve bu yüzden
böcek sokmaları oldukça yaygındır.
Çoğu böcek sokması, birkaç gün içinde
kendi kendine geçen hafif cilt reaksi-
yonlarına yol açsa da, bazı durumlarda
ciddi alerjik reaksiyonlar da görülebilir"
diye konuştu. Arı sokmalarının ise
en sık karşılaşılan böcek sokmaları
arasında olduğuna dikkati çeken Prof.
Dr. Nacaroğlu, şöyle devam etti: İn-
sanların büyük bir çoğunluğu hayatları
boyunca en az bir kez arı sokmasına
maruz kalır. Anafilaksi, yaşamı tehdit
edebilen bir durum olduğundan, acil
müdahale gerektirir. Arılar dışında,
sivrisinekler, karıncalar ve at sinekleri
gibi böceklerin sokmaları daha az
ciddi alerjik reaksiyonlara neden olur.
Bu böceklerin tükürük proteinlerine
duyarlı kişilerde, ısırık sonrasında ge-
nellikle hafif cilt reaksiyonları görülür.
Ancak bazı durumlarda, geniş ve ka-
şıntılı şişlikler de gelişebilir. Örneğin,
ateş karıncası gibi bazı karınca türle-
rinin sokması, ciddi alerjik reaksi-
yonlara ve hatta anafilaksiye neden
olabilir. Prof. Dr. Nacaroğlu, sivrisinek
ısırıklarının, ciltte hafif lokalreaksi-
yonlara veya şiddetli alerjik reaksi-
yonlara yol açabildiğini belirterek, şu
bilgileri verdi: Isırık bölgesinde 20
dakika içinde belirginleşen kabarıklık,
kızarıklık ve 24-36 saat içinde kaşıntılı
büyük kabartılar oluşabilir. Bu belirtiler
genellikle birkaç gün içinde geçer.
Ancak, bazı kişilerde, sokmadan son-
raki dakikalar içinde kaşıntılı, kırmızı
ve sıcak şişlikler gelişebilir. Özellikle
açık alanlarda çalışanlar, bebekler ve
küçük çocuklar gibi bağışıklık sistemi
zayıf olanlar, sivrisineklere karşı daha
duyarlı olabilirler. Sivrisinek alerjisi
tanısında deri testleri ve kan testleri
kullanılabilir.” lİSTANBUL-İHA

Yüksek sıcaklık ve nem
uykunun ‘baş düşmanları’
Medipol Mega Üniversite Hastanesi Uyku Kliniği Sorumlusu Prof. Dr. Muhammed Emin Akkoyunlu, yüksek hava sıcaklığı ve ne-
min uyku kalitesini ciddi şekilde bozduğunu belirterek, rahat bir uyku için oda ısısının 23 derece olması gerektiğini ifade etti.

FO
T
O

Ğ
R

A
F:

 A
A

FO
T
O

Ğ
R

A
F:

 A
A

21İTTİFAK02.qxp_Layout 1  20.07.2024  15:02  Page 1



3PAZAR
21 TEMMUZ 2024Güncelİttifak

MEHMET ALİ
NALBANT

www.ittifakgazetesi.com

icrosoft'a siber gü-
venlik hizmeti veren
CrowdStrike'tan

kaynaklanan küresel yazılım so-
runun dünyaya uyarı niteliği ta-
şıdığını ifade eden uzmanlar, TÜ-
BİTAK'ın milli işletim sistemi PAR-
DUS'un tüm stratejik alanlarda
kullanılmasını önerdi. Bilişim Hu-
kuku Derneği Başkanı Kürşat Er-
gün, AA muhabirine yaptığı açık-
lamada, Microsoft'a siber güvenlik
hizmeti veren CrowdStrike'tan
kaynaklanan küresel yazılım so-
rununa ilişkin detayların, gele-
cekte net biçimde ortaya çıkabi-
leceğini söyledi. Bu durumun kü-
resel bazlı uyarı niteliği taşıdığına
dikkati çeken Ergün, "Yani bir
nevi felaket senaryosunun frag-
manını izledik. Bu, ilerleyen gün-
lerde, kriz, savaş gibi bir durumda
ülkelerin sistemleri açısından ne
denli tehlikeli olabileceğine dair
bir ikazdır." dedi. Bilişim alanında
sıkça kullanılan merkezi sistem-
lerin ciddi riskler barındırdığına
işaret eden Ergün, şöyle konuştu:
"Microsoft tabanlı sistemler, dünya
genelinde bir nevi tekelleşme
üzerine kodlandığı için herhangi
bir sistemde veya bir tarafında
meydana gelen açık ve ihmal,
dünya genelinde tüm sistemleri
otomatik olarak etkiliyor. Biz yıl-
lardan beri özellikle adına Mic-
rosoft dediğimiz bu merkezi ya-

zılımlardan daha çok dağıtık tek-
nolojilerin kullanılması, ulusal
bazda ülkelerin kendi veri ta-
banlarını muhafaza edecek yazı-
lım sistemlerini üretmesi yönünde
bazı ikazlarda bulunuyorduk. Şu
krizden en az etkilenenlerin Rusya
ve Çin gibi kendi sistemlerini
kullanabilen, güvenliklerini ken-
dileri sağlayabilecek durumda
olan ülkeler olduğunu bir kez
daha gördük. Türkiye gibi ülke-
lerin artık bunu fırsat bilip, dağı-
tım teknolojilerini oluşturup, bun-
ların güvenliğini sağlayabilecekleri
iş sistemleri ve alternatif birtakım
projelerin üstünde durması lazım.
Dünya genelindeki merkezi ya-
pılar kullanılmaya devam edildiği
müddetçe bu riskler her zaman
vardır. Bunlar, Türkiye'nin ulusal
güvenliği dahil ülkeyi doğrudan
etkileyebilecek öneme sahiptir."

Türkiye'nin mili savunma sa-
nayisinde kullandığı İHA ve SİHA
teknolojileri ile tüm güvenlik ya-

zılımlarında, anahtarı ülkeye ait
ulusal sistemlerin tercih edilmesi
gerektiğinin altını çizen Ergün,
herhangi bir risk, savaş ve bu-
günküne benzer kaos durumunda
ülkenin kendi ayakları üzerinde
durabilecek noktaya ulaşılmasının
önemini vurguladı.

Ergün, "Yazılım teknolojileri,
bir milli güvenlik meselesidir. Bu
çok önemli. Bunu sağlayamadı-
ğımız takdirde milli güvenliğimiz
ciddi anlamda risk altındadır. Bu
olmadığı zaman kamusal ve ticari
aktiviteler dahil olmak üzere bir
anda kaos senaryosunun içeri-
sinde kendimizi bulabiliriz." diye
konuştu. Global Bilişim Derneği
Başkanı Şenol Vatansever ise bu-
gün küresel çapta yaşanan olum-
suzlukların diğer krizlerden farklı
olduğunu söyledi. Bilişim uzmanı
Vatansever, Microsoft kaynaklı
küresel yazılım sorununun dün-
yayı etkilediğini belirterek, "Nor-
malde devletlerin, şirketlerin, ku-

rumların felaket durumlarında B
planları olur. Bir felaket veya kriz
yaşandığında kesintisiz olarak
sistemlerin devam etmesi için
gerekli önlemler, planlar, bu fe-
laket senaryolarına ilişkin pozis-
yonlar alınmıştır. Bunu hazırda
bekletiyorlardır. Bu planlara göre,
başka veri merkezleri üzerinden
direkt olarak hayatlarına devam
edebiliyorlardır. Buradaki senar-
yoda, bir veri merkezi çöküp
diğer merkezden devam etme
gibi de bir durum söz konusu
değil. Çünkü her iki taraftaki iş-
letim sistemleri aynı, Microsoft.
Dolayısıyla bütün dünyanın eli
kolu bağlanmış durumda." dedi.

Devlet kademesinde bu tip
krizlerde yapılacaklara ilişkin se-
naryoların olduğunu dile getiren
Vatansever, şunları kaydetti: "Bu-
nun alternatifi aslında Türkiye'de
var. TÜBİTAK'ın milli işletim sis-
temi PARDUS bu krize birebir
çözüm olabilecek bir durumda.
PARDUS'un yaygın kullanımı söz
konusu olmalı. Bir felaket duru-
munda en azından kritik sistemler
PARDUS üzerinden faaliyete ge-
çirilebilseydi çok iyi olurdu. PAR-
DUS, uzun zamandır TÜBİTAK'ın
da üzerinde çalıştığı ve şu an
kullanılan, bazı kurumlarda da
aynı şekilde kullanımı devam
eden ama yaygınlaşmayan bir
sistem." lİSTANBUL-AA

Emine Erdoğan, Çankaya ilçesi Bey-
tepe Mahallesi'ndeki, Türkiye Tarım
Kredi Kooperatiflerinin (Tarım Kredi)
atıksız alışverişi teşvik eden "Tarım
Kredi Sıfır Marketi"ni ziyaret etti.
Tarım ve Orman Bakanı İbrahim
Yumaklı, Türkiye Tarım Kredi Koo-
peratifleri Genel Müdürü Hüseyin
Aydın, Tarım Kredi Marketler Genel
Müdürü Orhan Kozan da Emine Er-
doğan'a eşlik ederek, market hak-
kında bilgi verdi. Marketin içine yer-
leştirilen geri dönüşüm otomatı hak-
kında çalışanlardan bilgi alan Erdo-
ğan, vatandaşların kendi getirdikleri
veya marketten satın alabilecekleri
kaplarla deterjan, kuruyemiş, bakli-
yat, süt ve sıvı yağ gibi ürünleri di-
lediği miktarda, paketli ürünlere
göre daha avantajlı fiyatlardan satın
alabileceği reyonlarda incelemede
bulundu. Emine Erdoğan, tek kulla-
nımlık ambalajların önüne geçerek
atıkları en aza indirmeyi hedefleyen
çamaşır, bulaşık deterjanı ve sıvı sa-
bun "dolum istasyonunu" da incele-

yerek, nasıl kullanıldığı hakkında
bilgi aldı. Yüzde 70'e varan su ta-
sarrufu sağlayan damla sulama sis-
temiyle üretilen meyve ve sebzelerin,
"sisleme" sistemiyle gün boyu taze
kalmasının sağlandığı reyonu da in-
celeyen Emine Erdoğan, bu sistemle
atığın azaldığına dikkati çekti. Er-
doğan, Anadolu'nun dört bir yanın-
daki kadınların üretime katılarak
kendi ve ülke ekonomisine katkı
sağlamasını destekleyen özel reyon-
daki kadın kooperatiflerinin ürün-
lerini dikkatle inceledi, ata tohu-
mundan üretilen ürünlere de ilgi
gösterdi. Çölyak hastaları ile glütensiz
beslenmeyi tercih edenlere yönelik
temel gıda, atıştırmalık ve kahvaltılık
kategorilerindeki çok sayıda ürünü
de inceleyen Emine Erdoğan, organik
bakliyat ürünlerinin konvansiyonel
ürünlerle temasını önleyecek şekilde
satışa sunularak, el değmeden pa-
ketleme imkanı sunan "bakliyat ve
kuruyemiş çeşmesi" hakkında da
bilgi aldı.  lANKARA-AA
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Emine Erdoğan, atıksız alışverişi
teşvik eden marketi ziyaret etti

Kamu Denetçiliği Kurumu (KDK)
insanlara zarar verme ihtimali bu-
lunan sahipsiz sokak hayvanlarının
toplatılması, kısırlaştırılması ve
aşılanması çalışmalarının ivedilikle
yapılması yönünde tavsiye kararı
aldı. KDK'nin kararına göre, Nev-
şehir'de öğrenim gören üniversite
öğrencisi, kaldığı yurdun bulun-
duğu sokakta köpeklerin saldırısına
uğradı. Kıyafetleri parçalanan ve
köpeklerce ısırılan öğrenci, has-
tanede tedavi görmek zorunda

kaldı. Öğrenci,
KDK'ye başvura-
rak, başıboş kö-
pekler yüzünden
diğer arkadaşla-
rının da zarar
görme ihtimali
bulunduğunu
belirtti ve tedbir alınmasının sağ-
lanmasını istedi. Başvuruyu ince-
leyen KDK, öğrenci yurtlarının
bulunduğu bölgede bulunan sal-
dırgan ve sürü halinde gezerek

insanlara zarar
verme ihtimali
olan hayvanla-
rın acilen topla-
tılması, kısırlaş-
tırma ve aşılama
gibi çalışmaların
yürütülmesi,

hayvan bakım evlerinin sayısının
artırılması ve iyileştirilmesi yö-
nünde Ürgüp Belediye Başkanlı-
ğına tavsiye kararı verdi. KDK'nin
tavsiye kararında, sokak hayvanları

konusunda yerel yönetimlerce ve-
terinerler, doktorlar, biyologlar
gibi görevlilerin bilimsel ve teknik
görüşleri dikkate alınarak düzen-
leyici çalışmalar yapılması gerektiği
bildirildi. Vatandaşların kamusal
alanda güven içinde dolaşabilmesi,
spor ve yürüyüş yapabilmesi ge-
rektiği ifade edilen kararda, saldırıya
uğrayan, hastalık riskiyle karşılaşan
kişilerin güvenle dolaşabilme hu-
susunda tereddüt yaşayacağı be-
lirtildi. lANKARA-AA

Yükseköğretim Kurumları Sı-
navı (YKS) sonuçlarının açık-
lanmasının ardından üniversite
öğrenci adaylarını tercih he-
yecanı sardı. İstanbul Kongre
Merkezi'nde başlayan Üniver-
site Tercih Fuarı'na akın eden
adaylar, 25 Temmuz'da başla-
yacak tercih dönemi öncesi
destek aldı. Dr. Öğretim Üyesi
Duygu Kotan Türkden, tercih
yapacak gençlere önemli tav-
siyelerde bulunarak bir üni-
versitede nelere dikkat etmeleri
gerektiğini anlattı. YKS sonuç-
larının 16 Temmuz'da açıklan-
masıyla birlikte, öğrenciler için
tercih maratonu başladı. Eğitim
yaşamlarının önemli bir dönüm
noktasında olan üniversite öğ-
rencisi adayları için tercih fu-
arları düzenlendi. İstanbul Kon-
gre Merkezi'nde 19 Temmuz'da
başlayan ve 3 gün sürecek
olan Üniversite Tercih Fuarı'na
katılan öğrenciler, birçok devlet
ve vakıf üniversitesinin stant-
larını gezerek bilgi aldı. Fuara
katılan Altınbaş Üniversite-
si'nden Öğrenci Dekanı Dr. Öğ-
retim Üyesi Duygu Kotan Türk-

den de üniversite tercihi ya-
pacak öğrencilere önemli tav-
siyelerde bulundu. Başarı sı-
ralamasının önemine dikkat
çeken Kotan Türkden, şu ifa-
deleri kullandı: “Tercih aşa-
masında sayısal değerler için
her zaman şunu söylüyoruz;
başarı sıralamasına bakmaları
gerekiyor. Barajlı bölümler var.
Bunları mutlaka dikkate al-
malılar. Tıp, diş hekimliği, hu-
kuk, mühendislik, eğitim ve
mimarlık gibi bölümlerin hep-
sinde başarı sıralaması var.
Bunların dışında da zaten sis-
tem tercih yapmalarına izin
vermiyor. Kontenjan da çok
önemli. Bu yıl biliyorsunuz ki
ikinci öğretim kadroları devlette
şu an düştü ama vakıflarda
devam ediyor. Burada da tercih
yaparken kendi tercih etmek
istedikleri bölümlerdeki kon-
tenjan azalmasından olumsuz
etkilenebilirler. Sıralamalar bi-
raz daha yukarı çıkabilir. Ama
özellikle mühendislik alanla-
rında alternatif bölümler de
açıldı. Bunlar tercih edilebilir”
dedi.  lİSTANBUL-İHA

Harekatta kullanılan mühimmat
ve teçhizat müzede sergileniyor

Üniversitelerde düşen kontenjanlara ve
kapatılan ikinci öğretim programlarına dikkat
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Türk Silahlı Kuvvetleri (TSK)
tarafından barışı tesis etmek
amacıyla düzenlenen Kıbrıs
Barış Harekatı'nda kullanılan
mühimmat ve teçhizat, Mer-
sin Deniz Müzesi'nde sergi-
leniyor. Mersin'de, 14 Tem-
muz 2011'de açılan deniz mü-
zesinde, Kıbrıs Barış Hareka-
tı'nda kullanılan mühimmat
ve teçhizatın sergilenmesi
amacıyla salon oluşturuldu.
Müzede hazırlanan Barbaros
Ana Sergi Salonu'nda, barış
harekatı sırasında kullanılan
ve ele geçirilen, çoğunluğu
Rumlara ait 43 obje yer alıyor.
Müzeyi ziyaret edenler, ha-
rekatla ilgili bilgi alarak, ayak-
lı havan topu, işaret fişeği
tabancası, balta, kasatura, kı-
lıç, çelik miğfer, şarjör, top
mermisi kovanı gibi askeri
mühimmat ve teçhizatı görme
imkanı yakalıyor. Objelerin
bulunduğu bölümde, hareka-

tın unutulmayan hatıraları,
Mehmetçiğin fotoğrafları ile
harekata ilişkin bilgiler de
yer alıyor. Müzenin bahçe-
sinde ise 20 Temmuz
1974'teki harekata fiilen ka-
tılan ve "barışı denizden ta-
şıyan" TCG Ertuğrul Gemisi'ne
ait simus demiri, gemi direği
ve gemi topu da bulunuyor.
Mersin Deniz Müzesi

Denizciliği sevdirmek, tanıt-
mak ve yaygınlaştırmak, Türk
denizcilik tarihi ile Mersin'in ta-
rihine ait her türlü eser, belge,
fotoğraf ve dokümanı toplamak
amacıyla, çağdaş müzecilik an-
layışına uygun sergileme vizyo-
nuyla açılan Mersin Deniz Mü-
zesi'nde çok sayıda eser izlenime
sunuluyor. Askeri denizcilik ala-
nındaki dördüncü müze olarak
2011'de hizmete açılan müze,
haftanın 6 günü ziyaretçilere
hizmet veriyor. lMERSİN-AA

M

Bilişim uzmanları, dünyada pek çok ülke ve işletmeyi etkileyen küresel yazılım sorununun Türkiye'nin
ilerleme kaydettiği bilişim alanındaki milli ve yerli projelerin önemini ortaya koyduğunu bildirdi.

KDK, sahipsiz hayvanlara karşı ivedilikle tedbir alınmasını önerdi

Gezegenimiz henüz birkaç yıl
önce yaşadığı Covid salgınının
izlerini halihazırda atlatamamış-
ken 19 Temmuz 2024 günü kü-
resel biçimde yaşanan CrowdS-
trike kesintileri bizlere salgındaki
kapanma günlerini hatırlattı.

Uçakların kalkış yapamaması
ve birçok uçak seferinin dünya
genelinde iptal edilmesi, Micro-
soft'un bu hatalı güncellemesinin
oluşturduğu buzdağının sadece
belki de en belirgin kısmını oluş-
turdu. Geri planda ise bankacılık
sistemleri, kamu servisleri ve hep-
sinden de önemlisi sağlık alanında
yaşanan kaos, önümüzdeki gün-
lerde dünyada yaşanabilecek kri-
tik gelişmelerin bir nevi ön izle-
mesi gibi oldu.

Neyse ki şimdilik nükleer te-
sisler ve askeri alandaki stratejik
sistemleri yoğun biçimde etkile-
meyen Microsoft CrowdStrike'ın
hatalı güncellemesi, ileride bun-
dan bir nebze daha büyük bir
sorunun belki de dünyanın so-
nunu bile getirebilecek güce sahip
olduğunu tüm dünyaya gösterdi.
Öyle ki birdenbire bizleri seksenli
yıllara çeviren bu kaos, yapay
zeka sistemlerinin yavaş yavaş
belirli bir seviyeden sonra ge-
rektiğinde nelere yol açabilece-
ğinin fragmanını da hepimize iz-
letmiş oldu.

Her bir ayrı husus tek başına
bile dünyada savaşlara yol aça-
bilecekken blok zincirin kırılması
ve kripto paraların izlerinin yok
edilmesi bile apayrı bir anarşiye
sebep olabilir. Bu da diğer bor-
saları etkileyerek iç savaşa ve
hatta ülkeler arası konvansiyonel
çatışmalara kadar yol alabilir.
Nükleer tesislerde yaşanacak olan
hatırı sayılmayan minik diye ni-
telendirdiğimiz hataların bile bin-
lerce insanın ölümüne ve on bin-
lercesinin de yaralanmasına ze-
min hazırlayabilecekken, yaşanan
bu durumun geçici ve günlük bir
güncelleme hatası diye adlandı-
rılması son derece safça bir tutum
takınmanın ötesine geçmez. Ay-
rıca CrowdStrike'ın bulut tabanlı
yapay zeka ve siber güvenlik sis-
temi falcon ismiyle yola çıkmış
olması da durumun vahametinin
ne derece sarsıcı olduğunun da
büyük ölçüde göstergesi niteliğini

taşımaktadır.
CrowdStrike gibi siber güvenlik

firmaları, tehditleri tespit etmek
ve önlemek için yapay zeka ve
makine öğrenimi tekniklerini yo-
ğun bir şekilde kullandığından,
aslında bu tarz yapay zeka tabanlı
sistemler büyük veri setlerini ana-
liz ederek tehditleri tanımlamada
ve önlemede oldukça etkilidir.
Doğru kullanıldığında elbette in-
sanlığın yararına olacak olan tüm
teknolojiler gibi yapay zekanın
da yaşam kalitemize olan katkıları
kesinlikle tartışılmaz. Ancak
CrowdStrike'ın yaşadığı sorunlar,
yapay zeka tabanlı sistemlerinin
son güncellemedeki gibi hatalara
ne kadar açık olduğunu da ayan
beyan gözler önüne sermiştir.
Çünkü yapay zeka, insan yete-
neklerini aşan performanslar ser-
gileyebileceği için potansiyel teh-
likeleri de bünyesinde barındı-
rabilmektedir. Belirli bir aşamadan
sonra kontrol edilemez hale gel-
diğinden, yanlış veya eksik veri-
lere dayalı kararlar alabileceği
için yerel ya da küresel anlamda
çok ciddi sorunları da beraberinde
getirebilir.

Evet, belki bu sefer kötü niyetli
bir girişimle böylesine bir kaos
yaşanmadı ama önümüzdeki sü-
reçte ve hatta çok yakın tarihlerde
kötü niyetli mihraklar yapay zeka
sistemlerini manipüle edebilir ve
olur olmadık noktalara siber sal-
dırılar gerçekleştirebilirler. İşte
tam da bu yüzden CrowdStrike
örneği, yapay zekanın son derece
dikkatli bir şekilde yönetilmesi
ve sürekli olarak izlenmesi ge-
rektiğini bizlere göstermektedir.
Tüm teknolojik sistemlerin insan
denetimi altında olması ve ge-
rektiğinde müdahale edilebilmesi,
su ve hava kadar önemlidir.

Yapay zeka sistemlerinin gü-
venilirliği ve güvenliği, sürekli
gelişen ve adaptasyon gerektiren
bir süreçtir. Bu nedenle, tekno-
lojiye olan güvenimizi koruyarak,
potansiyel riskleri minimize ede-
cek önlemler almak tüm insanlık
için önemlidir. Daha henüz salgın
kapanmalarından kurtulup ye-
niden hayatın olağan akışına dö-
nen dünya insanlık ailesi, inşallah
bir “Dijital Pandemi” sebebiyle
birdenbire taş devrine dönmez.

Dijital Pandeminin
ayak sesleri...

Dünyayı etkileyen yazılım sorunu
TÜRKİYE İÇİN FIRSAT OLABİLİR

21İTTİFAK03.qxp_Layout 1  20.07.2024  15:29  Page 1



4 PAZAR
21 TEMMUZ 2024 İstanbul  İttifak

Kâğıthane Belediyesi yaz tati-
liyler birlikte başlattığı çocuk-
lara yönelik spor etkinliklerine
bir yenisini daha kattı.  “Spor-
cuhane projesi” kapsamında
hayata geçirilen Doğal Buz Pis-
ti'ne Kağıthaneli çocuklar yoğun
ilgi gösteriyor. Yaz aylarının da
gelmesiyle 6-16 yaş aralığındaki
çocuk ve gençler tatillerini daha
verimli geçirebilmek için Doğal
Buz Pisti'ni tercih ediyorlar. Ta-
mamen doğal buz olan pistte
gönüllerince eğlenen çocuklar
ayrıca uzman eğitmenler tara-
fından eğitimler de alıyorlar.
Buz pateninin çocuk gelişimine
birçok katkısı bulunuyor. Dü-
zenli olarak yapılan buz pateni
antrenmanları ile kalp damar

dolaşım sistemi güçleniyor ve
fiziksel dayanıklılık artıyor. Ço-
cuklar günlük hayatta daha
zinde, yüksek enerjili ve yor-
gunluğa karşı daha dirençli
hale geliyor. Gençlerimizin spo-
ra olan yoğun ilgisini görmek
bizi mutlu ediyor diyen Kâğıt-
hane Belediye Başkanı Mevlüt
Öztekin; “Çocuklarımız ve genç-
lerimiz Doğal Buz Pisti’ne gi-
derek burada patenlerini ve
koruyucu kasklarını taktıktan
sonra uzman eğitmenler eşli-
ğinde buz pateni yapıyorlar.
Hem keyifli vakit geçirip hem
de buz pateni öğreniyorlar. Do-
ğal Buz Pisti’mize tüm çocuk-
larımızı ve gençlerimizi bekli-
yoruz” ifadelerini kullandı.

Zeytinburnu Gençlik
Merkezi ve Bilim Zey-
tinburnu öğrencileri

ayın dolunay evresini
gözlemlemek için

Gökyüzü Gözlem Et-
kinliği' düzenliyor.

Katılımcılar temmuz
ayı dolunayını göz-

lemleme fırsatı bulur-
ken, uzman gökbilim-

ciler tarafından da
bilgilendirilecekler.

22 Temmuz
2024 Pazarte-
si günü
Gençlik Mer-
kezi ve Bilim
Zeytinburnu
gökyüzü göz-
lem etkinliği
düzenliyor!

Etkinlik saat 21: 00’da baş-
layacak ve tüm astronomik
meraklılara açık olacak. Et-
kinlikte, katılımcılar teles-
koplar aracılığıyla gezegen-
leri, ay ve yıldızları göz-
lemleme imkânı bulacaklar.
Ayrıca, uzman gökbilimciler
tarafından evren ve gök ci-
simleri hakkında bilgi ve-
rilecek. Dünyamızın biricik
uydusu olan Ay her 29,5
günde bir evresini tamam-
lar ve gökyüzünde bir gör-

sel şölen oluşturur. Hem
Ay’ın Dünya etrafındaki ha-
reketi hem de Dün-
yamızın Güneş
etrafındaki ha-
reketinden
dolayı, Gü-
neş’ten ge-
len ışınlar
Ay yüzeyine
Dünya’nın
gölgesini dü-
şürür. Farklı za-
manlarda farklı
açılarla düşen bu göl-
geler Ay’ın evrelerinin oluş-
masına yardımcı olur. Ay’ın

en ihtişamlı hali
olan dolunay evresi

Ay’ı tam gözleyebilme-
miz için bize olanak sağlar.
22 Temmuz Pazartesi günü

saat 21: 00’da Zeytinburnu
Gençlik Merkezi’nde ger-
çekleştirilecek teleskoplu
Ay gözlemine meraklıları
bekleniyor.

İNAN 
ARVAS

Lina hayal etti
Başkan Çerkez
gerçekleştirdi
UFUK AKYILDIZ
Çekmeköy Belediye Başkanı Orhan
Çerkez halk buluşmaları kapsamında
Taşdelen mahallesi sakinleriyle ger-
çekleştirdiği buluşmada her yaştan
insanın istek ve temennilerini dinle-
mişti. Kendisinden voleybol sahası
isteyen minik Lina'nın bu hayalini
geri çevirmeyen başkan Çerkez 5
günde voleybol sahasını hayata ge-
çirdi. Halk günü değil halkın günü
sloganıyla vatandaşları mahallele-
rinde ziyaret ederek istek ve talep-
lerini dinleyen Çekmeköy Belediye
Başkanı Orhan Çerkez, Taşdelen bu-
luşmasında voleybol sahası hayali
ve isteği olduğunu söyleyen minik
bir Çekmeköylünün isteğini 5 gün
gibi kısa bir sürede gerçeğe dönüş-
türdü. Cemal Güngör Parkı içerisine
konumlandırılan kum voleybol sa-
hasında çocuklar artık güvenle vo-
leybol oynayabiliyor.  Çekmeköy Be-
lediye Başkanı Orhan Çerkez, “ Taş-
delen Mahallesi’nde sevgili evladımız
Lina ve arkadaşlarının bizden küçük,
minik bir isteği olmuştu. Kalbi güzel
bu yavrumuzun isteğini 5 günde ye-
rine getirdik. Lina’yı gülerken görmek
benim için dünyanın en güzel bah-
tiyarlığı. Lina ve diğer arkadaşları
kadar bende çok mutluyum. Onların
gülümsemesi geleceğe umutla bak-
mamızı sağlıyor” dedi.   1 haftadan
daha kısa bir sürede tamamlanarak
halkın kullanımına açılan voleybol
sahasında mutluluğunu ifade eden
Lina Bulut, “Öncelikle başkanımıza
teşekkür ediyorum. Bu mahalle bu-
luşmaları çok iyi oldu. Çok güzel bir
şey çünkü herkesin fikrini aldı baş-
kanımız. Benim fikrim bir voleybol
sahası yapılmasıydı çünkü kendimizi
geliştiremiyorduk. Şimdi çok mut-
luyum“ dedi. Lina’nın annesi Pınar
Bulut, “ Bir haftayı geçmeden Lina'nın
hayali gerçek oldu. Lina’nın hayali
sporla ilgilenmekti çok yakında bir
saha olmadığı için götürüp getirmek
zordu. Başkanımıza ulaştı, dileği ger-
çekleşti. Hem kendi kızım hem de
diğer kız çocukları adına başkanımıza
teşekkür ediyorum dedi.  

MUSTAFA
ŞAHİN

Zeytinburnu’nda ‘Gökyüzü Gözlem Etkinliği’ başlıyor!

‘DOĞAL BUZ PİSTİ’ne
çocuklardan yoğun ilgi 

adıköy Belediye
Başkanı Mesut
Kösedağı ile İs-

tanbul Büyükşehir Belediyesi
(İBB) Raylı Sistemler Daire
Başkanı Ceyhun Avşar, Üm-
raniye- Ataşehir- Göztepe Met-
ro Hattı ve Göztepe 60. Yıl
Parkı Metro istasyonu projesi
alanını ziyaret etti. Devam
eden çalışmalar hakkında bilgi
alan Kösedağı ve Avşar,  13
kilometre uzunlukla 11 istas-
yondan oluşan ve yüzde 80’i
tamamlandı. Metro hattının
ise 30 Ağustos 2025 tarihinde
açılmasının planlandığı müj-
desini verdi.
"Büyükşehire
ykışır bir vizyon
sergiliyoruz"

Alanda İstanbul Büyükşe-
hir Belediyesi’ne yakışan bir
vizyonun sergilendiğinin altını
çizen Kösedağı, sosyal donatı
projesinin başlama sürecini
de şöyle özetledi: “Göztepe’de
hiç beklemediğimiz bir alanda
Büyükşehir Belediyesi’nden
gelip ‘bizim burada kullana-
bileceğimiz 3 bin metrekarelik
bir sosyal donatı alanımız var’

dediler. Bunu nasıl değerlen-
direceğimizle ilgili Raylı Sis-
temler Başkanlığımıza, ilçe-
deki paydaşlarımıza, muhtar-
larımıza, burada oturan va-
tandaşlarımıza ve proje ekip-
lerimizle konuştuk”

Metro hattı açıldığı zaman
vatandaşların sadece metro-
ya binmeyeceğini aynı za-
manda alanda vakit geçire-
bileceklerinin altını çizen Kö-
sedağı, “Fonksiyonuna henüz
karar vermedik ama çalış-
malarımız bu yönde ilerliyor.
Buradaki amacımız hem böl-
ge halkının kullanabileceği
hem de hattı kullanan va-

tandaşlarımızın zaman ge-
çirebileceği alanlar yarat-
mak.” şeklinde konuştu.
“Metroların 
ömrü 100 yıl”

Metro yatırımlarının zor ol-
duğunu ve tamamlandıktan
sonra 100 yıl ömrünün oldu-
ğunu söyleyen Kösedağ ko-
nuşmasına şöyle devam etti:
“Bu işin dört yıl boyunca yapım
aşaması sürdü, bir yıl daha
sürecek ve ortalama beş yılda
bitmiş olacak. Tabii ki bunun
geçerli gerekçeleri var; zama-
nında kredilere geç ulaşmamız,
projelerin onaylanmaması,

meclis kararına rağ-
men geçen kredileri-
mizin hazinede bek-
lemesi sebebiyle geci-
ken, bir iki ödemele-
rimizin dışında hepsini
atlatmış durumdayız.
Son sürat raylı sistem-
lerimizin inşaatları de-
vam ediyor. Burada çok ciddi
bir proje ekibi çalışıyor. ”
Ümraniye- Ataşehir-
Göztepe Metro Hattı
ağustos 2025'te
hizmete girecek

İBB Raylı Sistemler Daire
Başkanı Ceyhun Avşar da,
Ümraniye- Ataşehir- Göztepe
Metro Hattı hakkında şu bil-
gileri verdi: “Şu an projemizde
yüzde 80 ilerlemeye erişmiş
durumdayız. İnşaat işleriyle
alakalı çalışmalarımızda son
aşamaya geldik. İstasyonla-
rımızda hem elektromekanik
hem de ince iş imalatlarımız
devam ediyor. Hat tünelleri-
mizde inşaat çalışmalarımızı
tamamladık, demir yolu mon-
tajlarımız başladı. Demir yolu
montajları ile hatlardaki me-
kanik faaliyetlerimize devam

ediyoruz. Bizim amacı-
mız Kadıköy Belediye-
si’nin bölgedeki ciddi des-
teği ile önümüzdeki yıl
30 Ağustos’ta projemizi
hizmete açmak. Mesut
Başkan’ımızdan bir rica-
da bulunmuştuk, 60’ıncı

Yıl Parkı’nda ilimizde kul-
lanabileceğimiz ciddi bir sos-
yal donatı alanlarımız mevcut.
Burada yaptığımız tasarım
değişikliğiyle, yeni bir tasarım
anlayışıyla yaklaşık 3 bin met-
rekarelik kullanım alanına
eriştik. Bu alanı Kadıköy hal-
kının da en doğru bir şekilde
kullanabileceği fonksiyonların
atanması için bölgeyi en iyi
bilen kişi olarak hem başka-
nımıza hem de ekibine da-
nıştık, destek istedik. Birlikte
yapacağımız çalışmalarda İs-
tanbul’a ve Kadıköy’e güzel
bir alan daha kazandırmayı
amaçlıyoruz. İBB olarak hem
Kadıköy Belediyesi’ne hem
Kadıköy halkına gösterdikleri
sabır ve anlayış için teşekkür
ederiz. Önümüzdeki yıl pro-
jemiz tamamlandığında bu
sabrın ve bugüne kadarki gös-
terilen emeğin karşılığını hep
beraber göreceğiz”.

K

ABDULMUTTALİB
BAYRAM

Göztepe 60. Yıl Parkı Metro istasyonu
İLE İSTANBUL’A YENİ SOSYAL ALAN

Yapımı devam eden Ümraniye- Ataşehir- Göztepe Metro Hattı'nda projelendirilen Göztepe 60. Yıl Parkı
Metro istasyonu ile İstanbullular yeni bir sosyal alana kavuşuyor. Yaklaşık 3 bin metrekarelik alanda
hattı kullanan vatandaşların vakit geçirebileceği sosyal alanların hayata geçirilmesi hedefleniyor.
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laştırma, Deniz-
cilik ve Haber-
leşme Araştırma-

ları Merkezi Başkanlığınca
(UDHAM) düzenlenen "Ulaşan
ve Erişen Türkiye 2053 AR-
GE Proje Fikir Yarışması"na,
29 farklı üniversiteden 52 pro-
jeyle başvuran 116 öğrenci
demir yolu, kara yolu, deniz-
cilik ve havacılık alanlarına
dair çözüm önerilerini AA mu-
habiriyle paylaştı. Boğaziçi
Üniversitesi öğrencisi Ahmet
Bertuğ Aygün, demir yolu ka-
tegorisinde birincilik ödülünü
kazandığı "Demiryolu Yapıları
Otonom Denetim Sistemi" pro-
jesiyle zemin etüdüyle tren-
lerin daha güvenli seferler
gerçekleştirmesini amaçladı-
ğını söyledi. Seferlerin sorun-
suz devam edebilmesi için ze-
minin durumunun önemine
işaret eden Aygün, denetim-

lerin otomatik şekilde yapıla-
bileceğini dile getirdi. Aygün,
projesinin AR-GE aşamasında
olduğunu belirterek, "Belirli
kontrol noktalarım var. Bu
noktaları kontrol ediyorum.
O noktalarda toprak kayması
olduğunda yol denetim şef-
liklerine bu bilgiyi ulaştırabi-
liyorum. Bunun yanında dep-
reme dair veri de alabiliyorum.
Toprağın ne kadar kaydığını,
zeminin ne kadar hareket et-
tiğini görebiliyorum." dedi.
Yarışmada birincilik ödülü al-
dığı projesi için son ana kadar
çalıştığını ifade eden Aygün,
"Yapmaya başlayınca oluyor.
Sadece yapmaya başlamak ye-
terli." diye konuştu.
"Yerli ve milli
teknolojilerin gelişmesi
bizi motive ediyor"

"Düşük Maliyetli Lineer Mo-

tor Tahrikli Özgün Metro Sis-
temi" projesiyle demir yolu
kategorisinde üçüncülük ödü-
lünü kazanan Yıldız Teknik
Üniversitesi ekibinden Zehra
Kartal da projeyle metroların
daha düşük maliyetli ve daha
çevreci hizmet vermesini
amaçladıklarını kaydetti. Li-
neer motor tahrikli sistemle
kuvvet artırımı için ekstra diş-
lilere ihtiyaç duyulmadığını
dile getiren Kartal, "Demir yol-
larında lineer motor tahrikli
metro sistemleri üzerinde ça-
lışmalar yapıyorduk zaten. Ya-
rışmayı görünce 'Neden baş-
vurmayalım' diye düşündük.
Bu projeyi prototip olarak yap-
tık. Bunu hayata geçirmek için
de pilot illerde uygulamayı
sürdürebiliriz. Daha sonra tüm
Türkiye'ye ve dünyaya yaya-
biliriz." ifadesini kullandı.

Mansiyon ödülü kazanan

öğrencilerden Kadirhan Okay
da halihazırda demir yolunda
engellilere yönelik kullanılan
turuncu masa uygulamasını
geliştirmeyi amaçladığını an-
lattı. Uygulamanın kapsamının
genişletilmesine ve yapay zeka
teknolojileri ile demir yolla-
rındaki güvenlik ağlarının en-
tegrasyonuna yönelik proje
hazırladığını kaydeden Okay,
"Yerli ve milli teknolojilerin
gelişmesi gençler olarak bizi
motive ediyor." dedi.
"Türkiye'nin
hidrojen alanında
hub olma projesi"

Havacılık kategorisinde
birincilik ödülünü kazanan
Ankara Yıldırım Beyazıt Üni-
versitesi ekibinden Furkan
Başköse de "Hydrohub Tür-
kiye 2053" projesiyle Türki-
ye'nin enerjide dışa bağım-

lılığını azaltmak için çalış-
malar yaptıklarını bildirdi.
Başköse daha önce hava
araçları üzerine çalışmalar
yaptıklarını anlatarak, bu ça-
lışmaları yaparken ekosistem
üzerinde bir çalışma olma-
dığını gördüklerini ve projeyi
tüm ekosistemi kapsayacak
şekilde dönüştürdüklerini be-
lirtti. Başköse, Türkiye'nin
havacılık alanında ciddi bir
potansiyeli olduğunu vurgu-
layarak, "Projemiz, Türki-
ye'nin hidrojen alanında hub
olma projesi diyebiliriz. Özel-
likle ülkemizin dışa bağım-
lılığını azaltmak için çeşitli
çalışmalar yaptık. Ülkemizin
havacılık alanında hub böl-
gesi olmasını, bu alanda hid-
rojen enerjisinin aktif bir şe-
kilde kullanılmasını hedef-
liyoruz." değerlendirmesinde
bulundu. lANKARA-AA

Alman ekonomisi artan
rekabet ve imalat
sektöründe zayıflık
nedeniyle büyüyemiyor
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Amazon, Türkiye’deki uzun vadeli
planlarıyla müşteri deneyimini
artırmayı hedefliyor
Amazon Türkiye Perakende Genel
Müdürü Burak Erdem, Eylül
2018'den bu yana büyümelerinden
ve müşterilerinin ilgisinden son
derece memnun olduklarını belir-
terek, "Artan talep Türkiye'deki işi-
mizi ölçeklendirme ve büyütme
konusunda güven verdi." dedi. AA
muhabirine açıklamalarda bulunan
Erdem, Prime'ın 2020 Eylül'de Tür-
kiye'deki müşterileriyle buluştu-
ğunu ve Prime'a olan ilginin her
gün daha da arttığını görmekten
son derece memnun olduklarını
söyledi. Erdem, "Prime üyelerimiz
yıl boyunca ve Prime Day gibi özel
kampanya dönemlerinde onlara
sunduğumuz özel indirimler ve
'Çok Al Az Öde' gibi fırsatlardan
faydalanabiliyorlar. Prime demek
elbette ki hız da demek. 650 bine
yakın ürünü, Prime üyelerine ara-
larında aynı gün, ertesi gün ve pa-
zar günü teslimat seçeneklerinin
de bulunduğu, ücretsiz ve hızlı
kargo ile sunuyoruz. İstanbul, Ko-
caeli Bursa ve Ankara'da ise öğlen
saat 11.30'a kadar verdiğiniz si-
parişler aynı gün kapınıza teslim
ediliyor. Prime Gaming ile her ay
yenilenen ücretsiz oyunlarla oyun-
severleri de mutlu ediyoruz." açık-

lamalarında bulundu. Erdem, Pri-
me Day'in, KOBİ'ler için de büyük
fırsatlar sunan özel bir dönem ol-
duğunu ve programın, mağazadaki
satış ortaklarının satışlarının art-
masında önemli bir rol oynadığını
belirtti. Prime üyelerinin, genellikle
Prime filtresini kullanarak arama
yapma eğiliminde olduğuna dikkati
çeken Erdem, "Bu nedenle örneğin
Türkiye'de Amazon Lojistik kulla-
nan bir satıcıysanız ve ürünleriniz
Prime etiketi ile gösteriliyorsa bun-
ların daha fazla gösterim alması
ve satışa dönüşme şansı daha da
artıyor. Elbette Prime Day gibi bü-
yük fırsat dönemlerinde bunun
avantajlarını ayrıca görüyorsunuz.
2023'e oranla bu yıl Prime Day'e
katılan satıcı oranımız yüzde 80
arttı. Geçen yıl ise Amazon Lojistik
kullanan KOBİ'lerin Prime Day
dönemindeki satışları 3 katına çık-
tı." şeklinde konuştu. Erdem, "Ama-
zon web sitesi Eylül 2018'de faali-
yete başladı. O zamandan bu yana
büyümemizden ve müşterilerin il-
gisinden son derece memnunuz.
Artan talep bize Türkiye'deki işimizi
ölçeklendirme ve büyütme konu-
sunda güven verdi." ifadelerini kul-
landı. lİSTANBUL-AA

Moody’s, Türkiye'nin kredi
notunu iki kademe artırdı
Uluslararası kredi derecelendir-
me kuruluşu Moody's, Türki-
ye'nin kredi notunu "B3"ten "B1"e
yükseltirken, kredi notu görü-
nümünü "pozitif" olarak korudu.
Moody's, Türkiye ekonomisine
ilişkin değerlendirmesini açıkladı.
Kredi derecelendirme kurulu-
şundan yapılan açıklamada, Tür-
kiye'nin kredi notunun "B3"ten
"B1"e yükseltildiği, kredi notu
görünümünün "pozitif" olarak
korunduğu bildirildi. Açıklama-
da, kredi notunun B1'e yüksel-
tilmesinin temel itici gücünün
yönetimdeki gelişmeler, özellikle
ortodoks para politikasına kararlı
ve giderek daha iyi yerleşen geri
dönüş olduğu belirtildi. Bunun
Türkiye'nin başlıca makroeko-
nomik dengesizliklerinin azal-
tılması açısından ilk gözle görülür
sonuçları verdiği kaydedilen açık-
lamada, "Enflasyonun ve iç ta-
lebin ılımlı hale gelmeye başla-
ması, enflasyonist baskıların ge-
lecek aylarda ve 2025'e doğru
önemli ölçüde hafifleyeceğine
dair bize daha fazla güven veri-
yor." değerlendirmesinde bulu-
nuldu. Açıklamada, Türkiye
Cumhuriyet Merkez Bankasının
(TCMB) para politikasının kre-
dibilitesini hızla artırdığı ve bu-
nun da Türk Lirası'na olan gü-
venin yeniden tesis edilmesine
yardımcı olduğu aktarıldı. Ayrıca

sıkı politika duruşunun Türki-
ye'nin yüksek dış kırılganlığını
önemli ölçüde azalttığına işaret
edilen açıklamada, pozitif gö-
rünümün yukarı yönlü risk den-
gesini yansıttığı kaydedildi.
Bakan Şimşek:
Moody's kredi
notumuzu ilk defa
iki kademe artırdı

Hazine ve Maliye Bakanı
Mehmet Şimşek, "Moody's kredi
notumuzu ilk defa iki kademe
artırdı, uyguladığımız program
sayesinde ülke kredi notumuzu
11 yıl sonra yükselten Moody's
görünümü pozitif korudu." dedi.
Şimşek, sosyal medya hesabın-
dan, Moody's'in Türkiye'nin eko-
nomisine yönelik değerlendir-
mesine ilişkin paylaşım yaptı.
Moody's'in Türkiye'nin kredi no-
tunu ilk defa iki kademe artır-
dığına dikkati çeken Şimşek,
"Uyguladığımız program saye-
sinde ülke kredi notumuzu 11
yıl sonra yükselten Moody’s gö-
rünümü pozitif olarak korudu."
değerlendirmesinde bulundu.
Şimşek, ekonomideki dengelen-
menin, azalan dış finansman ih-
tiyacının, artan uluslararası re-
zervler ve dezenflasyon sürecinin
not artışında etkili olduğunu
vurguladı. lANKARA-AA

Bakan Şimşek: KKM stoku TL
bazında 47 haftadır gerileyerek
1,5 trilyon lira azaldı
Hazine ve Maliye Bakanı
Mehmet Şimşek, "Kur Ko-
rumalı Mevduat (KKM) sto-
ku, Türk lirası bazında zirvesi
olan geçen yıl ağustos ayına
kıyasla 47 haftadır kesintisiz
gerileyerek 1,5 trilyon lira
azaldı." ifadesini kullandı.
Şimşek, sosyal medya hesa-
bından KKM hesaplarına iliş-
kin paylaşımda bulundu.
Türk lirasına güvenin arttı-
ğını bildiren Şimşek, prog-
ramlarının önemli amaçla-
rından biri olan KKM he-
saplarının kademeli azaltıl-
masında ciddi mesafe aldık-
larını vurguladı. Şimşek, eko-
nomide dengelenmenin, dış
kaynak girişinin hızlanma-
sının, portföy tercihlerinin
liraya yönelmesinin ve re-
zervlerin artmasıyla birlikte
finansal istikrarın daha da
güçlendiğini belirterek şun-

ları kaydetti: "KKM stoku,
Türk lirası bazında zirvesi
olan geçen yıl ağustos ayına
kıyasla 47 haftadır kesintisiz
gerileyerek 1,5 trilyon lira
azaldı. KKM'nin payı azalır-
ken Türk lirası mevduatın
toplam mevduat içindeki
payı 19 puanın üzerinde ar-
tarak yüzde 51,2 seviyesine
ulaştı. Döviz dönüşümlü
KKM hesaplarına uygulanan
faiz alt sınırının azaltılması
ve firmaların KKM hesapla-
rındaki vergi istisnasının
sona ermesine ilave olarak
ağustos ayından itibaren bi-
reysel KKM hesaplarının da
stopaja tabi olmasıyla birlikte
bu sürecin hızlanmasını bek-
liyoruz. Uyguladığımız po-
litikalarla makro finansal is-
tikrar güçleniyor ve ekono-
mimiz daha dayanıklı hale
geliyor." lANKARA-AA
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Sanayisi yabancı rekabetten olumsuz
etkilenen Almanya'nın, jeopolitik çekiş-
melere ve ABD’den gelen baskılara karşı
savunmasız kalması dikkati çekiyor. Ül-
kede iş gücünün yaşlanmasının da eko-
nomiyi baskılaması bekleniyor. Rusya-
Ukrayna Savaşı sonrası Avro Bölgesi'nde
yükselen enflasyona karşı artan faiz
oranları, Alman şirketlerin yatırım yapma
arzusunu frenlerken, Çin ve Türkiye
başta olmak üzere birçok ülkenin Al-
manya'dan ithal ettiği malları giderek
daha fazla üretebilmesi Avrupa'nın en
büyük ekonomisinin resesyondan uzak-
laşmasını zorlaştırıyor. Yapısal sorunların
da ekonomiyi frenlediği Almanya'da,
bir zamanlar oldukça başarılı olan "Ucuz
enerji ve ara malı ithal et, bunları işle
ve yüksek kaliteye sahip mal olarak
'Made in Germany' algısıyla pahalı bir
biçimde ihraç et" başlıklı iş modeli artık
işe yaramıyor. Alman ekonomisi, 2 yıllık
durgunluk döneminin ardından yılın ilk
çeyreğinde yüzde 0,2 büyümeyle teknik
resesyona girmekten kıl payı kurtul-
muştu. Bununla beraber ülke ekonomisi,
özellikle bölgedeki diğer ülkelere oranla
daha büyük öneme sahip imalat sektö-
ründeki kalıcı zayıflık nedeniyle kırıl-
ganlığını koruyor. Ülke ekonomisi, her
ne kadar Kovid-19 salgını ve Ukrayna-
Rusya Savaşı sonrası tedarik zincirinde
ortaya çıkan dar boğazlar hafiflese de
faizlerin yükselmesi, ekonomiye güvenin
azalması ve alışılmışın dışındaki yüksek
enflasyon ortamında tüketicilerin satın
alma gücünün düşmesi sonucu talepte
yaşanan durgunluktan olumsuz etkile-
niyor. Almanya Federal İstatistik Ofisi
(Destatis) verilerine göre, ekonominin
büyümesinde önemli yeri olan sanayide
üretim mayısta bir önceki aya göre
yüzde 2,5 gerileyerek, son 2,5 yılın en
kötü daralmasını kaydetti. Destatis ve-
rileri mayısta "çoğu sanayi sektöründe"
düşüş eğilimi olduğunu gösterirken,
özellikle otomotiv sektöründeki üretimin
nisanda yüzde 4,5 yükselmesinin ar-
dından mayısta yüzde 5,2 gerilemesi
dikkati çekti. lBERLİN-AA

Genç beyinler Türkiye’nin 2053 ulaştırma
vizyonuna projeleriyle katkı sağladılar
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Ulaştırma, Denizcilik ve Haberleşme Araştırmaları Merkezi Başkanlığınca (UDHAM) düzenlenen "Ulaşan ve Erişen
Türkiye 2053 AR-GE Proje Fikir Yarışması"nda dereceye giren üniversite öğrencileri projelerinin ayrıntılarını anlattı.
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Mikro ihracatçılar BGB kapsamındaki
verileri haftalık sorgulayabilecek
Mikro ihracatçılar, adlarına dü-
zenlenen basitleştirilmiş gümrük
beyannamesi (BGB) kapsamın-
daki detaylı verileri, Ticaret Ba-
kanlığının GET-APP programı
üzerinden haftalık sorgulaya-
bilecek. Bakanlığın sosyal medya
hesabından yapılan paylaşımda,
Ticaret Bakanlığının, ihtiyaç
duydukları veri konusunda ih-
racatçılara destek sağlanmasına
yönelik hizmetlere bir yenisini
eklediği belirtildi. Paylaşımda,
şunlar kaydedildi: "Mikro ihra-
catçılarımızın, adlarına düzen-
lenmiş basitleştirilmiş gümrük
beyannamesi kapsamındaki de-
taylı verilerini Ticaret Bakanlı-

ğımız GET-APP programı üze-
rinden haftalık olarak sorgula-
yabilmesi sağlanmıştır. Ayrıca,
mikro ihracatçılarımızın ihracat
rakamlarının değerlendirilme-
sinde ihtiyaç duydukları BGB
ve detaylı beyan kapsamı e-ih-
racat verilerini aylık ve yıllık
olarak GET-APP programı üze-
rinden sorgulayabilmesine yö-
nelik düzenlemeler de yakın
bir tarihte devreye alınacaktır."
Öte yandan, fs-firma sahibi pro-
filine sahip kullanıcılar, BGB
v e r i l e r i n e
"https://uygulama.gtb.gov.tr/GE
TAPP" adresi üzerinden erişe-
bilecek. lANKARA-AA
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MÜSİAD Tayvan Temsilcisi İsrafil
Çimen, çip üretiminde küresel
oyuncu konumundaki Tayvan ile
etkileşime geçmenin yeni pazar-
lara kapı açabileceğini belirterek,
"Çip üretimi noktasında stratejik
anlaşmalar ve yatırımlar yapıla-
bilir." dedi. Çimen, AA muhabirine
yaptığı açıklamada, Türkiye'nin
Tayvan'a bakır, mermer, laminant
parke, yonga levha, tekstil ürünleri,
gıda ürünleri, otomotiv parçaları
ve demir-çelik ürünleri gibi çeşitli
mallar ihraç ettiğini, Tayvan'ın
ise Türkiye'ye elektronik kompo-
nent, CNC takım tezgahı, özel
makineler, kimyasal madde ve
plastik ürün sattığını söyledi. Tay-
van'ın uluslararası diplomatik sta-
tüsü nedeniyle tanınmadığına işa-

ret eden Çimen, "Tayvan, Asya
Pasifik bölgesinin en önemli eko-
nomik aktörlerinden biri olarak
yerini koruyor. Diplomatik açıdan
tanımamakla ticari ilişkilerin ke-
silmesi söz konusu değildir. Mevcut
konjonktürde Tayvan, Birleşmiş
Milletler ve uluslararası organi-
zasyonlara üye olmadığı ve her-
hangi bir uluslararası antlaşmaya
da taraf olmamasına rağmen Çin
dahil tüm dünyayla sürekli artan
bir ticari faaliyet içinde." diye ko-
nuştu. Tayvan'da kişi başına düşen
milli gelirin 32 bin 340 dolar se-
viyesinde olduğuna ve alım gücü
açısından çok gelişmiş ülkeler
arasında yer aldığına dikkati çeken
Çimen, "Tayvan, Asya Pasifik'e
açılan bir pencere ve Tayvan'ın

Asya Pasifik bölgesindeki bir oyun-
cu olarak jeopolitik konumu, Türk
firmalarının Doğu Asya pazarlarına
giriş yapma girişiminde bulun-
maları için bir kapı olabilir." de-
ğerlendirmesinde bulundu.

"Tayvan, teknolojinin başkenti
konumundadır." diyen Çimen,
sözlerini şöyle sürdürdü: "Tayvan,
dünyaca ünlü Foxconn, Pegat-
ron,TSMC, UMC, ASUS, ACER,
MSI, GIGABYTE, HTC gibi tek-
noloji firmalarına ev sahipliği
yaptığından dünyanın geri kalanı
için çip ve yarı iletken elektronik
komponentlerin tedariki açısın-
dan stratejik öneme sahip. Ayrıca
Nvidia ve Amd gibi yapay zeka
çipleri geliştiren dünyanın en
büyük firmalarının CEO ve yö-

neticileri de Tayvanlıdır." Çip sa-
vaşlarının ülkeler arasındaki re-
kabetin teknoloji ve yarı iletken
üretiminde yoğunlaşması anla-
mına geldiğini belirten Çimen,
bu durumun ticaret savaşlarını
içerebileceğini söyledi. Çimen,
su savaşları gibi geleneksel kay-
nak savaşlarına kıyasla çip sa-
vaşlarının karmaşık ve teknolojik
bir boyuta sahip olduğunu be-
lirtti. Yarı iletkenlerin, modern
savunma sistemleri ve altyapı-
ların temel bileşenleri olduğuna

işaret eden Çimen, "Çip savaşları,
ülkelerin milli güvenliklerini teh-
dit edebilir. Çip üretiminde önde
gelen ülkeler arasındaki rekabet,
mevcut jeopolitik gerilimleri
daha da tırmandırıyor. Özellikle
ABD ve Çin arasındaki teknoloji
savaşı, Asya'daki diğer ülkeleri
ve Avrupa'yı da içine alarak daha
geniş çaplı bir çatışmaya dönü-
şebilir. Bu gerilimler, ticaret sa-
vaşlarına, siber saldırılara ve
hatta askeri çatışmalara yol aça-
bilir." dedi. lİSTANBUL-AA

Türkiye'ye göç edenlerin sayısı,
2023'te bir önceki yıla göre yüzde
35,9 azalarak 316 bin 456 kişi olarak
kayıtlara geçti. Türkiye İstatistik Ku-
rumu, 2023 yılına ilişkin "uluslararası
göç istatistikleri"ni yayımladı. Buna
göre, Türkiye'ye göç edenlerin sayısı
2023'te bir önceki yıla göre yüzde
35,9 azalarak 316 bin 456 kişi oldu.
Bunların yüzde 54,2'sini erkekler,
yüzde 45,8'ini ise kadınlar oluşturdu.
Türkiye'ye yurt dışından gelenlerin
101 bin 677'si Türk vatandaşları,
214 bin 779'u ise yabancı uyruklu
nüfus olarak belirlendi. Türkiye'den
yurt dışına göç eden kişi sayısı ise
geçen yıl 2022'ye göre yüzde 53 ar-
tışla 714 bin 579 olarak kayıtlara
geçti. Bu nüfusun yüzde 55,2'si er-
keklerden, yüzde 44,8'i kadınlardan
oluştu. Türkiye'den yurt dışına giden
nüfusun 291 bin 377'si Türk vatan-
daşıyken, 423 bin 202'sinin yabancı
uyruklu olduğu belirlendi. Türkiye'ye
2023'te göç edenler yaş grubuna
göre incelendiğinde, ilk sırada yüzde
12,7 ile 20-24 yaş grubu olduğu
görüldü. Bunu yüzde 10,8 ile 25-
29 ve yüzde 10,3 ile 15-19 yaş gru-
bundakiler izledi. Türkiye'den göç
eden nüfusun yaş gruplarına bakıl-
dığında ise en fazla göçün yüzde
15 ile 25-29 yaş grubunda olduğu
belirlendi. Bunu yüzde 12,9 ile 30-
34 ve yüzde 12,5 ile 20-24 yaş
grubu takip etti.
En fazla göçü
İstanbul aldı

Türkiye'ye 2023 yılında göç eden-
lerin illere göre dağılımı incelendi-
ğinde, yüzde 29,2 ile en fazla göç
alan il İstanbul oldu. İstanbul'u yüzde
9,5 ile Antalya, yüzde 6,5 ile Ankara,
yüzde 4,9 ile Mersin ve yüzde 4,4 ile
Bursa izledi. Türkiye'den göç eden
nüfusun illere göre dağılımına ba-
kıldığında ise yüzde 36,4 ile İstan-
bul'un en fazla göç veren il olduğu
görüldü. İstanbul'u yüzde 10 ile An-
talya, yüzde 7,1 ile Ankara, yüzde
3,5 ile İzmir ve yüzde 2,6 ile Bursa
takip etti. Ülkeye 2023'te gelen ya-
bancı uyruklu nüfus içinde ilk sırayı
yüzde 13,2 ile Rusya Federasyonu
vatandaşları aldı. Bu ülkenin ardından
yüzde 8,2 ile Azerbaycan, yüzde 7,3
ile Türkmenistan, yüzde 6,7 ile İran
ve yüzde 5,9 ile Afganistan vatan-
daşları geldi. lANKARA-AA

Türkiye'ye göç edenlerin
sayısı yüzde 35,9 azaldı

Bakan Bolat: Artan kredi notları doğru
yolda ilerlediğimizi tescil etmektedir
Ticaret Bakanı Ömer Bolat, Mo-
ody's'in Türkiye'nin kredi notunu
yükseltmesini değerlendirerek,
makroekonomik göstergelerdeki
olumlu gelişmelerin ümit verici
olduğunu, artan kredi notlarının
ülkenin doğru yolda ilerlediğini
tescil ettiğini bildirdi. Bolat, ko-
nuya ilişkin sosyal medya he-
sabından paylaşım yaptı. Hü-
kümetin uyguladığı maliye, para
ve ticaret politikalarıyla alınan
tedbirlerin, her alanda olumlu
sonuçlar vermeye devam ettiğini
belirten Bolat, "Nitekim dün
uluslararası kredi derecelendir-
me kuruluşu Moody's, Türki-
ye'nin kredi notunu 11 yıl aradan
sonra ve ilk kez 2 basamak bir-
den artırdı, not görünümünü
pozitif tuttu." ifadesini kullandı.
Bolat, uluslararası kredi dere-
celendirme kuruluşları Fitch Ra-

tings'in martta, Standard & Po-
or's'un da mayısta Türkiye'nin
kredi notunu artırdığını, not gö-
rünümünü pozitife yükselttiğini
anımsatarak, şunları kaydetti:
"Artan kredi notları; yüksek eko-
nomik büyüme performansı,
azalan işsizlik oranı, yükselen
döviz rezervleri, artan ihracat,
azalan dış ticaret açığı ve cari
işlemler açığı, hızla düşen CDS
primi ve benzeri makroekono-
mik göstergelerdeki olumlu ge-
lişmeler ümit verici olup, doğru
yolda ilerlediğimizi tescil et-
mektedir. Sayın Cumhurbaşka-
nı'mızın liderliğinde bu büyük
başarıda emeği geçen Cumhur-
başkanı Yardımcı'mız, Hazine
ve Maliye Bakanı'mız ve tüm
bakan arkadaşlarımızı, bürokrat
arkadaşlarımızı tebrik ediyo-
rum." lANKARA-AA

Küresel yazılım sorununun
odağındaki şirket: CrowdStrike
küresel yazılım sorununun oda-
ğındaki 85,3 milyar dolar piyasa
büyüklüğüne sahip CrowdStrike,
kötü amaçlı yazılımları tespit
etmeye yönelik ürünlerle bili-
nirken, daha önce ABD'deki dev-
let kurumlarına siber saldırıların
tespit edilmesinde öne çıkmıştı.
Tüm dünyayı etkisi altına alan
küresel yazılım sorununun oda-
ğındaki siber güvenlik şirketi
CrowdStrike, ABD'deki devlet
kurumlarında 2016’da tespit
edilen siber saldırının Rusya ile
bağlantısını tespit etmesinin yanı
sıra Microsoft ile güvenlik ko-
nusundaki anlaşmazlıklarıyla da
biliniyor. Austin Teksas merkezli
CrowdStrike’ın kurucularından
ve halihazırda şirketin üst düzey
yöneticisi (CEO) George Kurtz,
Yahudi asıllı bir ABD vatandaşı.
Sıkılıkla İsrail’i ziyaret eden
Kurtz, dijital alanlardaki firma-
lara yoğun yatırımlarıyla bilini-
yor. Şirketin bir diğer kurucusu
olan Dmitri Alperovitch de Rusya
doğumlu Yahudi asıllı bir ABD
vatandaşı. Piyasa değeri 85,3
milyar dolar olan şirkette yak-
laşık 8 bin 500 kişi çalışıyor.

ABD’li yatırım yönetim şirketi
Blackrock'ın yüzde 6,99 ve Van-
guard'ın yüzde 6,96 hisseye
sahip olduğu şirkette, Morgan
Stanley, State Street Corporation
ve Geode Capital Management
gibi birçok hissedar yer alıyor.
Şirket bu yılın başında Microsoft
ile yaşadığı "sürtüşmeyle" gün-
deme gelmişti. CrowdStrike
CEO'su Kurtz, Microsoft güvenlik
anahtarlarının Çin istihbaratı ta-
rafından çalındığını ileri sürmüş
ve bunların ABD Dışişleri Ba-
kanlığı ile ABD Ticaret Bakanlı-
ğı'na sızmak için kullanılmasını
eleştirmişti. Microsoft anahtar-
larının açıkça hükümete sızmak
için kullanıldığına işaret eden
Kurtz, bunun şirket yatırımcıla-
rına bildirilmemesini de "tuhaf
karşıladığını" söylemişti. Şirket-
ten yapılan açıklamada da Mic-
rosoft’ta güvenlik açıklarının bu-
lunduğu belirtilerek, "Micro-
soft'un güvenlik kültürünün ye-
niden elden geçirilmesi gerekiyor.
Microsoft müşterileri üç şekilde
tehlikeye atılıyor; kapsam, kar-
maşıklık ve felaket." ifadeleri
kullanılmıştı. lLONDRA-AA
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Tayvan çip üretiminde küresel oyuncu konumunda

umhurbaşkanlığı
Savunma Sanayii
Başkanı Haluk

Görgün,  Kıbrıs Barış Harekatı'nın
50'nci yıl dönümü nedeniyle AA
muhabirine yaptığı açıklamada,
harekat sonrasında yaşanan ABD
ambargolarının, yerli savunma
sanayi üretimini stratejik hale
getiren arayışlar döneminin fitilini
ateşlediğini söyledi. Harekat ile
Türkiye'nin güvenliği ve çıkarları
açısından savunma sanayinin ne
kadar hayati bir önemi haiz ol-
duğunun kanıtlandığına işaret
eden Görgün, şu ifadeleri kul-
landı: "Türlü sıkıntıları da bera-
berinde getiren bu ambargolar,
ülkemizin bağımsız bir güvenlik
politikası uygulayabilmesi için
yegane yolun yerli ve milli bir
savunma sanayini geliştirmek ol-
duğunu ortaya koymuştur. 1973
yılında kurulan Türk Uçak Sanayi
Anonim Ortaklığı (TUSAŞ) ve
sonrasında ASELSAN (1975) ve
HAVELSAN (1982) gibi şirketlerin
kurulması ile savunma sanayine
önemli yatırımlar yapılmıştır."

Görgün, 1980'li yılların başında
silahlı kuvvetlerin ihtiyaçlarının,
yurt içi imkanların azami şekilde
kullanılarak karşılanması ve mo-

dernizasyonunun sağlanması ama-
cıyla, çağdaş teknolojiye dayalı
milli bir savunma sanayinin ku-
rulmasının öncelikli hedef olarak
belirlendiğini bildirdi. Görgün,
şunları kaydetti: "Kıbrıs Barış Ha-
rekatı, ülkemizde milli bir savun-
ma sanayisinin gelişmesi gerektiği
kanaatinin mutlaklaşması ve bazı
kritik adımların atılması anlamında
bir dönüm noktası oldu. Savunma
sanayisinde 1974'lere kadar devam
eden hazır alım dönemi 1990'larda
son bularak yerini ortak üretim
aşamasına bırakmıştır. Savunma
sanayimizin bugünkü geldiği
noktadan geriye doğru baktığı-
mızda bütüncül savunma sanayi
politikaları geliştirmenin önemli
dönüm noktalarından birinin

Savunma Sanayii Geliştirme ve
Destekleme İdaresi Başkanlığının
(SAGEB) 1985'te kurulması ol-
duğunu söyleyebiliriz."

Harekat sonrasında, 1987'de,
Türk Silahlı Kuvvetlerini Güç-
lendirme Vakfı ile kamuya ait
veya kamu iştiraki olan pek çok
savunma sanayi şirketinin ortaya
çıktığını anımsatan Görgün, bu-
gün hızlı biçimde gelişen yerli
savunma teknolojilerinin tohum-
larının bu vesileyle atıldığına
işaret etti. Görgün, savunma sa-
nayisinin ihtiyaçlarının, 1990'a
kadar çoğunlukla yurt dışından
hazır alımlarla karşılanmaya ça-
lışıldığını belirterek, üstlenilen
görevler ve belirlenen politika
doğrultusunda 1990-2000 dö-

neminde savunma sanayisi ihti-
yaçlarının tedarikinin hazır alım-
dan ortak üretime doğru deği-
şiklik gösterdiğini söyledi.

Projelerde, özellikle 2000'li
yıllardan itibaren, yurt içi geliş-
tirme modeline ağırlık verilerek,
ülkede milli kaynakları esas alan
modern bir savunma sanayisinin
teşkil edildiğinin altını çizen Gör-
gün, "Ülkemiz savunma ve gü-
venlik sistemleri envanterine yurt
içinde tasarımı yapılan ürünler
girmeye başlamıştır. Bu süreçte,
savunma sanayimiz tasarıma da-
yalı üretim ağırlıklı bir yapıya
dönüşmüş, ülkemizin savunma
ve güvenlik ihtiyaçlarının yurt
içi firmalarımız tarafından yurt
içi geliştirme ve üretim modeli
esas alınarak karşılanması milli
bir politika olarak benimsenmiş-
tir." dedi. Söz konusu politikayla
hem Türk Silahlı Kuvvetlerinin
ve kolluk kuvvetlerinin moder-
nizasyonunda hem de savunma
sanayisinin geliştirilmesinde ve
ihtiyaçlara çözümler sunabilmesi
noktasında olumlu sonuçlar elde
edildiğini anlatan Görgün, "Hazır
alımdan temel ve ileri teknoloji-
lere geçiş sürecinde ülkemizin
savunma sanayisi kabiliyetleri

değerlendirilmiş, geliştirilmiş ve
sektördeki firmalarımızın yetkin-
likleri çerçevesinde savunma sa-
nayisi projelerinde görev almaları
sağlanmıştır." diye konuştu. Gör-
gün, 2004'te Savunma Sanayii
İcra Komitesinde (SSİK) alınan
kararlarla ihtiyaç duyulan ürün-
lerin milli imkanlarla yurt içinde
mümkün olan en yüksek yerlilik
oranıyla geliştirilmesi ve üretil-
mesine karar verildiğini hatırla-
tarak, bu dönemde başlatılan
projelerin meyvelerini verdiğini
söyledi. Cumhurbaşkanı Recep
Tayyip Erdoğan tarafından ortaya
koyulan siyasi iradenin sektörün
etkin yönetimi ile önemli çıktılar
elde edilmesine vesile olduğuna
işaret eden Görgün, şu değer-
lendirmede bulundu: "Türk sa-
vunma sanayisinin yerli ve milli
karaktere bürünerek ilerlemesi
açısından da birçok önemli sonuç
üretilmiştir. Günümüzde savunma
sanayimiz, sunduğu milli ve ba-
ğımsız teknolojilerle, ülkemizin
daha güvenli ve çevresinin de
daha istikrarlı bir kuşağa dönüş-
mesinde önemli katkılara sahip
olup, ekonomik alandaki katkıları
da ülkemiz refahına doğrudan
yansımaktadır." lANKARA-AA

C

Kıbrıs Barış Harekatı Türk savunma
sanayisinde dönüm noktası oldu
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Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayii Başkanı Haluk Görgün, 1974'teki Kıbrıs Barış Harekatı'nın Türkiye'de milli savunma sanayinin
gelişmesi gerektiği kanaatinin mutlaklaşması ve bazı kritik adımların atılması anlamında bir dönüm noktası olduğunu söyledi.
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Dışişleri Bakanı Fidan:
Kuzey Kıbrıs Türk
Cumhuriyeti'nin hak ve
çıkarlarını savunmaya
devam edeceğiz

Tatar, Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan'ın da katılımıyla
KKTC'nin başkenti Lefkoşa'da dü-
zenlenen 20 Temmuz Barış ve
Özgürlük Bayramı geçit töreninde
konuştu. KKTC Cumhurbaşkanı
Tatar, tören birliklerini selamlarken
atletler tarafından Yavuz Çıkarma
Plajı'ndan getirilen Türkiye ve
KKTC bayraklarını teslim aldı.
Cumhurbaşkanı Erdoğan'ı, pro-
tokol üyelerini, Türkiye'den ve
Azerbaycan'dan gelen milletve-
killerini selamlayarak konuşma-
sına başlayan Tatar, "Kıbrıs Türk
halkının özgürlüğüne kavuştuğu
20 Temmuz 1974 (Kıbrıs) Barış
Harekatı'nın 50. yıl dönümünü
büyük bir coşkuyla kutlamanın
sevinci ve mutluluğunu yaşıyoruz."
ifadesini kullandı.  Dışişleri Bakanı
Hakan Fidan'ın, Azerbaycan'ın
Şuşa şehrinde düzenlenen Türk
Devletleri Teşkilatı (TDT) Devlet
Başkanları Gayriresmi Zirvesi'nde-
ki konuşmasına atıfta bulunan
Tatar, Kıbrıs'ta "egemen eşit ve
eşit uluslararası statü temelindeki
yeni siyasete" güçlü destek ver-
mesinden dolayı Fidan'a teşekkür
etti. Tatar, "TDT Zirvesi'nde de
ifade edildiği gibi Kıbrıs Türk
halkı, Türk dünyasının ayrılmaz
bir parçasıdır." diyerek KKTC'nin
Türk devletleriyle her alanda ilişki
kurmaya hazır devlet yapısına sa-
hip olduğunu dile getirdi. TDT'nin
21. yüzyılda tüm siyasi dengeleri
derinden etkileyebilme potansi-
yeline sahip olduğunu kaydeden
Tatar, "Türk Devletleri Teşkilatının
sınırları, Doğu Akdeniz'e kadar
genişletilerek en güneyindeki Türk

devleti olan Kuzey Kıbrıs Türk
Cumhuriyeti'nin katılımlarıyla
daha da güçlü hale gelmiştir." ifa-
desini kullandı. Tatar, "Rum li-
derliği, Kıbrıs Türklerini 1960
Kıbrıs Cumhuriyeti'nde silah zo-
ruyla dışlayarak bu Cumhuriyeti
Enosis'e bir sıçrama tahtası olarak
kullanmaya kalkışmıştı." diyerek,
Kıbrıs Türklerini imha etmeyi he-
defleyen Akritas Planı'nın 21 Aralık
1963'te Kanlı Noel ile acımasızca
uygulamaya koyulduğunu ve 103
Türk köyünün yakılarak halkın
yerinden edildiğini anımsattı. "Ve-
fakar ve cefakar halkımız 11 yıl
boyunca en zor koşullarda göçmen
çadırlarında yaşamış, açlığa ve
yoksulluğa itilmiş, boyun eğme-
miş, esir olmamış, başı dik mü-
cadele ederek Türklüğün onurunu
ve şerefini çiğnetmemiştir." diye
konuşan Tatar, Birleşmiş Milletler
Güvenlik Konseyinin (BMGK) 186
sayılı 4 Mart 1964 tarihli kararı
nedeniyle Rum tarafının "haksız,
hukuksuz ve talihsiz" şekilde
Ada'nın tek hükümeti olarak kabul
görmesine sitem etti. Tatar, 1963
Kanlı Noel saldırılarıyla başlayan
çatışma ve katliamların, Erenköy

ve Geçitköy de dahil Kıbrıs'ın
çeşitli bölgelerinde 1974'e kadar
devam ettiğini vurgulayarak,
1964'te Erenköy'de öldürülen şair
Süleyman Uluçamgil'in Anadolu
ve Kıbrıs Türklerinin ortak mü-
cadelesini betimleyen şiirinden
bir dize okudu. "Rum-Yunan ikilisi
1963-1974 yılları arasında bir ta-
raftan katliamlar yaparken, diğer
yandan da Ada'nın Yunanistan'a
ne zaman bağlanacağının hesabını
yapmaya devam ediyordu." ifa-
desini kullanan Tatar, Yunanis-
tan'daki askeri cunta yönetimi ile
Rum terör örgütü EOKA'nın 15
Temmuz 1974'te Ada'da yaptığı
darbeyle Türk halkını yok etmeyi
ve Kıbrıs'ı Yunanistan'a ilhak et-
meyi hedeflediğini kaydetti. Tatar,
Rumların baskısı sürerken Kıbrıs
Türk halkının Türkiye'nin desteğini
beklediğini anlatarak, "15 Temmuz
(1974) darbesinden sonraki gün-
lerde sanki aylar geçiyordu." dedi.
Dönemin Türkiye Başbakanı Bü-
lent Ecevit'in, Kıbrıs Barış Harekatı
öncesinde yaptığı görüşmeler ve
hazırlık sürecine dair detaylara
değinen Tatar, Türkiye'nin ulus-
lararası anlaşmalardan doğan ga-

rantörlük hakkını kullanarak 20
Temmuz 1974 sabahı Ada'ya ha-
rekat gerçekleştirdiğini hatırlattı
ve şunları kaydetti: "20 Temmuz
1974 sabahı, Türk askeri Girne
sahillerine ayak basarken, para-
şütlerle de gökten yağmur gibi
toprağa iniyordu. Bugün halkımız
ve Mücahitlerimiz büyük bir öz-
lemle Mehmetçikle kucaklaşırken
sevinç gözyaşları hala hafızaları-
mızdan silinmemiştir."

Tatar, "60 yıldır çözüm bulmak
adına geçirilen boşa zaman, An-
nan Planı süreci ve İsviçre'deki
Crans-Montana görüşmelerinde
yaşananların", yerini 2021'de Ce-
nevre'de ilk kez gündeme getirilen
"yeni siyasete" bıraktığını dile ge-
tirerek, "Beklentimiz egemen eşit
ve eşit uluslararası statü temelinde
Kıbrıs Türk halkının pozisyonunun
teyit edilmesidir." diye konuştu.

Türkiye'nin, Kıbrıs Barış Ha-
rekatı'nı hayata geçirerek, Yuna-
nistan'daki cunta yönetimi ile
Rum terör örgütü EOKA'nın 15
Temmuz 1974'te başlattığı kat-
liama 'dur' dediğini ve bir iç savaşı
sonlandırdığını kaydeden Tatar,
"Merhum Bülent Ecevit'in vurgu-
ladığı gibi 20 Temmuz Barış Ha-
rekatı hem Güney Kıbrıs'ta hem
de Yunanistan'da barış ve de-
mokrasinin tesis edilmesini sağ-
lamıştır." diye konuştu. Tatar,
KKTC'yi tanıtmak, ekonomisini
güçlendirmek, refahını artırmak
için Türkiye'nin desteğiyle canla
başla çalıştıklarını ifade ederek,
bu alanda kendilerini destekleyen
Cumhurbaşkanı Erdoğan'a teşek-
kür etti. lLEFKOŞA-AA

KKTC Cumhurbaşkanı Ersin Tatar: Kıbrıs Türk
halkı, Türk dünyasının ayrılmaz bir parçasıdır

Kıbrıs Barış Harekatı'nın 50. yıl
dönümünde gerçekleştirilen 20
Temmuz Barış ve Özgürlük Bayramı
törenlerine Türkiye'den geniş bir
heyet katıldı. Törenler kapsamında
ilk olarak Cumhurbaşkanı Recep
Tayyip Erdoğan ve KKTC Cum-
hurbaşkanı Ersin Tatar, Atatürk
Anıtı'na çelenk sundu. Daha sonra
Erdoğan ve Tatar, aynı araçla Fazıl
Küçük Bulvarı'ndaki tören alanına
geldi.  Cumhurbaşkanı Erdoğan,
tören alanında yerini alırken, pro-
tokolü ve vatandaşları selamladı.
Saygı duruşunda bulunulması ve
İstiklal Marşı'nın okunmasının ar-
dından Türk ve KKTC bayrakları
göndere çekildi. KKTC Cumhur-
başkanı Ersin Tatar, daha sonra
tören birliklerini denetledi, vatan-
daşların bayramlarını kutladı. Türk
askerinin Kıbrıs'a ilk çıkarma yaptığı
yer olan Yavuz Çıkarma Plajı'ndan
getirilen bayraklar, Cumhurbaşkanı
Tatar'a teslim edildi. Cumhurbaş-
kanı Erdoğan ve KKTC Cumhur-
başkanı Tatar, katılımcılara hitap
etti. MHP Genel Başkanı Devlet
Bahçeli, günün anısına KKTC Cum-
hurbaşkanı Ersin Tatar'a üzerinde
KKTC ve Türk bayraklarının yer

aldığı tabloyu hediye etti. Mehter
takımının konser verdiği törende,
Türkiye Cumhurbaşkanlığı Muhafız
Alayı, tüfekli grup gösterisi sırasında
Cumhurbaşkanlığı forsu ve tarihte
yer alan Türk devletlerini simgeledi.
Tören esnasında Cumhurbaşkanı
Erdoğan, CHP Genel Başkanı Özgür
Özel ve MHP Genel Başkanı Devlet
Bahçeli bir süre sohbet etti. Kıbrıs
Barış Harekatı'na katılan paraşütçü
komandoları temsilen paraşütle
atlarken, Bayraktar İHA ve heli-
kopterler tören alanı üzerinde uçuş
gerçekleştirdi. Tören alanı üzerin-
den uçan Türk Yıldızları Akrobasi
Timi katılımcıları selamladı. Tören
askerler, gaziler ve mücahitler ile
son dönemde üretilen savunma
sanayi araçlarının geçişiyle sona
erdi. Cumhurbaşkanı Erdoğan, eski
bakanlardan Kürşad Tüzmen'in de
aralarında yer aldığı Türkiye'den
yüzerek Ada'ya gelen yüzücülerle
fotoğraf çektirdi. Kıbrıs Barış Hare-
katı'na katılan gazilerle fotoğraf çek-
tiren vatandaşlar, Cumhurbaşkanlığı
Savunma Sanayii Başkanlığınca açı-
lan Kıbrıs Barış Harekatı 50. Yıl Dö-
nümü Savunma Sanayii Sergisini
ziyaret etti. lLEFKOŞA-AA

KKTC’deki 20 Temmuz Barış ve
Özgürlük Bayramı Türkiye’den
geniş katılımla kutlandı

KTC Cumhurbaş-
kanı Ersin Tatar'la
Atatürk Anıtı'nı zi-

yaret eden Erdoğan, saygı du-
ruşunda bulunulması ve İstiklal
Marşı’nın okunmasının ardından
anıta çelenk bıraktı. Anıt Özel
Defteri'ni imzalayan Cumhur-
başkanı Erdoğan, deftere şunlara
kaydetti: "Kahraman Silahlı Kuv-
vetlerimizin Kıbrıs Türk halkı
ile omuz omuza mücadele ede-
rek gerçekleştirdiği 20 Temmuz
Barış Harekatı'nın 50'nci yıl dö-
nümüne kavuşmanın haklı gu-
rurunu yaşıyoruz. Türk milleti,
istiklal ve istikbaline olan sarsıl-
maz bağlılığını bu harekatla tüm
dünyaya bir kez daha göster-
miştir. Kıbrıs Türk halkı, zaferle
taçlandırdığı bağımsızlık müca-
delesini Anavatan Türkiye Cum-
huriyeti'nin desteğiyle, kararlı
bir şekilde sürdürmekte, gele-
ceğe umut ve güvenle bakmak-
tadır. Çetin mücadeleler netice-
sinde, şehitlerimizin canı paha-
sına kazanılan özgürlüğün ile-
lebet devam edeceğine yürekten
inanıyorum. Bu vesileyle bu top-
rakları vatan olarak bırakan şe-
hitlerimizi tekrar rahmetle anı-
yor, gazilerimize şükranlarımızı

sunuyorum. Ruhun şad olsun."
Erdoğan, Dr. Fazıl Küçük Bul-

varı'nda düzenlenen 20 Temmuz
Barış ve Özgürlük Bayramı Tö-
reni'nde yaptığı konuşmada, Kıb-
rıs Türk halkının özgürlüğe ka-
vuşmasını sağlayan Barış Hare-
katı'nın 50. yıl dönümünde
KKTC'de olmanın bahtiyarlığını
yaşadığını belirtti. Ada'nın dört
bir yanındaki vatandaşlara şahsi
selamları ile 85 milyon vatan-
daşın selam ve sevgilerini ileten
Erdoğan, "Bizleri bağrınıza bas-
tığınız, muhabbetle kucakladı-
ğınız için her birinize ayrı ayrı
teşekkür ediyorum. Yurdu ya-
şatmak için can veren kahraman
şehitlerimizi rahmetle, minnetle
yad ediyorum. Vatan, bayrak,
istiklal ve istikbalimiz için toprağa
düş yiğitlerin aziz ruhları şad
olsun." ifadelerini kullandı. Er-
doğan, Kıbrıs Türkü'nün varlığı,
hakları ve hürriyeti için cesaretle
savaşan gazilerin ellerinden öp-
tüğünü belirterek, her birine
şükranlarını sundu, sağlıklı, ha-
yırlı ve bereketli ömürler diledi.
Cumhurbaşkanı Erdoğan, Kıbrıs
Barış Harekatı'nın mimarları olan
dönemin Başbakanı Bülent Ec-
evit'i, Başbakan Yardımcısı Prof.

Dr. Necmettin Erbakan'ı ve son
nefesine kadar Kıbrıs davası için
mücadele eden Alparslan Türkeş
ile diğer devlet ve siyaset adam-
larını rahmetle andı. Kıbrıs, Barış
Harekatının ne için yapıldığını,
Türkiye'nin böyle bir kararı niçin
aldığını daima akılda tutmak
zorunda olduklarına dikkati çe-
ken Erdoğan, şu değerlendir-
melerde bulundu: "1963-1974
yılları, Kıbrıs Türkleri için adanın
yüzde 3'lük bir kısmına hapse-
dildikleri, kan, gözyaşı, zulümle
dolu bir dönem demektir. Kıbrıs
Türk halkı hem kurucusu ve or-
tağı olduğu devletten dışlanıyor
hem de eli kanlı EOKA'nın in-
sanlık dışı baskı ve saldırılarına
maruz kalıyor. Adaya konuş-
landırılan Birleşmiş Milletler
Barış Gücü bile cinnet furyasını
durduramadı, katliamın önüne
geçemedi. 1974 yılına gelindi-
ğinde Kıbrıs Türkü'nün varlığına
kasteden, insanlık dışı saldırılar
zirveye ulaşmıştır. Tam 50 yıl
önce bugün kahraman Meh-
metçik, Kıbrıs Türkü'nün istik-
laline vurulmak istenen hançeri
sökmek üzere tarihi bir adım
attı. 20 Temmuz 1974 Anavatan
ve garantör ülke olarak ulus-

lararası anlaşmalardan kaynak-
lanan hak ve yükümlülüklerimiz
ile tarihin omuzlarımıza yükle-
diği sorumlulukla harekete geç-
tiğimiz tarihtir."

"Rumların ateşe verdiği ekin
tarlalarına, gül bahçesine girer
gibi paraşütle indirme yapan
Mehmetçiğimiz, mayın döşenmiş
sularda Barbaros misali ilerleyen
denizci leventlerimiz cesaretlerini
bir kez daha tarihe kazımıştır."
diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan,
şöyle devam etti: "Kıbrıs Barış
Harekatı, Kıbrıs Türkü'nün zu-
lümden kurtararak özgürlük ve
refaha kavuşturmuş, geleceğe
güvenle bakmasını sağlamıştır.
Doktor Fazıl Küçük, o tarihi günü
şöyle anlatıyor; '20 Temmuz sa-
bahı doğan güneş, Kıbrıs Tür-
kü'nün 11 yıllık karanlığını silip
götürmüş, özgürlüğü getirmiştir.'
Kurucu Cumhurbaşkanı Rauf
Denktaş ise; '20 Temmuz ömrü-
mün en mutlu günü' diyerek
yaşadığı duygu selini ifade ediyor.
Şunun bilinmesini isterim, o gün
burada hangi coşku, sevinç ve
gurur hakimse, Türkiye'de aynı
bayram havası hakimdir. Bugün
de bayram olarak kutladığımız
20 Temmuz'u Kıbrıs Türk halkı-

nın barış ve istikrar özlemi ve
idealleri doğrultusunda egemen-
lik haklarının ve eşit statüsünün
korunmasının sembolü olarak
görüyoruz."

Bölgede devam eden çatış-
malar karşısında tüm adanın
güvenliğini tehdit etme riski olan
son derece sorumsuz adımlar
atıldığına dikkati çeken Erdoğan,
"Aynı suda iki kez yıkanılmaz.
Adadaki gerçekleri görmezden
gelerek hiçbir yere varılmaz.
Kıbrıs'ta federal bir çözümün
mümkün olmadığına inanıyoruz.
'Müzakerelere, yıllar önce İsviç-
re'de bıraktığımız yerden devam
edelim' demenin kimseye faydası
yoktur. Bakın biz müzakereye,
görüşmeye, Kıbrıs'ta kalıcı barışı
ve çözümü sağlamaya hazırız.
Çözüm yolunda uzatılan hiçbir
eli havada da bırakmayız." diye
konuştu. Bu içten temenniyi
Washington'daki NATO Zirve-
si'nde görüştüğü Yunanistan Baş-
bakanı Miçotakis'e de bizzat
söylediğini bildiren Erdoğan,
Türkiye ile Yunanistan arasındaki
diyalog zemininin güçlendiril-
mesinin, Kıbrıs meselesinin çö-
zümüne de şüphesiz katkı yapa-
cağını söyledi. lLEFKOŞA-AA

K
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Cumhurbaşkanı Erdoğan: Müzakereye, görüşmeye
Kıbrıs’ta kalıcı barışı ve çözümü sağlamaya hazırız

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, "Biz müzakereye, görüşmeye, Kıbrıs'ta kalıcı barışı ve
çözümü sağlamaya hazırız. Çözüm yolunda uzatılan hiçbir eli havada da bırakmayız" dedi.
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Dışişleri Bakanı Hakan Fidan, Kuzey
Kıbrıs Türk Cumhuriyeti'nin (KKTC)
Barış ve Özgürlük Bayramı'nı sosyal
medya hesabından paylaştığı mesajla
tebrik etti. Bakan Fidan, X sosyal
medya hesabından yaptığı payla-
şımda, "Kıbrıs Türklerinin Barış ve
Özgürlük Bayramı kutlu olsun.
Ada'da Kıbrıs Barış Harekatı ile sağ-
lanan barış ve huzur ortamı yarım
asırdır sürmektedir. Türkiye olarak
Kıbrıslı soydaşlarımız ile omuz omu-
za durmaya, Kuzey Kıbrıs Türk Cum-
huriyeti’nin hak ve çıkarlarını her
daim savunmaya devam edeceğiz.
Kıbrıs Barış Harekatımızın 50. yıl
dönümünde, milletimizin ayrılmaz
bir parçası olan Kıbrıs Türklerinin
varoluş mücadelesi için canlarını
feda etmiş şehitlerimizi rahmetle,
gazilerimizi minnetle anıyorum."
ifadelerine yer verdi. Dışişleri Ba-
kanlığı da, X hesabından yaptığı
paylaşımda, "Kıbrıs Türklerini öz-
gürlüğe kavuşturan Kıbrıs Barış Ha-
rekatı'nın 50. yıl dönümü kutlu ol-
sun." mesajını paylaştı. Paylaşımda,
"Türkiye, kahraman Türk Silahlı
Kuvvetlerinin 50 yıl önce bugün zor
koşullar altında gerçekleştirdiği Kıbrıs
Barış Harekatı'yla Kıbrıs Türkünü
yok olmaktan kurtararak varlık ve
güvenliğini teminat altına almış,
Kıbrıs Adası'nın Yunanistan'a ilhakını
önlemiştir. Bu suretle Ada'ya yarım
asırdır süregelen barış gelmiştir."
ifadeleri kullanıldı. Anavatan ve ga-
rantör Türkiye'nin her daim Ada'nın
eşit sahibi Kıbrıs Türkünün yanında
yer alacağı ve KKTC'ye koşulsuz
desteğini sürdüreceği vurgulanan
paylaşımda, "1974 yılında milli da-
vamız uğruna şehit olan Mehmetçik
ve Mücahitlerimizi rahmetle, Gazi-
lerimizi şükranla anıyoruz." mesajına
yer verildi. lİSTANBUL-AA
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ıbrıs'ta 1955'te Eno-
sis Planı'nı gerçek-
leştirmek üzere ku-

rulan EOKA'nın 1958'de Türk-
lere yaptığı saldırılarının ar-
dından, 1963'te Ada'dan ve
iki toplumlu "Kıbrıs Cumhuri-
yeti"nden Türkleri silmek için
Devlet Başkanı ve Kıbrıs Baş-
piskopos III. Makarios tarafın-
dan hazırlanan Yunanistan as-
keri yetkililerinin onayıyla Akri-
tas Planı uygulamaya alındı.
"Kanlı Noel" olayları olarak bi-
linen 1963'teki saldırılar, Kıb-
rıs'ta Türklere yönelik ikinci
dalga katliamların başlangıcı
oldu. "Kanlı Noel" olaylarında
Kumsal, Ayvasıl ve Küçük Kay-
maklı saldırılarında onlarca
Kıbrıs Türkü, katledilerek toplu
mezarlara ve katliam çukur-
larına konuldu. Kıbrıs'ı, Türk-
lerden arındırmak ve Girit gibi
tamamen Helen adası haline
getirmek isteyen Rumlar; Li-
masol, Gazimağusa ile Ağrotur
ve Dikelya katliamlarını 1964'te
yaptılar. Türklere yönelik saldırı
ve toplu katliam politikalarını
1974'e kadar sürdüren Rumlar,
Ada genelinde birçok kanlı
katliamda öldürdüklerini toplu
mezarlara koydular. Kıbrıs Barış
Harekatı'nın başladığı 20 Tem-
muz 1974'te Mehmetçiğin
önünden kaçan EOKA terör
örgütü ve "Kıbrıs Cumhuriyeti"
mensubu asker ve polislerin
de karıştığı Alaminyo, Limasol,
Muratağa-Sandallar ve Atlılar
ile Taşkent ve Taşpınar katli-
amları yapıldı.
Katliamlarda 0-10
yaş arası 200
çocuk öldürüldü

Şehit Aileleri ve Malul Ga-
ziler Derneği verilerine göre,
Kıbrıs'ta Rumların Türklere yö-
nelik 1958'de başlayıp Ada'ya
Mehmetçiğin 1974'te çıkma-
sına kadar aralıksız süren kat-
liamlarda öldürülen 1038 si-

vilden 200'ünü 0-10 yaş arası
çocuklar oluşturuyor. Aynı dö-
nemde 124 kadını öldüren
Rumlar, birçok Türk köyünde
yaşlıları ve engellileri de hedef
seçti. Başkent Lefkoşa ve karma
köylerin yakılması, 1974 ba-
şından itibaren Rumlar tara-
fından sürdürülen öldürme,
kaçırma, tecavüz ve rehin alma
olaylarının artması, 25 bin ila
30 bin Kıbrıslı Türk'ün yerinden
olmasına neden oldu. 20 Tem-
muz 1974 Barış Harekatı baş-
ladığında Ada'nın yüzde 3’lük
bölümünde Kıbrıs Türk halkı
küçük küçük getto denilen böl-
gelerde muhasara altında ya-
şıyor ve halkın güvenliğini 126
noktada bulunan Türk Muka-
vemet Teşkilatı (TMT) Müca-
hitlerince zor şartlarda sağ-
lanmaya çalışılıyordu.
Kayıplar hala
aranıyor

Kıbrıs'ta Rumların Türklere
yönelik katliamlarında kaybo-
lan ve halen bulunamayan
200'e yakın sivil Türk bulu-
nuyor. Kıbrıs Kayıp Şahıslar
Komitesinin verilerine göre,
Rumlar ile kayıpları arama
konusunda varılan anlaşma
sonucu üzerinde mutabakata
varılan listede bulunan 492
Kıbrıslı Türk'ün 295'i kimlik-
lendirilerek bir kısmının ka-
lıntıları ailelerine teslim edildi.
Toplu mezar ve katliam çu-
kurlarında 197 Türk'ün kalın-

tılarının aranmasına da devam
ediliyor. Bu yıl Birleşmiş Mil-
letler (BM) kontrolündeki ara
bölgede bulunan bir taş oca-
ğındaki toplu mezardan çıka-
rılan şehit Eşref Salih'in kemik
kalıntıları, 60 yıl sonra ailesine
teslim edildi. Rauf Denktaş
Üniversitesi Öğretim Üyesi
Prof.Dr. Ata Atun, AA muha-
birine, bugün Gazze'de ne ya-
şanıyorsa geçmişte benzerlerini
kendilerinin yaşadıklarını an-
latarak Kıbrıs Barış Harekatı
olmadan önce Kıbrıs Türkle-
rinin hiçbir gelecek planı ya-
pamadıklarını belirtti. Atun,
1974 öncesi dönemde Türklere
uygulanan ambargolar ara-
sında bebek mamasının bile
bulunduğuna işaret ederek
Kıbrıs Barış Harekatı'nın ya-
pılmaması halinde Ada'daki
tüm Türklerin mezarlara ko-
nulacağını ve önceden Rumlar
tarafından işlenen katliamların
hiçbirinin gün yüzüne çıkarı-
lamayacağını söyledi. Özellikle
1963-1974 döneminde Türk-
lere yönelik sistemli katliam-
ların aralıksız sürdüğüne dik-
kati çeken Atun, "Kıbrıs gene-
linde şehit sayısı 15'ten fazla
olan 6 toplu mezar var. Bun-
ların bir kısmı bugün Rum ta-
rafında. Uluslararası hukuka
göre, 2'nin üzerinde kurbanın
gömüldüğü mezarlar toplu sa-
yılıyor. Toplu katliamlar Kıbrıs
Türklerinde yıllarca sürecek
bir travmaya sebep oldu. Meh-

metçiğin Kıbrıs'a gelişiyle ha-
yata tutunduk ve geleceğimizi
görebildik." diye konuştu. Kıb-
rıs Kayıp Şahıslar Komitesinin
Türk üyesi Hakkı Müftüzade
de toplu mezarlarda tespit ve
kimliklendirme çalışmalarının
devam ettiğini aktararak "Ada
genelinde tespit edilebilen
Türklere ait 20'ye yakın toplu
mezar bulunuyor." dedi. Kıb-
rıs'ta kayıp Türklerin yüzde
99,7'sinin siviller olduğuna işa-
ret eden Müftüzade, kayıpların
tespit edildiği toplu mezarlar-
dan bazen belirlenenin sayının
üzerinde kişinin kalıntılarına
ulaştıklarını bildirdi.
"BM askerleri hiç
bir şey yapmadı"

Muratağa, Atlılar, Sandallar
Şehitlerini Yaşatma Derneği
Başkanı Ahmet Aşır da 20
Temmuz 1974 Kıbrıs Barış Ha-
rekatı'nın hemen ardından
başlayan katliamda Rumların
annesi, kardeşleri, ninesi ve
halaları dahil 40 yakınını öl-
dürüp, katliam çukuruna göm-
düklerini dile getirerek şunları
kaydetti: "BM askerleri hiçbir
şey yapmadı. Ana vatanımız
buraya asker gönderince Mu-
ratağa, Atlılar, Sandallar'da
kalan siviller, BM askerlerinden
Mücahitlerin koruması altın-
daki bölgelere gitmeyi talep
ettiler. O dönem burada görev
yapan İsveçli askerler talebi
yanıtlamadı ve Rumlar, burada
kadın, çocuk ve yaşlı demeden
köylerde kalan insanlarımızı
katlettiler. Burada yaşananlar
üzerine Türkiye Kıbrıs Barış
Harekatı'nın 2. aşamasını yap-
mak zorunda kaldı."

Aşır, bir daha o günlere
dönmek istemediklerini dile
getirerek Türkiye'ye ve Meh-
metçiğe Kıbrıs'a barışı getirerek
yaşanan zulümlerden kendi-
lerini kurtardığı için teşekkür
etti. lLEFKOŞA-AA
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TBMM dahil Türkiye'deki
birçok kamusal alanın pro-
jecisi Avusturyalı mimar Cle-
mens Holzmeister tarafından
1935'te tamamlanan "Güven
Anıtı" çevresinde oluşturulan,
Cumhuriyet tarihinin Anka-
ra'daki ilk parkı Güvenpark
yenileniyor. Başkentin simge
mekanlarından olan ve şeh-
rin merkezinde insanların
adeta "nefes aldığı" Güven-
park'ta, tarihi dokusuna sadık
kalınarak yenileme çalışması
başlatıldı. Ankara Büyükşehir
Belediyesi (ABB) tarafından,
15 Temmuz Kızılay Milli İra-
de Meydanı'ndaki Güven-
park'ın restorasyonu için
2024 yerel seçimlerinden
önce "Revize Kentsel Tasarım
Projesi" hazırlandı. Doğal ve
kültürel sit alanı olan parka
ismini veren, Avusturyalı mi-
mar Holzmeister tarafından
yapılan "Güven Anıtı" ile çev-
resinde, Hacı Bayram Veli
Üniversitesi Güzel Sanatlar
Fakültesince yürütülen res-
torasyon çalışmaları tamam-
landı. Güvenpark'ta yürütü-
len restorasyon projesi kap-
samında ise yetişkin ağaçlar,
havuz ve oturma yerleri ile
çocuk oyun alanlarına yö-
nelik çalışmalar devam edi-
yor. Atatürk Bulvarı ile Milli
Müdafaa caddeleri arasında
bulunduğu için çalışanların
öğle tatillerini geçirdiği ve
günlük gidiş gelişlerle hemen
hemen tüm kentlilerin uğrak
noktası olan parka, terör ör-
gütü PKK'nın 13 Mart
2016'da bomba yüklü araçla

Güvenpark otobüs durakla-
rına düzenlediği saldırıda
hayatını kaybedenleri anmak
için bir de anıt dikilecek.
"Burada bir tek
ağacı kesmedik"

AA muhabirine parkta yü-
rütülen çalışmalar hakkında
bilgi veren ABB Kültür ve
Tabiat Varlıkları Daire Baş-
kanlığı Proje Yöneticisi Bekir
Ödemiş, "parkın tarihinin
Cumhuriyet ile yaşıt oldu-
ğunu" söyledi. Ankara imar
planında "Yeşil Kuşak" pro-
jesinin bir devamı olarak Gü-
venpark'ın tasarlandığını be-
lirten Ödemiş, "Bugün üze-
rinde bulunduğumuz alan,
Ankara'nın imar planını ya-
pan Alman mimar Hermann
Jansen tarafından planlandı.
Burada Güven Anıtı ve 26
bin 840 metrekarelik rekre-
asyon alanı ve yeşil alan var.
Güvenpark birinci derece do-
ğal sit alanıdır ama Güven
Anıtı olduğu için aynı za-
manda da kültürel sit alanı-

dır." diye konuştu. Çalışma-
lara başlamadan önce Kültür
ve Turizm Bakanlığı Kültür
Varlıklarını Koruma Bölge
Kurulu ile Çevre, Şehircilik
ve İklim Değişikliği Bakanlığı
Tabiat Varlıklarını Koruma
Bölge Komisyonuna sunduk-
ları projeye onay verildiğini
anlatan Ödemiş, Güven-
park'ın, Cumhuriyet'in mo-
dernleşme sürecinde kamusal
alan olan ilk parkları arasında
yer aldığını dile getirdi. Par-
kın, Ankara'daki kamusal mi-
tingler ve eylemlere ev sa-
hipliği yapmasından dolayı
ülkenin toplumsal hafızasın-
da önemli yere sahip oldu-
ğuna işaret eden Ödemiş,
sözlerini şöyle sürdürdü: "Gü-
venpark, Cumhuriyet'in ilk
parkı olması dolayısıyla
önemli bir kentsel mekandır
ama bir taraftan da 100 yıl
boyunca pek çok şeye tanıklık
etmesi dolayısıyla toplumsal
bellekte yer alan değerdir.
Burayı iki etap olarak ele al-
dık. Birinci etapta kültürel

miras dediğimiz Güven Anıtı
ve çevresini tasarladık. İkinci
etapta da parkın tamamını
aldık. Burada bir tek ağacı
kesmedik. Bu özgün yapıyı
olduğu gibi koruduk. Bir de
Keçiören metrosu biliyorsu-
nuz buraya geldi. Keçiören
metrosunun yaya çıkış mer-
kezlerini, Kızılay bağlantısını
dikkate alarak üç ana geçiş
aksı bıraktık ki park hem ya-
şasın hem de kullanılsın."
"Burada pek çok
kamusal ilişki var"

Parkta yer döşeme mal-
zemelerini dokuya özgü seç-
tiklerini, ışıklandırmayı ar-
tırdıklarını belirten Ödemiş,
şunları kaydetti: "Aslında
sözleşmemize göre eylülün
sonunda bitmesi gerekiyordu
ama burası Kızılay meydanı
ve burada pek çok kamusal
ilişki var. Birçok şeyi düzen-
lememiz gerekiyordu. Örne-
ğin, banka ATM'lerinin, Kı-
zılay Kan Merkezinin kaldı-
rılması, geçici de olsa
EGO'nun otobüs duraklarının
bir süreliğine taşınması ge-
rekiyordu. Yine Keçiören
metrosunun yaya çıkış aks-
larının tamamlanması ge-
rekiyordu. Dolmuş durakları
konusu da vardı. Bunlardan
dolayı 1-2 aylık bir gecik-
meyle birlikte, sözleşmede
belirtildiği tarih biraz geçse
de yıl sonu itibarıyla Gü-
venpark'ı yenilenmiş, özgün
dokusu bozulmamış şekilde
bitireceğimizi düşünüyo-
rum." lANKARA-AA

Cumhuriyet tarihinin Ankara’daki ilk parkı Güvenpark yenileniyor

Kıbrıs'ı Yunanistan'a bağlamak üzere kurulan EOKA terör örgütünün saldırıları ile
"Kıbrıs Cumhuriyeti" döneminde devlete bağlı birimlerde katıldığı Türklere yönelik
sistematik toplu katliamlar, 20 Temmuz 1974'te Kıbrıs Barış Harekatı'yla son buldu.

Mehmetçiğin 50 yıl önceki zaferi Kıbrıs’ı
‘toplu mezarlar adası’ olmaktan kurtardı

Günlük hayatımda gerekli gördüğüm
her alanda teknolojiyi sonuna kadar
tüm özellikleriyle kullanan birisiyim.

Kurumlarda kullanılan telefon
santralleri için yazılmış Linux’lardan
tutun da, multimedya meraklısı ev
kullanıcılarına, ses kayıt stüdyola-
rına, video kurguculara, grafikerlere,
öğrencilere, öğretmenlere, bilim
adamlarına, yazılımcılara, ofis kul-
lanımına, web sunucularına, başka
işletim sistemleriyle çalışamayacak
kadar eski donanıma sahip bilgisa-
yarları tekrar canlandırıp kullanıma
sunacak kadar hafif ve hızlı özellikler
taşıyan linux dağıtımlarına varıncaya
kadar geniş bir yelpazeden bahse-
diyorum. Ayrıca her ülkenin kendi
kullanıcıları için üretilmiş bir veya
birkaç linux dağıtımı da var. Dağıtım
kelimesi Linux’un üretilip “dağıtıl-
masından” geliyor. İngilizce “distro”
kelimesinin karşılığı.

Linux işletim sistemini bilgisa-
yarınıza yüklerken ilk olarak size
hangi dilde kullanacağınızı ve ül-
kenizi soruyor. Linux dağıtımlarının
hepsinde mükemmel bir Türkçe gö-
receksiniz. Türk gönüllüler tarafın-
dan özenle yapılmış çeviriler saye-
sinde böyle olduğunu hemen belir-
teyim. Bugüne kadar pek çok değişik
linux distrosu kullandım. Ubuntu
ile başlayan yolculuğum Linux Mint
ile sürdü. Uzun süre Debian, Man-
jaro, Elemantary kullandım. Şu sı-
ralar multimedya özelliklerini be-
ğendiğim Linux Mint’e geri döndüm.
Film ve video izlemek, yazı yazmak,
müzik dinlemek için kullandığım
diz üstü bilgisayarımdan en yüksek
verimi aldığım distro diyebilirim.

Son olarak Linux’un neden az bi-
lindiği ve yaygınlaşamadığı konu-
suyla bitirmek istiyorum. Bedava
olan ürünün reklamı da olmuyor

maalesef. Bakmayın benim gibi böyle
detaylı tanıtım yazan başka pek
kimse de yok. Linux’a gönül vermiş
gençlerin açtığı youtube kanalları
da artık yavaş yavaş ilgi çekmeye
başladı. Ayrıca gönüllü gençler ta-
rafından yönetilen forumlar da mev-
cut, oralarda da bakabilir üye olarak
soru sorup bilgi edinebilirsiniz.

Bedava üründen kimse para ka-
zanamadığı için pek çaba sarf etmek
de istemiyorlar. Ev kullanıcılarının,
gerekli gördüklerinde başvurdukları
mahalle bilgisayarcıları, herhangi
bir şekilde para kazanamayacakları
bu bedava işletim sitemini müşte-
rilerine pek önermiyorlar. Oysa
Linux gençler için oyun oynamala-
rına yarayacak arayüzlere de sahip
bir sistem. Standart ev kullanıcısının
her türlü ihtiyacını karşılayacak ni-
teliklere fazlasıyla sahip.

Küresel sistemin linux işletim sis-
temi hakkında tavrı belli aslında,
pek bilinsin istemedikleri hissediliyor.
Çünkü linux kullanılması küresel
çaptaki bilişim sistemleri üzerinden
korkunç paralar kazanan küresel şir-
ketlerin işine gelmiyor. Kullandıkları
yazılımların çoğunluğu da kapalı
kodlu ve içlerindeki kodları kendileri
istedikleri gibi ayarlayabiliyorlar.

Linux, geniş kitlelerin ilgisizliğine
rağmen her geçen gün kendisini
yenileyerek, gönüllüleri sayesinde
gelişmeye devam ediyor. Bir avuç
sayılabilecek az sayıda kullanıcısı
olsa bile, milyonlarca bilgisayarda
sunucu (server) olarak hizmet ve-
riyor. Eğer çok özel yazılımlar kul-
lanmayan standart bir ev kullanıcı-
sıysanız deneyin derim. Unutmayın
Linux, yüklediğiniz eski donanımlı
bir bilgisayarınızın bile nasıl canla-
nıp, yeniden işe yarar hale geldiğini
göreceksiniz. Kolay gelsin.

TBMM Adalet Komisyonu Başkanı
ve AK Parti İstanbul Milletvekili Cü-
neyt Yüksel, "Divan, İsrail'in yasa
dışı politika ve uygulamalarının, Fi-
listin halkının kendi kaderini tayin
hakkına saygı gösterme yükümlülü-
ğünü ihlal ettiğini belirtmiştir." dedi.
Yüksel, UAD'nin, İsrail'in Filistin top-
raklarındaki işgaline ilişkin danışma
görüşü hakkında AA muhabirine
açıklamalarda bulundu. Bir-
leşmiş Milletler Genel Ku-
rulunun, 30 Aralık
2022'de "Doğu Kudüs
de dahil olmak üze-
re işgal altındaki
Filistin toprakla-
rında Filistin hal-
kının insan hak-
larını etkileyen İs-
rail uygulamaları"
hakkında UAD'den
danışma görüşü
alınmasına karar
verdiğini hatırlatan
Yüksel, görüşün bu kap-
samda hazırlandığını ifade
etti. Danışma görüşünün, ulus-
lararası hukuk kurallarının nasıl uy-
gulanması gerektiğine dair uluslar-
arası topluma yön veren bir içtihat
ortaya konulması özelliğini taşıdığını
belirten Yüksel, UAD'den "Filistin
halkının kendi kaderini tayin hakkı-
nın İsrail tarafından sürekli ihlal
edilmesinden, 1967'den beri işgal
ettiği Filistin topraklarındaki uzun
süreli işgal, yerleşim ve ilhak politi-
kalarından, Kudüs'ün demografik
yapısını, karakterini ve statüsünü
değiştirmeye yönelik tedbirlerden
ve ilgili ayrımcı yasalar ve tedbirler
benimsemesinden kaynaklanan hu-
kuki sonuçlar nelerdir?" sorusuna
yanıt istendiğini aktardı. Yüksel, ay-
rıca Divan'dan "İsrail'in politika ve
uygulamaları işgalin yasal statüsünü
nasıl etkilemekte ve bu statüden
kaynaklanan tüm devletler ve Bir-
leşmiş Milletler için hukuki sonuçlar

nelerdir?" sorusuna yönelik de görüş
talep edildiğini anlattı. Danışma gö-
rüşü sürecinde Türkiye'nin, UAD'de
26 Şubat'ta sözlü sunum yaptığını,
bu sunumu TBMM heyeti olarak ta-
kip ettiklerini anımsatan Yüksel, Tür-
kiye'nin sunumda İsrail'in işgali der-
hal ve koşulsuz sona erdirmesi ge-
rektiğinin vurgulandığını aktardı.
UAD'nin, 9 Temmuz 2004 tarihli da-

nışma görüşünde olduğu gibi
Batı Şeria ve Doğu Kudüs'teki

İsrail yerleşimlerinin ve
onlarla ilişkili rejimin

uluslararası hukuka ay-
kırı olarak kuruldu-
ğunu ve sürdürüldü-
ğünü yeniden teyit
ettiğini vurgulayan
Yüksel, İsrail'in yer-
leşim politikasının
2004 tarihli danışma

görüşünden bugüne
kadar genişlemekte ol-

duğuna dair raporların
ciddi bir endişeye yol aç-

tığının not edildiğini belirtti.
TBMM Adalet Komisyonu Baş-

kanı Yüksel, UAD'nin, işgal altındaki
topraklarda egemenlik kazanma gi-
rişiminin, uluslararası ilişkilerde güç
kullanımının ve güç kullanarak top-
rak kazanımının yasaklanmasına ay-
kırı olduğunu değerlendirdiğini söy-
ledi. İsrail'in Filistinlilere yönelik kı-
sıtlamalarının ırk, din veya etnik kö-
ken gibi unsurlara dayanan sistematik
ayrımcılık teşkil ettiğinin, Medeni
ve Siyasi Haklar Uluslararası Söz-
leşmesi'nin, Ekonomik, Sosyal ve
Kültürel Haklar Uluslararası Sözleş-
mesi'nin, Irk Ayrımcılığının Ortadan
Kaldırılmasına İlişkin Uluslararası
Sözleşmenin ihlal edildiğinin değer-
lendirildiğini dile getiren Yüksel,
"Divan, İsrail'in yasa dışı politika ve
uygulamalarının, Filistin halkının
kendi kaderini tayin hakkına saygı
gösterme yükümlülüğünü ihlal etti-
ğini belirtmiştir." dedi. lTBMM-AA
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Bilgisayarlar için Linux
İşletim Sistemi (2)
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TBMM Adalet Komisyonu Başkanı Yüksel, UAD’nin İsrail
işgali hakkındaki danışma görüşünü değerlendirdi
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Microsoft 365, küresel yazılım soru-
nundan etkilenen tüm Microsoft 365
uygulamaları ve hizmetlerinin kurta-
rıldığını duyurdu. Microsoft 365'in kü-
resel yazılım sorunu için çözüm çalış-
malarına ilişkin güncel durumu pay-
laştığı açıklamasında, "Uzun bir izleme
süresinin ardından, sorunun hafifle-
tildiğini ve daha önce etkilenen tüm
Microsoft 365 uygulamalarının ve hiz-
metlerinin kurtarıldığını belirledik."
ifadesi kullanıldı. Microsoft'a siber gü-
venlik hizmeti sağlayan CrowdStrike'ın
sistemlerindeki aksaklık sonrası işlet-
meleri etkileyen küresel yazılım sorunu,
bugün dünyanın birçok bölgesinde ha-
yatı olumsuz etkilemişti. CrowdStrike
Üst Yöneticisi George Kurtz, X sosyal
medya hesabından yaptığı paylaşımda,
CrowdStrike ekibinin tüm sistemlerin

geri yüklendiğinden emin olmak için
etkilenen müşteriler ve iş ortaklarıyla
yakın işbirliği içinde çalışmaya devam
ettiğini ifade etti. CrowdStrike'ın müş-
terilerine ve ortaklarına bir mektup
gönderdiğini belirten Kurtz, mektupta,
"Bugünkü kesinti için hepinizden doğ-
rudan içtenlikle özür dilemek istiyorum.
CrowdStrike'ın tamamı durumun cid-
diyetini ve etkisini anlıyor. Sorunu
hızlı bir şekilde tespit ettik ve bir dü-
zeltme uygulayarak en yüksek önceli-
ğimiz olan müşteri sistemlerini geri
yüklemeye özenle odaklandık." ifade-
lerini kullandı. Kesintinin Windows
ana bilgisayarları için bir Falcon içerik
güncellenmesindeki sorundan kaynak-
landığını aktaran Kurtz, Mac ve Linux
bilgisayarlarının etkilenmediğini ve
bunun bir güvenlik veya siber saldırı

olmadığını yineledi. Kurtz mektubunda,
müşterilerin güvenliği ve hizmetleri
sunabilmeleri için tüm sistemlerin geri
yüklenmesini sağlamaya çalıştıklarını
ifade ederek, şunları kaydetti: "Düş-
manların ve kötü aktörlerin bu gibi
olayları istismar etmeye çalışacağını
biliyoruz. Herkesi resmi CrowdStrike
temsilcileriyle iletişim kurduğundan
emin olmaya teşvik ediyorum. Blogu-
muz ve teknik desteğimiz en son gün-
cellemeler için resmi kanallar olmaya
devam edecektir. Benim için hiçbir şey
müşterilerimizin ve ortaklarımızın
CrowdStrike'a duyduğu güven ve iti-
mattan daha önemli değildir. Bu olayı
çözerken, bunun nasıl gerçekleştiği ve
böyle bir şeyin tekrarlanmasını önlemek
için attığımız adımlar hakkında tam
şeffaflık sağlama taahhüdümü veriyo-

rum." Microsoft CEO'su Satya Nadella
da X hesabından yaptığı paylaşımda,
"Dün CrowdStrike, internet teknolojileri
sistemlerini küresel olarak etkilemeye
başlayan bir güncelleme yayınladı. Bu
sorunun farkındayız ve müşterilere

sistemlerini güvenli bir şekilde tekrar
çevrim içi hale getirmeleri için teknik
rehberlik ve destek sağlamak üzere
CrowdStrike ile ve sektör genelinde
yakın işbirliği içinde çalışıyoruz." açık-
lamasını yaptı. lLONDRA-AA

Microsoft 365: Tüm uygulama ve hizmetler kurtarıldı
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DEVRİM DANYAL

lockchain & Yapay Zeka Aka-
demi Kurucusu Devrim Dan-
yal, bugün global çapta ya-

şanan Microsoft Azure ve CrowdStrike
güncelleme sorununu ve çözüm öne-
rilerini AA Analiz için kaleme aldı.

19 Temmuz 2024 tarihinde, global
çapta Microsoft Azure kullanıcılarını
etkileyen ciddi bir sorun yaşandı. Bu
sorun, CrowdStrike güncellemesi ile
ilişkiliydi ve dünya genelinde birçok
şirketin bulut hizmetlerine erişimini
etkiledi. Yaşanan sıkıntı bireysel kul-
lanıcıları direkt olarak etkilememiş
gibi görünse de uygulama ve hizmet
bazlı yaşanan aksaklıklarda ciddi an-
lamda mağduriyetlere sebep olurken
bu süreçte en önemli aksaklığı büyük
çaplı kurumsal firmalar yaşadı. Bu
analizde, etkilenen sektörler ve yaşa-
dıkları sorunlar, yaşanan sıkıntının
ana nedeni, olası bir siber saldırı ihti-
mali, bu tür olaylardan çıkarılması
gereken dersler, gelecekte benzer so-
runların önlenmesi için alınacak ön-
lemler, yerli yazılım kullanımının önemi
ve merkeziyetsiz sistemlerin alternatif
çözümlerine değineceğiz.
Sorunun çıkış nedeni?

Sorunun ana çıkış noktası olarak
Azure bulut sistemindeki bir yapı-
landırma değişikliğinden dolayı de-
polama ve bilgi işlem kaynakları ara-
sında yaşanan kesintiye işaret edildi.
Siber güvenlik alanında önde gelen
bir şirket olan CrowdStrike, Microsoft
Azure ile entegrasyon halinde çalışan
birçok güvenlik çözümü sunuyor. Şir-
ketin 19 Temmuz'da yayımladığı bir
güncelleme, Azure altyapısında bek-
lenmeyen sorunlara yol açtı. Windows
sunucu bilgisayarlarını etkileyen bu
sorundan Mac ve Linux sunucu bil-
gisayarları etkilenmedi. Sorunun te-
melinde, güncelleme sırasında ortaya
çıkan bir uyumsuzluk veya hata bu-
lunuyordu. Güncellemenin ardından
bazı hizmetlerin durması veya ya-
vaşlaması, kullanıcıların Azure plat-
formuna erişimlerini kısıtladı.
Sektörel bazda 
yaşanan sıkıntılar

Özellikle hava yolları başta olmak
üzere, finans, sağlık, e-ticaret, televiz-
yon ve telekomünikasyon sektörleri

bu kesintiden etkilendi. Birçok hava
yolu şirketi, rezervasyon sistemleri,
biletleme, müşteri hizmetleri ve uçuş
takibi gibi kritik operasyonları için
Azure altyapısını kullanıyor. Bu kesinti,
rezervasyon ve biletleme sistemlerinin
geçici olarak çökmesine neden oldu,
bu da yolcuların bilet satın almasını
ve değiştirmesini zorlaştırdı. Havali-
manlarında check-in süreçleri aksadı
ve uçuş bilgileri güncellenemedi, bu
da uçuş gecikmelerine ve iptallere yol
açtı. Müşteri hizmetleri sistemleri de
etkilendiği için yolcular, uçuş durumları
ve diğer hizmetlerle ilgili bilgi almakta
zorlandı. Bu kesintiler, hava yolu şir-
ketlerinin operasyonel verimliliğini
azalttı ve yolcu memnuniyetsizliğine
neden oldu, dolayısıyla hava yolu şir-
ketlerinin marka itibarına zarar verdi.

Bankalar ve finansal kuruluşlar,
bulut tabanlı hizmetlerde yaşanan
aksaklıklar nedeniyle işlemlerinde
gecikmeler yaşadı ve bazı hizmetleri
geçici olarak durdurmak zorunda kal-
dı. Sağlık sektöründe hastane bilgi
sistemleri ve hasta kayıtları erişilemez
hale geldi, bu da hasta bakımında
aksamalara neden oldu. E-ticaret plat-
formları, sipariş işleme ve müşteri
hizmetlerinde kesintiler yaşadı, bu
da satışların düşmesine yol açtı. Tel-
evizyon altyapılarında yaşanan sıkın-
tılar, yayınlarda kesintiler ve yayın
durmalarına varan olumsuz süreçlerin
yaşanmasına neden oldu. Telekomü-
nikasyon şirketleri, kullanıcılarına
sundukları bulut tabanlı hizmetlerde
aksaklıklar yaşadı, bu da müşteri
memnuniyetsizliğine neden oldu.
Çözüm süreci

Microsoft, Microsoft 365 uygulama
ve hizmetlerine erişimde aksaklık ya-
şandığını ancak sorunu hafifletici ön-
lemler alınmaya devam edilirken hiz-
metlere erişimde iyileşme görüldüğünü
bildirirken, CrowdStrike tarafından ya-
pılan açıklamada da sorunun tanım-
landığı, izole edildiği ve bir düzeltme
ile sorunun giderilmesine ait çözümlerin
uygulandığı belirtilmiştir.
İhmal nerede?

Bu tür teknik sorunlar, genellikle
yazılım geliştirme ve dağıtım süreçle-
rinde yeterli testlerin yapılmamasından
kaynaklanıyor. Güncelleme öncesi ve
sonrası testlerin yeterince kapsamlı ol-

mamasının bu tür büyük çaplı prob-
lemlere yol açabildiği gözlemlenmiştir.
CrowdStrike ve Microsoft'un işbirliği
yaptığı bir güvenlik güncellemesinin
bu denli büyük bir kesintiye sebep ol-
ması, başta test süreçlerinin iyileştiril-
mesi gerektiğini gösteriyor.
Siber saldırı ihtimali

Global bazda yaşanan bu kadar kap-
samlı etkileri olabilecek bir güncelle-
menin ardından böyle geniş çaplı bir
kesinti yaşanması, akıllara siber saldırı
ihtimalini de getiriyor. Ancak mevcut
veriler ışığında, bu olayın bir siber
saldırı sonucu değil, teknik bir hata
sonucu gerçekleştiği değerlendiriliyor.
Microsoft ve CrowdStrike, olayın ar-
dından yaptıkları açıklamalarda, her-
hangi bir dış saldırı veya kötü niyetli
bir müdahale tespit edilmediğini be-
lirttiler. Ancak bu tür olaylar siber gü-
venlik açısından alarm zillerinin çal-
masına neden olur ve şirketlerin gü-
venlik protokollerini gözden geçirme-
lerine vesile olabilir.
Çıkarılması gereken
dersler

Bu süreçten çıkarılması gereken bir-
çok önemli ders bulunuyor. Güncelle-
meler öncesi ve sonrası kapsamlı test
süreçlerinin uygulanması, benzer so-
runların önlenmesi açısından kritik
öneme sahiptir. Uluslararası altyapı
sağlayıcıların tüm bu süreçleri gözden
geçirmesinin ve daha sıkı test proto-
kolleri uygulamalarının önemi yeniden
gözler önüne serilmiştir.

Yaşanan sorun ne kadar büyük olursa
olsun, etkilenen tüm paydaşlarla ve
kullanıcılarla hızlı iletişim kurmanın
ve şeffaf olmanın önemi bir kez daha
ortaya çıkmıştır. Büyük kesintiler sıra-
sında, kullanıcılarla etkili iletişim, olayın
nedenleri ve çözüm süreçleri hakkında
şeffaf bilgi paylaşımı, kullanıcı güvenini
artıran ve panik havasını dağıtan en
önemli unsurlardandır.

Geriye dönüş planları sayesinde, ya-
pılan hatadan hızlıca geri dönülebilir
olması zararı minimuma indirgeyecektir.
Sistem güncellemeleri sırasında yaşa-
nabilecek olası aksaklıklar için geri dö-
nüş planlarının (rollback) hazırlanması,
kesinti süresini minimize edecektir. Bu-
lut hizmeti sağlayıcılarının, kesintilere
karşı yedekleme ve felaket kurtarma
planlarını sürekli güncellemesi ve test

etmesi de bu tip sorunların hızlıca çö-
zümünde son derece önemlidir.
Alınabilecek önlemler

Bu tür olayların tekrar yaşanma-
ması için yazılım entegrasyonu ve
test süreçlerinin iyileştirilmesinde
olası tüm senaryolar dikkate alınarak
değerlendirilmelidir. Güncelleme sü-
reçlerinde siber güvenlik önlemleri
gözden geçirilmeli ve mümkün ol-
duğunca bağımsız güvenlik denetim-
leri artırılmalıdır. Gelişmiş izleme sis-
temleri aracılığıyla sistemlerdeki anor-
mallikleri hızlıca tespit edebilecek iz-
leme sistemleri kurulmalı ve bu sis-
temlerin etkinliği düzenli olarak test
edilmelidir. Olası kesintiler için kriz
yönetim protokolleri oluşturulmalı
ve bu protokoller periyodik olarak
simülasyonlarla test edilmelidir.
Yerli yazılım
kullanımının önemi

Bu olay, yerli yazılım kullanımının
önemini bir kez daha gündeme getiriyor.
Yerli yazılımlar, ulusal güvenliğin sağ-
lanması ve dışa bağımlılığın azaltılması
açısından kritik öneme sahiptir. Ayrıca,
yerli yazılım şirketleri, yerel ihtiyaçlara
daha hızlı ve etkili çözümler sunabilir.
Türkiye gibi teknoloji alanında hızla
büyüyen ülkelerde, yerli yazılım geliş-
tirme süreçlerine daha fazla yatırım
yapılmalı ve bu alandaki yetkinlik ar-
tırılmalıdır.

Yerli yazılımlar güvenlik amacıyla
ulusal güvenlik standartlarına daha
uygun şekilde geliştirilebilir ve dış teh-
ditlere karşı daha korunaklı olabilir.
Esneklik ve özelleştirme sayesinde yerli
yazılım geliştiricileri, yerel kullanıcıların
ihtiyaçlarına göre özelleştirilmiş çö-
zümler sunabilir. Ekonomiye katkı bo-
yutunda yerli yazılım şirketlerine yapılan
yatırımlar, ekonomimize katkı sağlar
ve yeni istihdam alanları oluşturur.
Merkeziyetsiz
sistemlerin avantajları

Merkeziyetsiz yapılar, merkezi ya-
pılarda yaşanan bu gibi global sorunlara
karşı çeşitli avantajlar sunarak daha
güvenli ve dayanıklı çözümler sağla-
yabilir ve verilerin ve işlemlerin tek
bir noktada toplanmasını engeller. Bu
sayede, bir noktadaki kesinti veya
saldırı tüm sistemi etkileyemez. Veriler
ve hizmetler, dünya genelinde dağıtılmış

düğümler aracılığıyla sağlanır, bu da
genel sistem güvenilirliğini artırır.

Merkezi sistemler, tek bir hata nok-
tasına sahip oldukları için siber saldı-
rılara karşı daha savunmasızdır. Mer-
keziyetsiz yapılar ise verilerin şifrelen-
mesi ve doğrulanması için blockchain
gibi güvenli protokoller kullanarak sal-
dırılara karşı daha dirençli hale gelir.
Her bir düğüm, sistemin güvenliğini
ve bütünlüğünü korur. Merkeziyetsiz
yapılar sayesinde herhangi bir düğümde
yaşanan bir arıza veya kesinti sistemin
tamamını etkilemez. Bu sayede hiz-
metler kesintisiz olarak devam edebilir
ve kullanıcılar aksaklık yaşamaz. Ör-
neğin, bir düğüm çalışmaz hale gelse
bile diğer düğümler hizmet vermeye
devam eder.

Merkeziyetsiz yapılar, merkezi sis-
temlere göre daha kolay ölçeklenebilir.
Yeni düğümler ekleyerek sistemin kap-
asitesi artırılabilir ve bu da talep artış-
larına hızlıca yanıt verilmesini sağlar.
Bu sayede bu yapılar yüksek trafiğe
sahip dönemlerde daha iyi performans
gösterebilir. Blockchain tabanlı mer-
keziyetsiz sistemler, işlemleri şeffaf bir
şekilde kaydeder ve bu kayıtlar tüm
ağ tarafından doğrulanır. Bu şeffaflık,
güvenin artmasını sağlar ve herhangi
bir manipülasyon girişimini zorlaştırır.
Kullanıcılar, sistemdeki verilerin ve iş-
lemlerin doğruluğundan emin olabilir.
Merkeziyetsiz yapılar, yerel kontrol ve
veri egemenliği sağlar. Veriler belirli
bir coğrafi bölgeye bağlı kalmak zo-
runda kalmaz ve bu da yerel düzenle-
melere ve veri koruma yasalarına daha
kolay uyum sağlar. Kullanıcılar, verile-
rinin nerede saklandığını ve kimlerin
erişebileceğini kontrol edebilir.

19 Temmuz 2024'te yaşanan Mic-
rosoft Azure ve CrowdStrike güncelleme
sorunu, teknoloji dünyasında önemli
dersler çıkarmamıza vesile olmuştur.
Bu olay, yazılım geliştirme süreçlerinde
daha dikkatli olunması gerektiğini ve
siber güvenlik önlemlerinin artırılması
gerektiğini göstermiştir. Ayrıca, yerli
yazılım kullanımının önemi bir kez
daha vurgulanmıştır. Gelecekte benzer
sorunların yaşanmaması için alınacak
önlemler, teknoloji dünyasında daha
güvenli ve sürdürülebilir bir altyapı
sağlanmasına katkı sağlayacaktır.

[Devrim Danyal, Blockchain &
Yapay Zeka Akademi Kurucusu ve
Gelecek Teknolojileri Eğitmeni]

B

Crowdstrike ve Microsoft güncellemesi
nasıl global sistem krizine dönüştü?

CrowdStrike ve Microsoft'un işbirliği yaptığı bir güvenlik gün-
cellemesinin bu denli büyük bir kesintiye sebep olması, başta

test süreçlerinin iyileştirilmesi gerektiğini gösteriyor.
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ABD’de tutukevinde
bulunan Timur
Cihantimur’un saldırıya
uğradığı belirtildi

Hamas, Uluslararası Adalet
Divanı'nın İsrail işgaline ilişkin
danışma görüşünden memnun
Hamas, İsrail'in Filistin toprak-
larındaki işgalinin hukuka aykırı
olduğunu ve işgalin derhal son-
landırılması gerektiğini belirten
Uluslararası Adalet Divanı'nın
(UAD) danışma görüşünü mem-
nuniyetle karşıladığını açıkladı.
Hamas’tan yapılan yazılı açık-
lamada, “UAD’nin Siyonist iş-
galin (İsrail) hukuka aykırılığını
ve buna son verilmesinin ge-
rekliliğini teyit ettiği, faşist yer-
leşim sistemini (Yahudi yerleşim
birimleri) teşhir ettiği, sona er-
mesini talep ettiği ve işgalci hü-
kümetlerin halkımıza ve Filistin
topraklarımıza karşı işlediği yay-
gın uluslararası hukuk ihlalleri-
nin ortaya çıkarılmasına işaret
ettiği hukuki mütalaayı mem-
nuniyetle karşılıyoruz.” ifadeleri
kullanıldı. Açıklamada, bu karar
ve UAD’nin Birleşmiş Milletler
Güvenlik Konseyi'ne, İsrail iş-
galine son verecek önlemlerin

değerlendirilmesi yönündeki ta-
lebinin, ciddi adımların atılması
için acil eylem ihtiyacını ortaya
koyduğu vurgusu yapıldı. İsra-
il’in, ABD yönetiminin tam des-
teği ve kapsamasıyla tüm ulus-
lararası kararları görmezden
geldiğine dikkat çekilen açıkla-
mada, uluslararası topluma bu
kararları “kuşanarak”, İsrail’i bu
kararları uygulamaya zorlama
çağrısı yapıldı. Uluslararası Ada-
let Divanı Başkanı Lübnanlı Yar-
gıç Nawaf Salam, halka açık
oturumda, İsrail'in, işgal ettiği
Filistin topraklarındaki uygula-
malarının hukuki sonuçlarına
ilişkin danışma görüşünü açıkladı.
UAD, Lahey'deki oturumda İs-
rail'in Filistin'i işgaline ilişkin da-
nışma görüşünü açıklarken işgal
altındaki Filistin topraklarının
parçalanmış ayrı bölgeler değil,
"tek bir bölgesel birim" olduğunu
bildirdi. lANKARA-AA

Guterres, UAD’nin İsrail işgali
hakkındaki danışma görüşünü
BM Genel Kuruluna iletecek

İsrail Başbakanı Binyamin Netan-
yahu'nun, Genelkurmay Başkanı
Herzi Halevi'nin esir takası anlaşması
konusunda ısrarcı davranmasından
dolayı görüşme yaptıkları güvenlik
toplantısını erken bitirdiği öne sü-
rüldü. İsrail'deki "Walla" sitesine
göre, dün gece Gazze Şeridi'nde
esir takası ve ateşkes anlaşmasının
gündemde olduğu bir güvenlik top-
lantısı düzenlendi. Genelkurmay
Başkanı Halevi, Netanyahu'yu
"mümkün olan en kısa sürede bir
esir takası anlaşmasını kabul etmeye"
çağırdı. Ancak yerel saatle 23:30'da
başlayan ve uzun sürmesi beklenen
toplantı 30 dakika içerisinde Ne-
tanyahu tarafından "yorgun olduğu"
gerekçesiyle bitirildi. Muhalif siya-
setçiler ve bazı hükümet üyeleri,
Netanyahu'nun siyasi nedenlerle
Hamas ile olası bir ateşkesi gecik-
tirdiğine inanıyor. İsrail ile Hamas
arasında yürütülen dolaylı esir takası
müzakereleri sürerken, Netanya-
hu'nun Filistinlilerin kuzey Gazze'ye

dönmesini engelleyecek bir meka-
nizma oluşturulması yönünde yeni
taleplerde bulunması nedeniyle de
görüşmeleri yavaşlattığı tartışılmıştı.
Ayrıca, Başbakan'ın "Philadelphia
Koridoru" olarak adlandırılan Gazze
Şeridi'nin Mısır sınırı ile Refah Sınır
Kapısı'ndaki işgalinin devam edeceği
konusundaki açıklamaları da ateşkes
müzakerelerinde endişeye yol açıyor.
Netanyahu, dün Gazze'ye yönelik
saldırıların İsrail ile Hamas arasın-
daki olası esir takası mutabakatını
geciktirmediğini aksine ilerlettiğini
iddia etmişti. Netanyahu, "Phila-
delphia Koridoru" olarak adlandırılan
Gazze Şeridi'nin Mısır sınırı ile Refah
Sınır Kapısı'ndaki işgali devam etti-
recekleri mesajını yinelemişti. İsrail
güçleri, Gazze'nin Mısır'a açılan tek
kapısı olan Refah'ı 7 Mayıs'ta işgal
etmişti. Refah'a kara saldırısı başlatan
ve bölgede işgalini genişleten İsrail
ordusu, halihazırda "Philadelphia
Koridoru"nu tamamen ele geçirmiş
durumda. lANKARA-AA
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BM Genel Sekreteri Antonio
Guterres'in, İsrail'in Filistin
topraklarındaki işgalinin hu-
kuka aykırı olduğunu ve bu-
nun derhal sonlandırılması
gerektiğini belirten UAD'nin
danışma görüşünü ivedilikle
BM Genel Kuruluna ileteceği
bildirildi. BM Sözcülük Ofi-
si'nden, UAD'nin danışma gö-
rüşüne ilişkin yazılı açıklama
yapıldı. BM Genel Kurulunun
UAD'den konuya ilişkin görüş
talep ettiği anımsatılan açık-
lamada, bu noktadan sonra
yapılacaklara Genel Kurulun
karar vereceği belirtildi. Açık-
lamada, Guterres'in, İsrail'in
Filistin topraklarındaki işga-
linin hukuka aykırı olduğunu
ve işgalin derhal sonlandı-
rılması gerektiğini belirten
UAD danışma görüşünü ive-
dilikle BM Genel Kuruluna
ileteceği kaydedildi. Guter-

res'in taraflara siyasi yola
odaklanma çağrısı yaptığı ak-
tarılan açıklamada, "Tek se-
çenek iki devletli çözüm."
ifadeleri yinelendi. Açıkla-
mada, Guterres'in acilen Gaz-
ze'de insani ateşkes ve esir-
lerin serbest bırakılması çağ-
rısı yaptığı hatırlatıldı. Ulus-
lararası Adalet Divanı (UAD)
Başkanı Lübnanlı Yargıç Na-
waf Salam, halka açık otu-
rumda, İsrail'in, işgal ettiği
Filistin topraklarındaki uy-
gulamalarının hukuki so-
nuçlarına ilişkin danışma
görüşünü açıklamıştı. Buna
göre, UAD, işgal altındaki
Filistin topraklarının parça-
lanmış ayrı bölgeler değil,
tek bir bölgesel birim oldu-
ğunu ortaya koyarak, İsrail'in
Gazze, Doğu Kudüs ve Batı
Şeria'da işgalci olduğunu tes-
pit etti.  lNEW YORK-AA

İstanbul'da karıştığı ölümlü trafik
kazasından sonra annesi Eylem Tok
ile ABD'ye kaçan ve Türkiye'nin talebi
üzerine Boston'da yakalanan zanlı
Timur Cihantimur’un kaldığı tutuk-
evinde saldırıya uğradığı belirtildi.
Avukatları Victoria Kelleher ve Martin
Weinberg tarafından mahkemeye
konuyla ilgili dilekçe sunuldu. 10
sayfalık dilekçede iki avukat, Cihan-
timur’un 12 Temmuz’da sevk edildiği
New Jersey’nin Newark şehrinde 18
yaş altındakilerin bulunduğu tutuk-
evinde ciddi bir saldırıya uğradığını
aktararak, müvekkillerinin ev hapsine
çıkarılması konusunda ikinci kez ta-
leplerini iletti. Cihantimur’un 18
Temmuz’da tutukevinde bulunan or-
tak kullanılan telefon kuyruğunda 3
kişinin saldırısına uğradığı vurgulanan
dilekçede, kafasına ve yüzüne dar-
beler aldığı, dişinin kırıldığı ve kal-
dırıldığı hastanede patlayan dudak-
larına dikiş atıldığı bilgisi paylaşıldı.
Dilekçede, hastanede boş yatak ol-
madığı için tıbbi müdahaleden sonra
Cihantimur’un tekrar tutukevine ge-
tirilerek burada karantina bölümüne
yatırıldığı kaydedildi. Avukatlar, mah-
kemeden, 17 yaşındaki Cihanti-
mur’un önceden sabıkası olmadığı,
ABD vatandaşı olduğu ve kaldığı
yerin güvenli olmadığı gerekçesiyle
ABD’de bulunan teyzesi ve amcasının
yanında gözetim altında tutulması
talebinde bulundu. Boston’da yaka-
landığında Connecticut Manson
Gençlik Enstitüsü adlı tutukevine
konulan Cihantimur’un, burasının
güvenli olmadığı gerekçesiyle daha
önce de yaptığı ev gözetimine çıka-
rılması talebi hakim tarafından red-
dedilmişti.
Eyüpsultan'daki kaza

Eyüpsultan'da 1 Mart'ta seyir ha-
lindeki 3 ATV aracından biri arızalan-
mış, yol kenarına çekilen arızalı araç
tamir edilmeye çalışılırken aynı yönde
ilerleyen iki araçtan birisi buradaki 3
ATV'ye çarpmış, yaralanan 5 kişiden
Oğuz Murat Aci hayatını kaybetmişti.
Kazaya neden olan 17 yaşındaki sürücü
Timur Cihantimur'un kaza yerine gelen
annesi Eylem Tok'un aracıyla buradan
uzaklaşıp annesiyle önce Mısır'a, ar-
dından da ABD'ye gittikleri tespit edil-
mişti. lNEW YORK-AA
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Netanyahu, Genelkurmay Başkanı’nın
“esir takası anlaşması ısrarı” üzerine
güvenlik toplantısını erken bitirdi

CBS News'in ABD'de 5 Ka-
sım'da yapılacak başkanlık
seçimlerine ilişkin anketine
göre, eski Başkan Trump'ın
oy oranı kendisine yönelik
suikast girişiminin ardından
yüzde 52'ye yükselirken,
mevcut Başkan Joe Biden'ın
oy oranı ise yüzde 47'ye ge-
riledi. CBS News, 5 Kasım'da
yapılacak başkanlık seçim-
lerine ilişkin 16-18 Tem-
muz'da vatandaşlara kime
oy vereceklerini sordu. An-

kete göre Donald Trump,
kendisine yönelik suikast gi-
rişiminin ardından rakibi Bi-
den'a üstünlüğünü artırdı. 3
Temmuz'da yapılan ankette
göre yüzde 50 oy alacağı
tahmin edilen Trump, güncel
ankette oy oranını yüzde
52'ye çıkardı. Biden'ın oy
oranı ise 3 Temmuz'daki an-
kette yüzde 48 iken, mevcut
ankette yüzde 47'ye düştü.
Anket katılımcılarının yüzde
54'üne göre Trump, kendi-

sine yönelik suikast girişi-
minin ardından birleştirici
bir tavır takındı. Biden'ın se-
çimden çekilmesi ihtimalinde
Demokratların adayı olarak
değerlendirilen Başkan Yar-
dımcısı Kamala Harris ile
Trump'ın karşılaşması duru-
munda ise eski Başkan yine
önde görülüyor. Bu durumda
Trump'ın oyların yüzde
51'ini, Harris'in ise yüzde
48'ini alacağı tahmini yapı-
lıyor. lANKARA-AA

AD Başkanı Lüb-
nanlı Yargıç Na-
waf Salam, halka

açık oturumda, İsrail'in işgal
ettiği Filistin topraklarındaki uy-
gulamalarının hukuki sonuçla-
rına ilişkin danışma görüşünü
açıkladı. UAD, İsrail'in Filistin'i
işgalinin hukuki sonuçlarına iliş-
kin "danışma görüşü verme yet-
kisi olduğunu" belirtti. Divan,
Birleşmiş Milletler (BM) Genel
Kurulundan gelen sorunun hu-
kuki bir soru olduğunu ve bu
soruya ilişkin danışma görüşü
vermemesi için geçerli neden
bulunmadığını kaydetti. Mah-
keme, görüşü istenen konunun,
ABD ve İngiltere gibi ülkelerin
iddia ettiği gibi iki taraflı değil,
tüm BM Genel Kurulunu ilgi-
lendiren ciddi bir mesele oldu-
ğunu ve bu sebeple "İsrail tara-
fının rızasının alınmasına gerek
olmadığını" aktardı. Divan, işgal
altındaki Filistin topraklarının
parçalanmış ayrık bölgelerden
değil, Batı Şeria, Doğu Kudüs
ve Gazze'yi de içeren, tek böl-
gesel birim oluşturduğunu tespit
etti. İsrail'in, Gazze'de dahil Fi-
listin topraklarında işgal gücü
otoritesini kullandığını kaydeden
Divan, İsrail'in Gazze üzerinde
etkin kontrole sahip olmaya de-
vam ettiği ve bu nedenle Gaz-
ze'de işgalci güç konumunda
olduğunu bildirdi. Divan, İsrail'in
işgal ettiği Filistin topraklarındaki
yükümlülüklerinin, savaş huku-
kuna ilişkin Cenevre Sözleşme-
leri ve uluslararası teamül hu-
kukunu kapsadığını vurguladı.

UAD, Oslo Anlaşması'nın, işgalle
ilgili kuralları ve İsrail'in yü-
kümlülüklerini "ortadan kaldır-
madığı" tespitinde bulundu. İşgal
kavramının geçici durum oldu-
ğunu belirten UAD, işgal süre-
sinin uzunluğunun, işgal edilen
toprakların hukuki statüsünü
değiştirmediğini kaydederek, İs-
rail'in Filistin topraklarındaki il-
hak uygulamalarının "hukuka
aykırı" olduğunu ifade etti. Ay-
rıca, İsrail'in işgal ettiği toprak-
lardaki yerleşim politikalarının
Cenevre Sözleşmesi'ni ihlal et-
tiğinin altı çizildi.
Danışma görüşü nedir?

Birleşmiş Milletlerin temel
yargı organı Divan'ın görevleri
arasında ilk olarak, devletler
arasında ortaya çıkan hukuki
ihtilafları uluslararası hukuka
uygun şekilde çözmek, ikinci
olarak da kendisine yönlendirilen

hukuki konularda danışma gö-
rüşü bildirmek bulunuyor. BM
organları ve faaliyet alanlarıyla
ilgili olması şartıyla BM yetkili
kuruşları uluslararası hukuka
ilişkin konu hakkında UAD'den
danışma görüşü isteyebiliyor,
devletler ise Divan'dan danışma
görüşü isteyemiyor. UAD bu me-
selede İsrail'in, işgal ettiği Filis-
tin'deki politikaları ve uygula-
malarının hukuki sonuçlarına
ilişkin bağlayıcı olmayan danış-
ma görüşünü açıkladı.
Danışma görüşünün
etkisi nedir?

UAD’nin verdiği danışma gö-
rüşleri her ne kadar bağlayıcı
olmasa da birçok devlet ve ku-
ruluş tarafından dikkate alındığı
ve verilen görüşe uygun hareket
edildiği belirtiliyor. Danışma gö-
rüşleri, ileride açılabilecek benzer
konulardaki davalarda Divan'ın

ne yönde karar verebileceğini
de gösterirken, danışma görüşü
aleyhine hareket eden devletler
açısından politik baskı aracı ola-
rak kullanılabiliyor. Divan'ın, İs-
rail'in Filistin topraklarında inşa
ettiği duvara dair 2004'te verdiği
danışma görüşünde, duvarın
hukuka aykırı olduğunu tespit
etmesinin ardından birçok devlet
ve şirketin, söz konusu duvarın
inşasına katkı sunmaktan imtina
etmesi, İsrail'e sattıkları inşaat
malzemelerinin duvarın yapı-
mında kullanılmaması şartı koy-
ması dikkati çekiyor. Yine
UAD'nin 22 Temmuz 2010'da,
uluslararası hukukta bir devletin
tek taraflı olarak bağımsızlık
ilan etmenin yasaklanmadığı
yönünde verdiği danışma görü-
şünün ardından, Kosova'nın ba-
ğımsızlığının meşruiyeti arttı ve
bağımsızlığını tanıyan devlet sa-
yısı çoğaldı. UAD'nin görüşünün,
işgalin uluslararası hukuka aykırı
olduğu yönünde olması duru-
munda, bunun İsrail ve diğer
ülkeler açısından getirdiği so-
nuçları da tespit etmesiyle, İs-
rail'in Gazze'de ve diğer Filistin
topraklarında uyguladığı ihlal-
lerin sonlandırılması yönündeki
baskının artması bekleniyor.
Buna ek olarak, İsrail'e askeri,
siyasi ve mali destek veren ül-
kelerin de uluslararası toplum
tarafından bu desteklerini son-
landırmaları yönünde gelecek
çağrıları yanıtlamak zorunda

kalmaları öngörülüyor.
Danışma görüşü,
İsrail'in Adalet
Divanında yargılandığı
davadan farklı

Güney Afrika’nın, İsrail aley-
hine, Soykırım Sözleşmesi'nin ihlali
sebebiyle Uluslararası Adalet Di-
vanında açtığı dava, iki ülke ara-
sında çekişmeli yargılama anla-
mına gelirken, danışma görüşü,
iki devletin karşı karşıya geldiği
bir dava niteliği taşımıyor. Danışma
görüşünde, davalı-davacı şeklinde
ayrım bulunmuyor ve UAD, BM
organları ya da kuruluşlarının faa-
liyet alanlarına ilişkin yönelttiği
sorular hakkındaki görüşünü açık-
lıyor. Divan Statüsü'nün 66. mad-
desi gereği, BM üyesi ülkeler, da-
nışma görüşü istenen konular üze-
rine yazılı ve sözlü beyanda bu-
lunma hakkına sahip. Çekişmeli
davalardan farklı olarak herhangi
bir ad-hoc hakim (bir davaya özgü
yargıç) atanmadığından, danışma
görüşü kararını UAD'nin daimi
15 hakimi verecek. Divan, İsrail'in,
işgal ettiği topraklardaki insanları
yerleşim yerlerini terk etmeye
zorladığını kaydederek, İsrail'in
işgal ettiği toraklardaki yerleşim
politikaları Cenevre Sözleşmesi'ni
ihlal ettiğini kaydetti. Divan, as-
keri gereklilik nedeniyle yerle-
rinden edilen Filistinlilerin, bu
gereklilik ortadan kalkar kalkmaz
yerlerine döndürülmeleri gerek-
tiğini bildirdi. lLAHEY-AA

Uluslararası Adalet Divanı (UAD), işgal altındaki Filistin topraklarının parçalanmış ayrı bölgeler değil, tek bir
bölgesel birim olduğunu ortaya koyarak, İsrail'in Gazze, Doğu Kudüs ve Batı Şeria'da işgalci olduğunu tespit etti.

Uluslararası Adalet Divanı: İsrail 
Gazze’de işgalci güç konumundadır
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ünya Fenerbah-
çeliler Günü et-
kinliğine katılan

Fenerbahçe Başkanı Ali Koç,
transfer etmek istedikleri En-
Nesyri konusunda sabırları-
nın taşmak üzere olduğunu
söyledi. Koç ayrıca, Ferdi Ka-
dıoğlu’nu da birçok kulübün
istediğini ancak bırakmaya-
caklarını vurguladı. Bodrum
Fenerbahçeliler Derneği ta-
rafından düzenlenen Dünya
Fenerbahçeliler Günü etkin-
liğine Başkan Ali Koç, önemli
açıklamalarda bulundu. Ta-
raftara sabırlı olun çağrısında
bulunan Koç, “Çok yakında
İstanbul’da bir Fenerbahçe
mitingi yapacağız. Çünkü biz
bir sisteme karşı mücadele
başlattık. O mücadelenin ba-
şındayız. Bizim camiamız sa-
bırsız. Dün beni yerden yere
vuranlar oldu, ‘Adam yine
aday, adam yine başkan ola-
cak, şöyle olacak, böyle ola-
cak’ dediler. Sabırlı olun ar-
kadaşlar. 20 yılda, 25 yılda
kurulan şeyler 20 günde, 25
günde değişmiyor. Biraz sa-
bırlı olun” dedi.

“Biz bu sistemi yıkacağız”
diyerek açıklamasına devam
eden Ali Koç, “Bu sistem der-
ken ben siyasete falan gir-
miyorum. Siyasetin ismini,
gücünü vesairesini kullanıp,
yeri geldiği zaman Cumhur-
başkanımızın hiç haberi ol-
madan onun yetkisini gücü-
nü kullanıp, oraya buraya
lobi yapıp istediği şekilde
futbolu dizayn edenlere söy-
lüyorum, sonunuza az kaldı”

dedi. Rakipleri ile ilgili de
konuşan Fenerbahçe Başkanı
Koç, sözlerine şöyle devam
etti: “Bir rakibimiz var, bir
gün beyaz dediğine ertesi
gün siyah diyor. Bir gün des-
teklediğini ertesi gün satıyor.
Riyad’da bize yaşatılanlar,
Riyad’dan sonra o kulübe
yaşatılsaydı ilk ben çıkardım,
‘Haksızlık yapmayın, hepimiz
sorumluyuz, hepimiz ora-
daydık, hepimizin kararı’
diye. Bir köşeye çekildiler ve
bize olan, bana olan kumpası
keyifle izlediler. Keyifle izle-
diği yarın bir gün başına
gelir. ‘Gülme komşuna gelir
başına’ boşuna söylenmemiş-
tir.” Fenerbahçe’nin olimpi-
yatlara 27 sporcu gönderdi-
ğini hatırlatan Ali Yıldırım
Koç, “Olimpiyatlar başlıyor.
Fenerbahçe Spor Kulübü bir
kez daha, geçen sefer olduğu
gibi en çok sporcuyu, geçen

sefer 22 idi, bu sefer 27 spor-
cuyla kafilemize en büyük
desteği verdik. Tüm kafile-
mizin yolu açık olsun, şans-
ları bol olsun, rabbim yan-
larında olsun ve inşallah en
çok madalya ile olimpiyattan
dönerler” ifadelerini kullandı.
Transfer çalışmaları ile ilgili
de konuşan Koç, Teknik Di-
rektör Jose Mourinho ile is-
tişarelerde bulunduklarını
ifade ederek “Bize 3-4 tane
transfer lazımdı. 2 kanat is-
tiyorduk, bir forvet istiyor-
duk, bir stoper. Hoca bunu
istiyordu. Özellikle Çağlar’ı
istiyordu, bitirdik. Maximin
ile Lauriente arasında isti-
yorduk. İkisi de oluyordu,
Maximin’i bitirdik. İkinci ka-
nat, yabancı 12 kuralı var,
yabancı yaparsak nerelerden
feragat edeceğiz? Oğuz Ay-
dın’ı aldık. Akşam eve geldim,
spor programını açtım se-

çimlerde ne oldu bitti diye
bakmak için. Bir Oğuz Aydın
analizi yapıyordu TRT
Spor’da, o arkadaşımızın is-
mini bilmiyorum ama onun
dediği gibi olacaksa hakika-
ten biz çok büyük bir transfer
yapmışız. Şimdiden büyük
konuşmayalım, şimdiden
onun da yolu açık olsun.”
Nesyri için 48
saat süre verdi

Takımın yıldız oyuncula-
rından Ferdi Kadıoğlu ve
transfer çalışmalarının sür-
düğü Youssef En-Nesyri ile
ilgili de konuşan Ali Koç,
şöyle konuştu; “Çok önceden
Levent Mercan’ı aldık, sol
bek yedeği olarak. O da gö-
receksiniz Almanya altyapı-
sından gelmiş, o da başarılı
olacak. Ferdi’yi çok isteyen
var. Ferdi’yi biz daha fazla
istiyoruz, Ferdi kalmak zo-

runda. Forvet transferini bi-
tirdikten sonra ağustosun so-
nuna kadar kadrolarımızı
boşaltıp fırsat transferleri için
bekleyeceğiz. Bizim işimiz
bu kadar basit. Biz ‘onu ya-
pacağız, bunu yapacağız’ de-
miyoruz. Yapınca anlatıyoruz.
Forvete gelince hepiniz me-
rak ediyorsunuz En-Nesyri’yi
çok istiyorduk, hala istiyoruz
ama sabrımız taşmak üzere.
Buradan da selam olsun. Ma-
rio Branco’ya 48 saat süre
verdim. Oldu olmadı B, C,
D, G’ye geçeceğiz. Kadromuz
gayet iyi. Zaten iyiydi, şimdi
daha iyi oldu. 1-2 nokta atışı
daha gerekirse daha da iyi
olabilir ama öncelik forveti
bitirip kadro fazlalığını azalt-
mak, yolumuza bakmak.” 
Jose Mourinho’ya
övgüler

Dünyaca ünlü teknik
adam Jose Mourinho ile il-
gili de konuşan Koç, “Ho-
camız Jose Mourinho nasıl
diye sorabilirsiniz. Çok et-
kileyici, olağanüstü zeki
ama o değil. Raporlama sis-
temi, mantığı, yapmak is-
tedikleri ile ilgili sunduğu
argümanlar, bunlar hepsi
olağanüstü etkileyici. İnşal-
lah lig başladığı zaman, lig
ilerlediği zaman, Avrupa
kupaları başladığı zaman
aynı şeyleri söylüyor olurum
ama şu ana kadar ‘iyi ki
getirmişiz, DNA’sı bizim
DNA’mıza çok çok uyuyor.
Şimdi için söylüyorum”
dedi. lMUĞLA-İHA
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İttifak U19 Erkek Milli Takımı, 2024
UEFA Avrupa U19 Şampiyo-
nası finalleri B Grubu ikinci
maçında İspanya ile 1-1 bera-
bere kaldı. Karşılaşmanın ar-
dından açıklamalarda bulunan
U19 Milli Takımı Teknik Di-
rektörü Soykan Başar, "Fran-
sa’ya karşı talihsiz gollerden
sonra puan alamadık. Aslında
baktığınız zaman maçın hakkı
galibiyet ya da beraberlikti di-
yebiliriz Fransa maçı özelinde.
Yine iyi bir oyun vardı, yine
kendini ispatlamış bir takım
vardı sahada U19 Milli Takı-
mımız. Bunun ardından mağ-
lup olup puan alamadan ikinci
maça hazırlanmak tabii ki mo-
ralleri biraz bozdu. Hesapta
olmayan bir konuydu. Ama
İspanya maçını turnuvanın ilk
maçı olduğunu düşünerek ha-
reket ettik, öyle başladık. Bütün
çalışmalarımızı ona göre yap-
tık. Hemen Fransa maçı akşamı
gelip gece geç saatler bile olsa
analizlere başladık. İspanya’ya
nasıl hazırlık yaparız, neler
yapmamız gerekir, onlarla ala-
kalı çalışmalara başladık gece
yarısı. Sabah kalktık yine an-
trenmanımıza gittik takımla.

Sonra geldik tekrar çalışmalara
devam ettik. Yani yoğun bir
şekilde İspanya’yı analiz ettik.
Nasıl oynamamız gerektiğini
planladık. Hem kendi oyun
anlayışımızı nasıl sahaya yan-
sıtır, hem de İspanya’yı dur-
durmak adına ön alan baskı-
larını nasıl yaparız diye plan
yaptık" şeklinde konuştu. İs-
panya’nın oyuncu kalitesine
değinen Başar, "Aslında maçın
öyküsü, 1. dakikadan, 90. da-
kikaya kadar kendini sahada
ispatlamış bir Türkiye Milli
Takımı vardı. Bu çok önemli
bir şey bence. Oyuna hükme-
den, domine eden bir Türkiye
vardı İspanya ve Fransa karşı-
sında. İspanya’ya karşı oynu-
yorsunuz sonuçta, oyuncula-
rının birçoğu önemli liglerde
oynayan değerli oyuncular.
Birçok kez şampiyonluk yaşa-
mış bir takıma karşı oynuyor-
sunuz. Bunlar çok önemli de-
taylar. İspanya son Avrupa
Şampiyonası’nı kazanmış bir
ülke. A Takımı, 19 yaşı bence
aralarında çok büyük fark yok.
Orada 2007’li oyuncu da oy-
nuyor sonuçta. Bu İspanya’ya
karşı oyunu domine etmek,

güzel oyun oynamak, üstün
oyun oynamak, ilk dakikadan
son dakikaya kadar onlara
oyunu kabullendirmek, ön alan
baskıları yapmak, hataya zor-
lamak, hatadan kazandığımız
toplarla pozisyon üretmek çok
çok kıymetli. Sonra duran top-
tan bir gol yedik. Orta alanda
kaybettiğimiz topta oluşan kor-
nerden. Her şeye rağmen biz
maçı çevireceğimize inandık.
Grubumuzda iddiamızın de-
vam etmesi için son ana kadar
mücadele etmek zorundayız"
diye konuştu.

Beraberlik golünü atan Fah-
ri Kerem Ay ise, "Bu akşam
attığım gol çok önemli bir gol.
Şansımız devam ediyor. Tur-
nuvanın kırılma anı diyebilirim
bu gol için, attığım en değerli
gol diyebilirim. Bizim bir he-
defimiz var. Ülkemizdeki va-
tandaşlarımız için, yakınlarımız
için, kupayı ülkemize kazan-
dırmak için geldik buraya be
sözümüzü tutmak için devam
ediyoruz. Umarım her şey di-
lediğimiz gibi, planladığımız
gibi olur. Ben buna canı gö-
nülden inanıyorum." şeklinde
konuştu. lİSTANBUL-İHA

FIFA ve UEFA başkanları
TFF Başkanı İbrahim
Hacıosmanoğlu'nu tebrik etti
FIFA Başkanı Gianni In-
fantino ve UEFA Başkanı
Aleksander Ceferin, Tür-
kiye Futbol Federasyonu
(TFF) Başkanlığı'na seçilen
İbrahim Hacıosmanoğlu'na
tebrik mesajı gönderdi.
TFF'den yapılan açıklama-
ya göre Infantino ve Ce-
ferin, TFF'nin yeni başkanı
seçilmesi dolayısıyla Ha-
cıosmanoğlu'nu kutlayarak
başarılar diledi. FIFA Baş-
kanı Gianni Infantino, me-
sajında "Sevgili Başkan,
Türkiye Futbol Federasyo-
nu Başkanı seçilmeniz ne-
deniyle en sıcak selamla-
rımı ve en içten tebrikle-
rimi iletiyorum. Bu güzel
oyunun Türkiye'deki geli-
şiminde bilginiz, liderliği-
niz, tutkunuz ve tecrübeniz
şüphesiz önemli bir rol oy-
nayacaktır. Ülke futbolu-
nuzun potansiyeline ina-
nıyorum, bu hedeflere
ulaşmak için kişisel des-
teğime ve FIFA'nın yardı-
mına güvenebilirsiniz. Spo-
rumuzu, gelişimini ve ta-
nıtımını tartışmak isterse-
niz FIFA'nın kapıları her
zaman size açıktır. Ayrıca,
icra kurulu üyelerinize teb-
riklerimi iletmek istiyorum.
Türkiye'de futbolun gele-
ceği için kalıcı miras bı-

rakmak ve buna tanıklık
etmek için sizlere ve eki-
binize tüm zorluklara karşı
iyi şans ve başarılar dili-
yorum. Sizinle bir araya
gelmeyi sabırsızlıkla bek-
liyorum, başarı, sağlık ve
esenlikler diliyorum." ifa-
delerine yer verdi. UEFA
Başkanı Aleksander Cefe-
rin ise "Sayın Başkan, Tür-
kiye Futbol Federasyonu
Başkanlığı'na seçilmeniz-
den dolayı en içten teb-
riklerimi kabul etmenizi
diliyorum. Heyecan verici
bir zamanda liderlik gör-
evine adım atıyorsunuz.
TFF örnek bir merkez oldu
ve bugüne kadar futbolun
gelişimi konusunda çok is-
tikrarlı bir çalışma gerçek-
leştirdi. Türk Milli Takı-
mı'nın EURO 2024'teki ha-
rika performansı da gele-
cek adına güzel şeylerin
gerçekleşeceğinin kesin bir
işareti. Sahada yüreklerini
koyan oyuncuları izlemek
herkes için büyük bir ke-
yifti. Yeni başkanlık döne-
minize başlarken size en
iyi dileklerimi sunuyorum.
UEFA olarak her türlü yar-
dım ve destek için yanı-
nızda olduğumuzu bilme-
nizi istiyorum." mesajını
gönderdi. lİSTANBUL-AA

Soykan Başar: “İspanya ve
Fransa karşısında oyuna
hükmeden Türkiye vardı”

Olimpiyatta Türk bayrağını
Busenaz Sürmeneli ve 
Mete Gazoz taşıyacak

A Milli Kadın Futbol Takımı'nın 2025 Avrupa
Şampiyonası play-off ilk turundaki rakibi Ukrayna
oldu. İsviçre'nin Nyon kentinde bulunan UEFA
Genel Merkezi'nde düzenlenen kura çekiminde
birinci ve ikinci play-off turu eşleşmeleri belli
oldu. Türkiye, birinci play-off turunda Ukrayna
ile eşleşti. Milliler, çift maç eleme usulüne göre
oynanacak turda rakibine üstünlük kurması
durumunda ikinci tura yükselecek ve Yunanis-
tan-Belçika eşleşmesinin galibiyle finallere
kalmak için mücadele edecek. İlk tur maçları
23-29 Ekim, ikinci tur müsabakaları ise 27 Ka-
sım-3 Aralık tarihlerinde oynanacak. İkinci tur
sonucunda rakiplerini eleyen 7 takım, Avrupa
Şampiyonası bileti alacak. lANKARA-AA

Gençlik ve Spor Bakanı Osman Aşkın Bak,
Paris 2024 Olimpiyat Oyunları'nın açılış töreninde
Türk bayrağını, milli boksör Busenaz Sürmeneli
ile milli okçu Mete Gazoz'un taşıyacağını du-
yurdu. Organizasyonun 26 Temmuz Cuma
günü gerçekleştirilecek açılış töreninde Türk
bayrağını taşıyacak milli sporcular belli oldu.
Bakanı Osman Aşkın Bak, sosyal medya he-
saplarından yaptığı paylaşımda, Paris 2024'ün
açılış töreninde Türk bayrağını, Tokyo Olimpiyat
Oyunları'nda altın madalya kazanan milli spor-
cular Busenaz Sürmeneli ve Mete Gazoz'un ta-
şıyacağını bildirdi. Tokyo 2020'de kadınlar 69
kiloda altın madalya kazanan Busenaz Sürme-
neli, Türk boks tarihinde şampiyonluk yaşayan
ilk kadın sporcu olmuştu. Erkekler klasik yayda
şampiyon olan Mete Gazoz ise okçuluk branşında
Türkiye'ye tarihteki ilk olimpiyat madalyasını
kazandırmıştı. Bakan Bak, yaptığı açıklamada,
Türkiye'nin Paris 2024 Olimpiyat Oyunları'nda
102 sporcuyla yer alacağını hatırlatarak, şu
ifadeleri kullandı: "Paris 2024 Olimpiyat Oyun-
ları'nın resmi açılışında yapılacak geçit töreninde
bayrağımızı milli boksörümüz Busenaz Sür-
meneli ve milli okçumuz Mete Gazoz taşıyacak.
İki sporcumuz da olimpiyat, dünya ve Avrupa
şampiyonalarında altın madalya kazanarak biz-
leri gururlandırmıştı. Olimpiyatlarda Türk bay-
rağını taşıyacak Busenaz Sürmeneli ve Mete
Gazoz'u kutluyorum. Paris'e iddialı ve umutlu
gidiyoruz. 102 sporcumuz kota aldı. Oyunlarda
ülkemizi 54 kadın ve 48 erkek sporcumuz, 18
spor dalında temsil edecek. Sporcularımızın
yeni bir başarı hikayesi yazacağına yürekten
inanıyorum. Tüm sporcularımıza güveniyoruz,
onlara başarılar diliyorum." lANKARA-AA
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A Milli Kadın Futbol Takımı
Avrupa Şampiyonası play-
off ilk turunda Ukrayna 
ile karşılaşacak

Dünya Fenerbahçeliler Günü etkinliğinde transfer gündemi ile ilgili konuşan Başkan Ali Koç,: “Ferdi’yi çok iste-
yen var. Ferdi’yi biz daha fazla istiyoruz, Ferdi kalmak zorunda. Forvete gelince hepiniz merak ediyorsunuz En-
Nesyri’yi çok istiyorduk, hala istiyoruz ama sabrımız taşmak üzere. Mario Branco’ya 48 saat süre verdim.” dedi.

Ali Koç, Nesyri için 48 saat süre verdi
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brahim Ethem
Gören: Ahlâk
merkeze alındığın-

da medeniyet ölçeğinde İslâm
nasıl bir meydan okuma ile
karşı karşıya kalmıştır? Me-
deniyet bilinci ve onun vazet-
tiği Ahlâk, bugünün dünya-
sında nasıl okunmalıdır?

n Erhan Erken: Ahlâk, bir
değerler sistemi içinde ve o de-
ğerler  sisteminin  temel  dina-
miklerine bağlı olarak anlamını
bulan bir kavramdır. Dünya üze-
rinde  bugün  hâkim  durumda
gözüken  batı  medeniyeti  ve
onun  vazettiği  ahlâk  anlayışı,
İslâm dini tarafından örnek alın-
ması tavsiye edilen ahlâk anla-
yışından bir çok noktada farklılık
göstermektedir.
İslâm  dini  açısından  örnek

insan  Hz.  Peygamber(a.s)’dir.
Güzel ahlâkı tamamlamak için
gönderildiğini ifade eden İslâm
peygamberi,  genel  anlamı  ile
ideal bir insan prototipi çizmiş
ve O’nun izinden gitmeye çalı-
şanlar, O’na yaklaştıkları oranda
ideale  yaklaşmışlardır.  Bu  va-
sıftaki insanların sayısının nisbî
olarak çoğaldığı toplumlar, tarih
boyunca göreceli olarak huzur
ve güvenin hüküm sürdüğü top-
luluklar olmuşlardır.
Dünyanın, özellikle son 200

yıllık tarihi içerisinde, Batı Me-
deniyeti  hâkimiyetini  sürekli
olarak artırmış ve son çeyrekte
de bu yayılma baş döndürücü
bir hal almaya başlamıştır.
Bireyi öne alan, insan aklını

kutsallaştıran, vahye dayalı ina-
nışları yaşanan hayatın tümüyle
dışına çıkarmayı hedef edinen
bu medeniyet, geldiği nokta iti-
bariyle insanların bir bölümüne
maddi refah sağlarken, büyük
bir kesimini de acımasızca sö-
mürmüş ve sömürmeye de de-
vam etmektedir. Bu medeniyet,
bununla  birlikte  ortaya  çıkan
sıkıntıların ve problemlerin kay-
nağı olarak da kendi dışındaki
sistemleri  ve  inanışları  suçlu
tutmaktadır.
Güzel  ahlâkı  tamamlamak

için  gönderilmiş  olan  bir  Pey-
gamberin  izinden  gitmesi  ge-
reken Müslümanlar, her hal ve
şartta, O’nun güzel ahlâkını tüm
insanlığa  en  iyi  şekilde  tanıt-
malıdırlar.  Bu,  onların  dünya-
daki varlık sebebidir.

n İbrahim Ethem Gören:
İslâm Dünyası bu meydan
okumaya anlamlı cevaplar
üretebildi mi?

n Erhan Erken: İslâm dini,
Yüce Allah’ın insanlığa gönder-
diği ‘hak din’ olduğu için tarih
içinde her dönemde onu en iyi
şekilde yaşayan ve nesillerden
nesillere aktaran topluluklar var
olmuştur ve kıyamete kadar da
var  olmaya  devam  edecektir.
Fakat  içinde  yaşadığımız  dö-
nemde maalesef İslâm Dünya-
sının özgün sesi, tüm insanlığı
kuşatacak tarzda çıkamamakta
ve cılız kalmaktadır. 
Batılı düşünce ve hayat tar-

zının  etkisiyle,  İslâm  Dünyası
içinde, kaynağını orijinal İslâm

düşüncesinden almayan, inanca
ve  ahlâka  müteallik  özentili,
kompleksli, kendine güvenden
yoksun,  hatalı akımlar da maa-
lesef ortaya çıkmaktadır. Bazen
bu akımlar İslâm’ın orijinal me-
sajını  gölgeleme  tehlikesi  bile
oluşturabilmektedir.
Fakat tüm bu olumsuz geliş-

melere  rağmen,  İslâm Dünya-
sının farklı kesimlerinden gelen
ümit verici bazı sesler, baş dön-
dürücü bir tarzda yayılan batılı
düşünce biçimine ve onun da-
yattığı  hayat  tarzına  rağmen
yine  de  muhataplarına  ulaşa-
bilmekte  ve  dünyanın  farklı
noktalarında yeni filizlenmeler
ortaya çıkmaktadır.

n İbrahim Ethem Gören:
Türkiye’de ahlâkın dönüşü-
mü nasıl oldu? İmparator-
luktan Cumhuriyete geçişte
yaşanan dönüşümün ahlâk
planında süreklilik ve kopuş
unsurları nelerdir? 

n Erhan Erken: Sosyolojik
anlamda  Türkiye’de  yaşanan
değişimi birçok ilim adamı ‘in-
duced changed’ yani bünyenin
dışından gelen bir etki  ile ve
ikna  yoluyla  meydana  gelen
değişim  olarak  değerlendir-
mektedir.  Bunun  karşılığı  ise
‘organic changed’ denen tabii
bir  yolla  ve  toplumun  kendi
iç dinamikleriyle gerçekleştir-
diği değişimdir.
Osmanlı’nın son döneminde

klasik âlim tipinin yerine geçen,
batı  düşüncenin  tesiri  altında
yetişmiş  ve  kendilerine  aydın

ya da münevver denen kesimin
öncülüğünde  gerçekleşen  bu
dönüşüm, toplumun geleneksel
kökleriyle bağlantıyı zayıflatma
hedefine yönelik bir hareketti.
Bu dönüşüm İslâm Medeni-

yetinin en önemli merkezlerin-
den biri  olan ülkemizde  ciddi
bir tarzda yaşandı. Fertlerin ve
toplumun  dinle  olan  ilişkileri
adeta yeniden tanımlandı. Top-
lumun  önündeki  ideal  tipler
yeni  baştan  dizayn  edildi.  Bu
dönüşümün sağlanabilmesi için
toplumun geçmişiyle ilişkisi ade-
ta her yönüyle kesildi.
Fakat  zamanla  bu  bağlantı

kısmen de olsa yeniden kurul-
maya başlandı. Fertler, tarihle-
riyle bağlantı kurdukça o tarih
içinde var olan  inanç  ile  ve o
inanca dayalı ahlâki özellikler
ile  çok  hızlı  bir  temas  sağla-
maktalar.
Şu  anda  bir  yandan  batılı

hayat tarzının etkisi, öte yandan
da  kökler  ile  kurulan  irtibat
içinde  yeni  nesiller  yönlerini
bulmaya çalışıyorlar.  

n İbrahim Ethem Gören:
İslâm Dünyası ve özelde Tür-
kiye’nin toplum hayatında,
insan ilişkilerinde, siyaset dün-
yasında, ekonomik alanda,
eğitim sahasında ihtiyaç duy-
duğu yeni insan kimdir, nasıl
biridir?
Dr. Erken: İnsanın
öncelikle Yaratıcısı
ile dost olması
gerekmektedir. 

n Erhan Erken: İhsan O’nu
her  şeyden  ve  herkesten  çok
sevmeli ve O’nu kırmaktan ve
üzmekten şiddetle kaçınmalıdır.
O’nunla  dost  olabilmek  için
O’nun ‘sev’ dediklerini sevmeli,
‘sevme’ dediklerinden de uzak-
laşmalıdır.
Yaratıcısın  en  önemli  eseri

olan  diğer  insanları,  Yaratıcı-
sından ötürü sevmeli ve onlarla
dost  olmalıdır. Onlara,  iyilikle
ve adaletle davranmalı, yanlış-
lıklarını  gördüğünde  münasip
bir dille uyarmalıdır.
Kul  hakkından  şiddetle  ka-

çınmalı, Allah’ın huzuruna diğer
insanların hakkı ile çıkmaktan
korkmalıdır.
İnsanın dışındaki tüm diğer

varlıklar ile dost olmalı, onları,
Yaratıcılarından ötürü  sevmeli
ve kendisine emanet edildiğini
bilip,  iyi  davranmalıdır.  Hay-
vanlar  ve  tüm  diğer  canlılar,
hepsi bu cümleden ele alınma-
lıdır.  Çevre,  acımasızca  tahrip
edilmemeli, hayvan nesillerinin
devamına  titizlik  gösterilmeli,
tabiatta var olan dengeye, onu
bozucu tarzda müdahale edil-
memelidir.

En  son olarak  insan kendi
ile dost olmalıdır. Kendi ile ba-
rışık olmalı, niçin yaratıldığının
farkına  varmaya  çalışmalıdır.
Bunun  için  kendine  lüzumlu

bilgiyi hangi kaynaktan alacağını
çok iyi bilmeli ve varoluşunun
sırrını  kavramaya  çalışmalıdır.
Ümitsizliğe hiçbir  zaman düş-
memeli,  her  işinde  Rabbine
iltica etmeli ve O’na güvenme-
lidir.
Özetle tarif etmeye çalıştığı-

mız bu  insanla  ilgili çok daha
fazla  özellik  sayılabilir  kanaa-
tindeyim. Fakat bu dört madde,
alt başlıkları ile birlikte bizlere
bir  hareket  noktası  verecektir
kanaatini taşımaktayım.
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Erken, evli ve 4 çocuk babası.
İbrahim Ethem Gören/
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Erhan Erken: İnsan 
varoluşunun sırrını 
kavramaya çalışmalıdır
Boğaziçi Yöneticiler Vakfı’nın yayın organı Boğaziçi Bülte-
ni’nin 2005 yılına tarihlenen 28’inci sayısında Erhan Erken
ile günümüzün mühim asliyet ve terkip şuurları özelinde bir
mülakat gerçekleştirmiştik. Üzerinden 19 sene geçen ve bu
süreçte güncelliğini koruyan musahabeyi İttifak gazetesi ca-
miamızın değerli okuyucularının irfanına arz ediyorum. 

Yazarımız İbrahim
Ethem Gören Erhan
Erken ile birlikte.

Dr. Erhan Erken
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